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کنید  نماینده مردم کرمان و راور:

نرخ برق چاه های کشاورزان 
 خسارت دیده از سرما افزایش نمی یابد
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 فقرای استان دستشان را بلند کنند

بسته پیشنهادی50 برنامه 
 فرهنگی و هنری ویژه ماه مبارک رمضان در جنوب کرمان

 فقر مطلق در کرمان ۴میلیون تومان تعیین شد

۳۲هزار تومان برای بسته های 
 نیم کیلویی خرما

یارانه دارو
 در جیب کشورهای 

همسایه

مدیرکل آموزش و پرورش اســتان کرمان در بازدید اســتاندار و رئیس شورای آموزش و 
پرورش استان از دبستان معرفت ۱ آموزش و پرورش ناحیه دو کرمان بر اهتمام والدین برای 

تکمیل واکسیناسیون دانش آموزان تاکید کرد.

 مدیرکل آموزش و پرورش استان کرمان تاکید کرد:

والدین برای تکمیل واکسیناسیون دانش آموزان 
 اهتمام جدی داشته باشند

معاون امور باغبانی وزیر جهاد کشــاورزی گفــت: قیمت خرمای 
مضافتــی در بســته های ۵۵۰گرمــی و ۷۰۰ تــا ۷۳۰ گرمــی 

به ترتیب ۳۲ تا ۳۴ هزار و ۹۰۰ تومان اســت کــه مردم می توانند ایــن محصولات را به 
این قیمــت از میادین میوه تهیــه کنند. محمدمهــدی برومندی معاون امــور باغبانی 
وزیر جهاد کشــاورزی در گفتگو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تســنیم اظهار داشت: 
در ۱۴ اســتان کشــور ۲68 هزار هکتار نخیلات خرما وجــود دارد که ایــران را با تولید 
 یک میلیون و ۴۲۰ هزار تن  در رتبه ســومین تولیدکننده خرما در جهان قرار داده است.
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معاون حمل ونقل و امور زیربنایی 
 شهردار کرمان خبر داد

سرقت تابلوهای مسیر 
 آرامستان کرمان ادامه دارد!

آرامســتان جدید شــهر کرمان که مرداد ماه ســال گذشته به 
بهره برداری رسید، همچنان با چالش هایی مواجه است. بنا به گفته ی 

معاون حمل ونقل و امور زیربنایی شهردار کرمان، اصلاحاتی در جاده ی ناایمن و غیراستاندارد آن انجام 
 شده اما تابلوها و علائمی که برای هدایت رانندگان در این مسیر نصب می شود، مدام به سرقت می رود.

در جلسه ای که آذرماه سال گذشته با حضور تعداد زیادی از مسئولان استان از رئیس کل دادگستری 
گرفته تا پلیس و فرماندار و مدیران آب و برق برگزار شد، برای حل همه ی مشکلات آرامستان تصمیماتی 

گرفته شد، از جمله اینکه پلیس برای کنترل و نظارت در این محدوده، روزانه و شبانه گشت زنی کند.

ادامه مطلب را در 
صفحه ۲ بخوانید 

صفحه ۳ را 
بخوانید

صفحه ۲ را 
بخوانید

۲

رمزگشایی از تاروپود رمزگشایی از تاروپود 
۲دست بافته های کرماندست بافته های کرمان

 سهم صنایع غذایی از صادرات غیرنفتی چقدر است؟

 قیمت گندم رکورد می زند؟

در ۱۱ ماهه سال قبل ۱۱ درصد 
بخش  در  غیرنفتی  صادرات  از 
کشاورزی و صنایع غذایی بوده و 
میوه و تره بار و خشکبار بیشترین 
 صادرات را در این گروه داشته اند.

به گزارش ایسنا، بر اساس گزارش 
عملکرد تجارت خارجی ۱۱ ماهه 
سال ۱۴۰۰ که از سوی وزارت صمت 
منتشر شده، کل صادرات غیرنفتی 
شامل پتروشیمی و میعانات گازی، 
معدن و صنایع معدنی، کشاورزی 
و صنایع غذایی، فرش و صنایع 
صنایع  )کلیه  صنعت  و  دستی 
تولیدی به جز صنایع فوق( نیز در 
۱۱ ماهه سال قبل معادل بیش از 
۱۱۲ میلیون تن به ارزش حدود 
است.   بوده  دلار  میلیارد   ۴۳.۵ 
صنایع  و  کشاورزی  بخش  سهم 
غذایی شامل میوه و تره بار؛ خشکبار؛ 
صنایع تبدیلی؛ شیرینی و شکلات 
و فرآورده های غلات؛ محصولات 
لبنی؛ محصولات حیوانی و صنایع 
وابسته؛ گل و گیاه دارویی، خوراکی 
و صنعتی از کل ارزش صادرات 

 غیرنفتی حدود ۱۱ درصد است.
بر این اساس در ۱۱ ماهه سال قبل 
صادرات بخش کشاورزی و صنایع 
غذایی بیش از هفت میلیون و 6۰۰ 
هزار تن به ارزش چهار میلیارد و 
۷۳۵ میلیون دلار بوده که نسبت 
به   ۱۳۹۹ سال  مشابه  مدت  به 
لحاظ ارزش ۱۵ و به لحاظ وزن 
است. داشته  کاهش  درصد   سه 

در این میان میوه و تره بار بیشترین 
میزان، معادل ۳۱.6 درصد از کل 
صادرات بخش کشاورزی و صنایع 
غذایی را به خود اختصاص داده و 
خشکبار با سهم ۲۹.۳ درصدی در 
جایگاه دوم قرار دارد. بر این اساس 
بیش از 6۰ درصد صادرات بخش 
کشاورزی و صنایع غذایی مربوط به 
 میوه و تره بار و خشکبار بوده است.

۱۱ ماهه سال  بر این اساس در 
تن  میلیون  پنج  از  بیش  قبل 
میوه و تره بار به ارزش نزدیک به 
۱.۵ میلیارد دلار و ۵۹۰ هزار تن 
خشکبار به ارزش نزدیک به ۱.۴ 
 میلیارد دلار از ایران صادر شده است.

صنایع تبدیلی، شیرینی و شکلات 
و فرآورده های غلات و محصولات 
لبنی سه گروه بعدی با بیشترین 
صادرات هستند که به ترتیب ۱۲.۱، 
8 و ۷.6 درصد از کل ارزش صادرات 
بخش کشاورزی و صنایع غذایی را 
به خود اختصاص داده است. ارزش 
صادرات این سه گروه به ترتیب ۵۷۳، 
 ۳8۰ و ۳۵8 میلیون دلار بوده است.
دو گروه آخر هم که کمترین صادرات 
را داشتند شامل محصولات حیوانی 
و صنایع وابسته با ۲۹۴ میلیون دلار 
و گروه گل و گیاه دارویی، خوراکی 
دلار  میلیون   ۲۴۹ با  صنعتی  و 
صادرات بوده که به ترتیب 6.۲ و 
۵.۳ درصد از کل ارزش صادرات 
بخش کشاورزی و صنایع غذایی 
 را به خود اختصاص داده است.

اتاق بازرگانی تهران در جدیدترین 
بازار  بررسی  به  خود  گزارش 
سطح  در  کشاورزی  محصولات 
روسیه  حمله  از  پس  جهانی 
است. پرداخته  اوکراین   به 
به گزارش ایسنا، در کنار اثرات 
ویرانگر جنگ، در حوزه اقتصاد نیز 
حمله روسیه به اوکراین اثرات خاص 

خود را خواهد داشت.
 در شرایطی که جهان آماده می شد 
با مهار نسبی کرونا، ثباتی جدید 
در حوزه محصولات کشاورزی و 
غذایی را تجربه کند، جنگ اخیر 
شرق اروپا تمام تحلیل ها در این 
است. ریخته  هم  بر  را   حوزه 
در  جهانی  غذایی  سیستم های 
دو سال گذشته در کنار کرونا، با 
کاهش  اقلیمی،  تغییرات  معضل 

ارزش پول و تشدید محدودیت های 
مالی مواجه بوده و حالا باید با بحران 
 ناشی از جنگ نیز رو به رو شود.
برآوردها حاکی از آن است که 
روسیه و اوکراین، بر روی هم نزدیک 
به یک چهارم از فروش سالانه گندم 
جهان را به خود اختصاص می دهند 
و آغاز جنگ باعث شده در کنار 
افزایش قابل توجه قیمت جهانی 
گندم، به بالا رفتن قیمت جو، ذرت 
 و روغن خوراکی نیز منجر شود.
داخلی  و  جهانی  قیمت های 
سال های  در  غذایی  مواد 
جدید  رکوردهای  نیز  گذشته 
قیمتی را ثبت کرده بود و حالا 
نظر  به  کود،  قیمت  افزایش  با 
قیمت های  افزایش  می رسد 
 جدیدی نیز در راه خواهد بود.

آمارها نشان می دهد که روسیه 
قابل  تولید  کنار  در  اوکراین  و 
توجه گندم، جو و ذرت، در حوزه 
تولید دانه های روغنی نیز سهم 
قابل توجهی دارند و از این رو 
این نگرانی وجود دارد که قیمت 
این محصولات با توجه به خطر 
افزایش پیدا کند.  کاهش تولید 
روسیه در سال ۲۰۲۱ با صادرات 
و  گندم  تن  میلیون   ۳۳ حدود 
مزلین)مخلوطی از گندم و چاودار( 
سهم ۱8 درصدی از بازار جهانی 
داشته و بزرگترین صادرکننده گندم 

جهان به شمار می رود.
 اوکراین نیز در این سال حدود 
صادر  گندم  تن  میلیون   ۲۰
۱۰ درصدی،  با سهمی  کرده و 
بزرگ  صادرکننده  ششمین 

می رود. به شمار  این حوزه   در 
بر اساس آمارهای فائو، متوسط 
قیمت مواد غذایی در سال ۲۰۲۱، 
بیش از ۲۳ درصد افزایش یافته 
است که بالاترین رقم در ۱۰ سال 
گذشته بوده است. همچنین در 
ماه فوریه سال ۲۰۲۲، بالاترین 
محصولاتی  قیمت  برای  ارقام 
غلات،  لبنیات،  گوشت،  چون 
از  که  شده  ثبت  شکر  و  روغن 
 سال ۱۹6۱ بی سابقه بوده است.
بر اساس پیش بینی ها، در صورت 
استمرار یک ساله جنگ روسیه و 
اوکراین، انتظار می رود نرخ تورم 
رشد  بیشتر  درصد   ۲.۵ جهانی 
کند و به عدد 6.۷ درصد برسد. 
بخش مهمی از این افزایش تورم، 
 به کالاهای اساسی باز می گردد.
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روزنامه اقتصادی استان کرمان
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شناسایی افراد دارای فقر مطلق در استان کرمان؛
از هر ۱00 خانوار کرمانی ۱۳ مورد تحت 

پوشش نهادهای حمایتی هستند
نظر به اهمیت رسیدگی به وضعیت معیشتی افراد نیازمند فاقد حداقل 
های ضروری خوراک، پوشاک و سرپناه کارگروه رفع مطلق در استان 

کرمان تشکیل شد.
مجتبی مصباح سرپرست اداره کل کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان 
کرمان در جلسه مقابله با فقر به روش های شناسایی خانوارهای هدف 
این طرح گفت: شناســایی اولیه افراد نیازمند توسط مردم، نهادهای 
مردمی، کمیته امداد و بهزیستی در سامانه بانک اطلاعات رفاه ایرانیان 

انجام می شوند.
او گفت: احراز شــرایط خانوارهای از طریق وسع سنجی توسط بانک 
اطلاعات رفاه ایرانیان، تکمیل اطلاعات از سوی معرف یا متقاضی و 
بررسی میدانی صورت می گیرد و نتایج بررسی وسع سنجی توسط 
بانک اطلاعات رفاه ایرانیان به صــورت برخط در اختیار کمیته امداد 
قرار خواهد گرفت. مصباح افراد مشمول این طرح را معتادین متجاهر، 
بیماران اعصاب و روان رها شــده در معابر عمومی و بی خانمان ها به 
بهزیستی دانست. در ادامه رحمان جلالی معاون سیاسی، امنیتی و 
اجتماعی استاندار کرمان با بیان اینکه نیروی انتظامی عهده دار جمع 
آوری معتادین متجاهر است، گفت: شناسایی افراد دارای فقر مطلق در 

سطح استان در حال انجام است.
او در ادامه در خصوص اینکه ســوال فرمانداران مبنــی براینکه آیا 
شهرستان ها سهمیه بندی شده اند؟ عنوان کرد: در فاز اول سهمیه 

بندی بین شهرستان ها نداریم و فقط کد ملی مبنای کار است.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار کرمان بیان کرد: در زمینه 
فقر مطلق، شورایی با ابتکار نماینده ولی فقیه در استان کرمان از یک 
سال پیش در استان تشکیل شد و در این شورا نظام و مسایل استان 
بررسی شــد و در نهایت به یک بانک ۵۰۰ مساله ای بدست آمد و در 

نهایت مشکلات استان به 8 مادر مساله تقسیم شد.
او با بیان این مطلب که افراد متجاهران و کسانی که سقفی بالای سر 
ندارند مشمول این طرح هستند تاکید کرد: فقدان سیاست علمی واحد 
در خصوص فقرزدایی در استان مشهود است و طرح مقابله با فقر یک 

برنامه کوتاه مدت است و این طرح ناظر به فقر مطلق است.
جلالی در ادامه گریزی به موضوع زباله گردی و تبدیل شدن آن به منبع 
درآمد برای برخی افراد عنوان کرد: محلی برای استقرار کارگاه های 

ضایعاتی مشخص کردیم و در آنجا دوربین نصب می شود.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار کرمان افزود: هیچ نگرانی 
نسبت به بودجه اجرای این طرح نداریم و مقابله با فقر مطلق مورد تاکید 

رئیس جمهور است.
او با تاکید برآنکه این طرح باید پیوست رسانه ای داشته باشد و در ادامه 
خطاب به دســتگاه های متولی اجرای طرح مقابله با فقر گفت: بانک 

اطلاعات اولیه تا اواسط هفته آینده باید تکمیل شود.
یحیی صادقی مدیرکل کمیته امداد استان کرمان نیز در این جلسه 
این را یک کار جدید دانست و بیان کرد: پیدا کردن این گروه کار خیلی 
سختی نیست و بخش عمده کار بر عهده کمیته امداد گذاشته شده 

است.
او ادامه داد: خیریه ها و مراکز نیکوکاری دارای بانک اطلاعاتی هستند 
و اگر همه این نهادها اطلاعات را وارد سامانه کنند دیگر همپوشانی 

نخواهیم داشت.
مدیرکل کمیته امداد اســتان اظهار کرد: کرمان جزو اســتان هایی 
است که درصد خانوارهای تحت پوشــش نهادهای حمایتی بیشتر 
از نرم کشوری است به طوری که در کشــور 8 درصد و در کرمان ۱۳ 

درصد است.
وحیدزاده مدیرکل بهزیستی استان کرمان نیز از آمادگی این نهاد برای 

همکاری خبر داد.

طرح،نقـش و شـیوه بافـت هـر گلیـم رمـز و راز و 
پیشـینه ای دارد که آن را به آفرینشـی ارزشـمند و 
چشـم نواز تبدیـل می کنـد؛ ثبت و مسـتندنگاری 
ایـن صنایـع دسـتی مـردم کرمـان زمینه سـاز 
مانـدگاری و انتقـال به نسـل های بعد خواهـد بود.

دسـت بافته هـای مـردم کرمـان در واقـع تنها یک 
وسـیله که روی آن بنشـینیم یا برای زیبایی جایی 
از خانـه آویـزان کنیـم نیسـت؛ حرف هـا دارنـد 
برای گفتـن؛از طرح،نقـش، نخ،رنـگ، نـوع بافت و 
سـبک زندگـی مـردم و قومـی کـه سـال ها و بلکه 
قرن ها سـینه بـه سـینه از مـردان مـرد و زنـان زن 
ایـن سـرزمین بـه اینجـا رسـیده اسـت؛اگر شـنوا 
باشـیم،حرف هایش حرف هـا دارند برای شـنیدن.
اسـتان کرمان بـا سـابقه تاریخـی و فرهنگی کهن 
و سـرزمین چهـار اقلیم،مهـد انواع صنایع سـاخت 
دسـت اسـت،به طوری کـه بـا وجـود گسـترش 
شهرنشـینی و ظهور ابزار و وسـایل مـدرن و تغییر 
سـبک زندگی در دهه های اخیر،هنوز در هر شـهر 
و روسـتای کرمان می تـوان آثار و تولیـدات صنایع 

دسـتی را مشـاهده کرد.
شـامل  کرمـان  اسـتان  دسـت بافته های 
فرش،قالی،انـواع گلیـم و حصیـر از مشـهورترین و 
نفیـس تریـن محصـولات زیرانـداز حـوزه صنایع 
دسـتی دیار کریمان محسـوب می شـود کـه آوازه 
جهانـی دارنـد و زینـت بخـش کاخ هـای مجلـل و 

خانه هـا در داخـل و خـارج از کشـور هسـتند.
عقیـل سیسـتانی هنرمند،پژوهشـگر و مـدرس 
و  گلیـم سـیرجان  در حـوزه  کـه  دانشـگاه 
کرمـان  اسـتان  عشـایری  دسـت بافته های 
تحقیقـات و نوشـته های ارزشـمندی را در کارنامه 
دارد معتقداسـت کـه ثبـت و مسـتندنگاری 
علمی،دسـت بافته اسـتان و بویژه منطقه سیرجان 
را از زوال و نابـودی نجات می دهـد و به معرفی آنها 

نیـز در کشـور و دنیـا کمـک مـی کنـد.
روسـتای دارسـتان سـیرجان و این شهرسـتان به 
سـبب گلیم شـیرکی پیچ به عنوان دهکده جهانی 

گلیم به ثبـت رسـیده اند.
سیسـتانی با بیان اینکـه براسـاس تحقیقات،گلیم 
بافی در تمامی مناطق عشایرنشـین و روستانشین 
اسـتان کرمان در بین اقـوام مختلف وجود داشـته 
اسـت گفت:گلیـم محصولی اسـت کـه از درگیری 
تاروپـود نخـی، پشـمی و مویـی یـا تمام پشـم بـه 
دسـت می آید و بیشـترین کاربردش فـرش زیر پا و 

دسـت بافته های کیسـه ای اسـت.
او بـا بیـان اینکـه امـروزه گلیـم اغلـب بـه شـکل 
غیرکاربردی و تزئینـی نیز در خانه های شـهری به 
کار می رود افـزود:از طرفی بافت گلیم قدیمی ترین 
شـیوه فرش بافـی اسـت و در یکـی از انـواع رشـته 
صنایع دسـتی و هنرهای سـنتی گروه دست بافته 
داری و غیـرداری قـرار مـی گیرد کـه مـاده اولیه و 
اصلی آن از پشـم گوسـفند یا دیگرچهارپایان اهلی 

به دسـت مـی آید.
محقـق دسـت بافته هـای روسـتایی و عشـایری 
اسـتان کرمان تاکیـد می کند:اگرچـه تاریخ دقیق 
بافندگـی در ایـن منطقه، بـه دلیل وجود نداشـتن 
فرش رقمدار و قدیمی،حتی در یافته های باسـتان 
شناسـان و به دلیل ضایع  شدن پشـم در گذر زمان 
غیرممکـن به نظـر می رسـد، اما مسـلم اسـت که 
ارتباط مستقیمی بین زندگی شبانی و گله داری با 

بافندگی وجود داشـته اسـت.
محدوده وسیع دست بافی

سیسـتانی اظهار داشـت:کرمان یکی از استان های 
تاریخـی و مهم کشـور و نیز سـیرجان هـم یکی از 
مهم ترین شـهر های اسـتان و جنوب شـرق کشور 
در ایـن زمینه به شـمار مـی رونـد که دسـت بافته 
زیبای آنها در جهان شـهرت دارد و در جنوب شرق 
ایران شـاخص هسـتند؛ بافندگـی در ایـن منطقه 
بیشـتر کار زنان و دختران اسـت و دست بافته های 
بسـیار زیادی از این استان و شـهر جهانی سیرجان 

در موزه هـای بـزرگ دنیا وجـود دارد.
او با اشـاره بـه اینکـه بیشـترین فعالیت مربـوط به 

هنر بافندگی و گلیم بافی در شهرسـتان سـیرجان 
انجام می شـود تصریح کرد: تقریباً در تمامی ایلات 
بزرگ و مهم ایـن منطقه از جمله افشـار، بچُاقچی، 
رایینی، قرایی، خواجویی، خراسـانی، لرُی و طوایف 
شـول،آل سـعدی،میرپاریزی و طوایـف مسـتقل 
میرپاریزی،محمودآبادی،نجمـی و زیدآبـادی در 
هفت نقطه شـهری سـیرجان، نجـف شـهر،پاریز، 
هماشـهر،زیدآباد،بلَوَرد و خواجوشـهر و پنج بخش 
مرکـزی، پاریز، گلسـتان، زیدآبـاد و ۱۰ دهسـتان 
چهارگنبـد، پاریـز، گلستان،شـریف آباد،نجـف 
آباد،سـعادت آباد، ملک آبـاد، و محمودآبـاد از قدیم 
بـه کار بافت گلیم مشـغول بـوده اند که امـروزه نیز 

ادامـه دارد.
کاربرد گسترده گلیم

ایـن محقـق صنایع دسـتی گلیـم اسـتان کرمان 
مـی افزاید:گلیـم بـه شـکل سـنتی و کاربـردی به 
عنـوان روانـداز و روکـش لـوازم عشـایری و گلیـم 
روباری به عنوان دسـت بافته کیسـه ای )کشکدان، 
دستدان،توشـه دان، توبـره، نمکـدان، جـوال، 
رکعت، مفرش، خـوره، خُرجین و غیره( و پوشـش 
حیوان)باربر پالان، جل و روزینی اسـب، قاطر، شتر 

و الاغ( اسـتفاده مـی شـده اسـت.
بـه گفتـه او همچنیـن از گلیـم بـرای پوشـانیدن 
زمیـن خانه هـای روستایی،سـیاه چادر و سـقف 
آن)کنـاره، پـادری، مسـند، گلیـم زیرانـداز( و بـه 
عنـوان سـفره های آردی، غذاخـوری، پیـش انداز، 
دسـتورخوان، گهـواره بچـه ننـو و سـایر تزئینـات 
حیواناتی همانند افسار، سینه بند، زانوبند،مچ بند، 
گردنبند و پیشانی بند و دسـت بافته های تزئیناتی 
و کاربـردی هماننـد دمـوک بند،جادعایی، سـفره 
آویز، بندننی، نوار، تنگ و غیره اسـتفاده می شـود.

تنوع زیاد در تکنیک و روش
او بـا بیان اینکـه گلیم بافی در اسـتان کرمان شـهر 
جهانـی سـیرجان دارای تنـوع زیـادی در تکنیک 
و روش بافـت اسـت ادامـه مـی دهد:براسـاس 
تحقیقات،از گذشته تاکنون حداقل هشت تکنیک 
گلیم بافی از جمله سـاده بافی،جفت قلاب معروف 
به چهل ماشـوله یا سـینه ریزیا چپی و خارا،سوزنی 
ضخیـم، گلیم فـرش یا گلیـم ترکیبی، تـک قلاب 
و جفـت قلاب شـیرکی پیـچ وجود داشـته کـه در 
شـهرجهانی سـیرجان تکنیک های شـیرکی پیچ 
و گلیم فرش از شـهرت بیشـتری نسـبت به سـایر 

تکنیک هـای گلیم بافـی برخوردارنـد.
سـیرجان،یکی  بیان کرد:منطقـه  سیسـتانی 
از مناطـق مهـم و معـروف عشایرنشـین در 
ارُزوئیـه،  بافت،رابـُر،  شهرسـتان های  کنـار 
بردسـیر، شـهربابک،جیرفت،عنبرآباد، کهنـوج، 
منوجان،فاریاب،قلعه گنج و رودبار نوب از مهمترین 
مناطق بافت و تولید گلیم در استان کرمان هستند. 
او تاکید می کند:تنوع و کیفیت بـالا در ابعاد، طرح، 
نقش، افـکار، اقـوام و کاربرد دسـت بافته بخصوص 
گلیـم دسـت بافته در سـیرجان و اسـتان کرمـان 
باعث شـده تا گلیم این مناطق یکـی از خاص ترین 
کالاهای صنایع دسـتی و هنرهای سـنتی کشـور 

زمـان حاضـر باشـد.
تنوع، ماندگاری رنگ و نقوش اصالت دار

پژوهشـگر حوزه گلیـم کرمان تنـوع و مانـدگاری 
رنگ،کیفیت بالا،گیاهـی و بومی بودن رنـگ زاها و 
نباتات مورداسـتفاده در این دسـت بافته و استفاده 
از مواد اولیه طبیعی و بومی در تار و پود محصولات، 
بهـره گیـری از نقـوش بومـی و اصالـت دار در ایـن 
دسـت بافته و وجـود بافنـدگان ماهـر و خبـره را از 
مهمترین امتیازها و مزیت های گلیم اسـتان بویژه 

شهرسـتان سـیرجان بر می شـمارد.
او می گویـد:در واقـع بسـیاری از زنـان و دختـران 
شهرسـتان سـیرجان عشـایر و روسـتایی نشـین 
بوده اند که بافندگی یکی از هنرهایشـان محسـوب 
می شـده و آن را سـینه به سـینه از مادرانشـان یاد 
گرفته انـد و گلیم بافی هنـوز هم بخشـی از وظایف 
روزانـه زنان قـوم افشـار و منبع مهمی بـرای درآمد 

خانواده محسـوب می شـود.
سیسـتانی افـزود:از جملـه بافنـدگان گلیـم در 

سیرجان،اقوام افشار و بچاقچی هسـتند که در دنیا 
دسـت بافته های افشـار معروف اسـت و همچنین 
ایـن شـهرت،بی ارتبـاط بـا اعتبـار جهانی دسـت 
بافته هـای افشـاری و غیرافشـاری سـیرجان در 
گذشـته نیسـت و بسـیاری از دسـت بافته هـای 
افشـار منطقه سـیرجان در مـوزه ها و کلکسـیون 
های)مجموعـه( خـارج از ایـران وجـود دارد کـه 
با ثبت جهانـی گلیـم ایـن شهرسـتان در ۱۳۹6از 
سـوی شـورای جهانـی صنایـع دسـتی،این اعتبار 
رسـمیت بیشـتری پیـدا کـرد و نیـاز به توسـعه و 
معرفی بیشـتری بـا نـگاه ملی و بیـن المللـی دارد.

او تصریـح می کنـد:از ویژگی های گلیم سـیرجان، 
نـوآوری و خلاقیت در رنگ، تلفیـق، ترکیب نقوش 
و طرح هـای سـنتی و بومی ایـن منطقه اسـت که 
برخلاف برخی کالاهای صنایع دسـتی تولید امروز 
بـا دهه هـای اخیر کـه بـه سـلیقه مصـرف کننده 
توجه ندارند، تولیدکنندگان وبافندگان این منطقه 
با حفظ کاراکترهای )شـاخص های( بومـی و ملی، 
براسـاس سـلیقه مصرف کننده در محصولاتشـان 

تغییر ایجـاد کـرده اند.
محقـق دسـت بافته هـای روسـتایی و عشـایری 
کرمـان ادامـه داد:شـیوه تولیـد محصـولات گلیم 
سـیرجان سـنتی، بومـی و دارای اصالـت اسـت و 
گلیم ایـن منطقه معـرف فرهنـگ، رسـوم، آداب و 
نماد و نشـانه بومی و اقلیمـی این منطقه اسـت؛ به 
طور مثال گلیم تولید شـده در سـیرجان با مناطق 
همجوار ماننـد جیرفـت، بردسـیر و سـایر مناطق 
همانند فارس، سیسـتان و آذربایجان قابل تفکیک 
و شناسـایی اسـت.  او تاکید می کند:داشـتن ارزش 
اقتصادی،فرهنگی،اقلیمی و اجتماعی از ویژگی های 
گلیم ها در مناطق مختلف اسـتان کرمان محسوب 
می شـود؛از آنجا که گلیم دارای وزن مناسـبی است 
و حمل و نقل آن چندان دشـوار نیسـت مورد توجه 
خریـداران داخلی و خارجـی قـرار دارد و گلیم بافی 
امروزه در سـیرجان از لحاظ تأمین درآمـد مالی در 

درجه اول مشـاغل خانگی قـرار دارد.
به گفتـه سیسـتانی گلیم سـیرجان را می تـوان در 
تمامی منازل روستایی،عشـایری و شهری منطقه 
دیـد کـه ایـن نشـان از ارزش فرهنگـی، بومـی و 

اجتماعـی این رشـته اسـت.
ایـن محقـق در ادامه با اشـاره بـه رونق گلیـم بافی 
در شهرسـتان سـیرجان اظهـار داشـت:یکی از 
ظرفیت های خوب منطقه سـیرجان این اسـت که 
همـان بافندگانی که در گذشـته دسـت بافته های 
عشـایری مـی بافتـه انـد، امـروزه گلیم مـی بافند 
و سـیر مراحـل بافـت اعـم از پشـم چینی،پشـم 
ریسـی،کلاف کردن پشـم،دار کشـی،چله کشـی 
و خالصـه بافـت آن و بریـدن گلیم،کـز دادن و 
شستشـوی آن توسـط یک نفر یـا یک خانـواده در 

ایـن منطقـه انجام شـود.
بافتی تابع ذهن خلاق بافنده

او می گوید:بدون شـک، در بین صدها دسـت بافته 
عشـایری و روسـتایی بنـدرت چندطرح مـی توان 
یافـت که شـبیه هـم باشـند، چـون بافـت هریک 

براسـاس طرحی از پیش آماده نبوده، بلکه بیشـتر 
تابع ذهن خالـق، ذوق و فرهنگ خـاص بافنده بوده 
اسـت؛ در واقـع دسـت هنرمنـد، همـواره زیبایـی 
طبیعت را به صـورت طـرح و نقش بر دسـت بافته 
منعکس کرده و بسـته به بافنـده آن و نـوع ضربات 
دفتین و مقدار کشـش پود و تنظیم تار، باعث تنوع 

بافت از یـک نـوع طرح می شـود.
تمایز بافت شهری، روستایی و عشایری

پژوهشـگر گلیـم سـیرجان اعتقـاد دارد کـه تنوع 
یکـی از ویژگـی هـای هنـری و ارزشـمند دسـت 
بافتـه عشـایری و روسـتایی چنیـن اقلیمی اسـت 
که از ذوق،خلاقیت،احسـاس و بـاور بافنده منطقه 
سرچشـمه می گیرد و وجود سـه سـبک بافندگی 
اعـم از شـهری بافـت، روسـتایی بافت و عشـایری 
بافت در اسـتان یکـی از وجـوه تمایـز ایـن اقلیم با 

سـایر مناطـق فـرش بافی کشـور اسـت.
سیسـتانی با اشـاره به تدوین مجموعه کتاب دایره 
المعارف دسـت بافتـه داری اسـتان کرمـان گفت: 
نخسـت به ایـن بـاور رسـیدم کـه چنانچـه فرش، 
هنـر بافندگی سـیرجان، اسـتان کرمـان و  ایـران، 
مسـتندنگاری، ثبت و منتشـر می شـد، مسئولان 
و متولیـان مربوطـه آنهـا را نادیـده نمـی گرفتند و 
بیگانگان نیز به این سـادگی دسـت به کپی برداری 
و تقلیـد از آن نمـی زدنـد؛ همچنین در درجـه دوم 
جای خالـی اهمیـت چنیـن پژوهشـی،با توجه به 
ظرفیت منطقه،برای حفظ، ترویج، توسعه و ارتقای 
فرهنگ و سنت ارزشـمند گذشـته و ثبت و انتقال 

آنها بـه آینـدگان محسـوس بود.
روند رو به کاهش تولید

او تصریـح کـرد:در دهه هـای اخیـر، از یکسـو روند 
تولید دسـت بافتـه ها بـا همـه کارکردهای سـابق 
در ایـن اقلیـم رو به کاهـش اسـت و از سـوی دیگر 
بـه دلیـل ارزش و خواهـان این دسـت بافتـه ها در 
خـارج از مرزهـای کشـورمان، اغلب چنین دسـت 
بافته های ارزشـمندی بدون ثبت و مسـتندنگاری 
در جایـی به مـرور از کشـور خـارج می شـوند که با 
این تفاسـیر می توان گفت اغلـب آنها رو بـه زوال و 

فراموشـی رفتـه اند.
پژوهشـگر حوزه گلیـم کرمـان تاکید می کنـد: در 
واقع زیربنا و انگیزه اصلی تحقیق و پژوهش میدانی 
کتاب های اخیر، تلاش برای ثبت، مسـتندنگاری، 
نمایـش و معرفـی علاقـه، شـوق، ذوق هنـری و 
سختکوشـی زنـان و دختـران بافنـده بـرای خلق 
دسـت بافته بـود کـه در ادامه با تشـویق دوسـتان 
و علاقه شـخصی، شـکل جـدی بـه خـود گرفت و 
کماکان این روند ادامـه دارد و دربـاره برخی از طرح 
ها و نقـوش در این مجموعه کتـب برای اولیـن بار، 
به طـور جـدی، پژوهش علمـی و میدانـی به عمل 

آمده اسـت.
به گفته سیستانی،در گذشـته فرش بافی و صنایع 
دسـتی مهمترین حوزه درآمـد و اشـتغال مردمان 
اسـتان بوده اما در دوران معاصر متاسفانه زیاد مورد 

توجـه و اهمیت قرار نگرفته اسـت.

رمزگشایی از تاروپود دست بافته های کرمان
گزارش

داود رجبی /ایرنا

نماینده مردم کرمان و راور:
نرخ برق چاه های کشاورزان خسارت 

دیده از سرما افزایش نمی یابد
نماینده مردم کرمان و راور با اشاره به خسارت ۱۲ هزار میلیاردی 
سرما به پسته کرمان گفت: نرخ برق چاه های کشاورزان خسارت 

دیده از سرما افزایش نمی یابد.
محمدرضا پورابراهیمی با اشــاره به برگزاری نشست اضطراری با 
وزیر جهاد کشاورزی در زمینه سرمازدگی محصولات کشاورزی 
اظهار داشت:نزدیک به ۱6۰ هزار هکتار باغات پسته استان به ویژه 
در کرمان و راور خسارت دیده و ۱۲ هزار میلیارد تومان خسارت 
برآورد شده که باید به نحو مقتضی پوشــش داده و اقدامات لازم 

انجام شود.
او افزود:در نشســت با وزیر جهاد کشاورزی درخواست کردیم در 
خصوص بدهی های کشاورزان خسارت دیده که سال های گذشته 
وام دریافت کرده و اکنون امکان پرداخت تعهدات را ندارند، تصمیم 

گیری شود.
پورابراهیمی تصریح کرد:بحث کمک به ایجاد مرکز تخصصی علمی 
و فناوری با رویکرد دانش بنیان نیز مطرح شد زیرا علی رغم وجود 
همه مراکز تخصصی،اقدامات پیشگیری انجام نشده و سرمازدگی 
هر ساله خسارت های زیادی به کشاورزان وارد می کند که باید در 

زمینه پیشگیری اقدام شود.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به اینکه اعطای کمک 
از محل اعتبارات ســتاد بحران وزارت کشور مسئله دیگری است 
که باید در رابطه با کشــاورزان صــورت بگیرد،افزود:ایجاد خط 
اعتباری جدید از محل منابع صندوق توســعه ملی برای اعطای 
وام به کشاورزان مســئله دیگری بود که در نشست با وزیر جهاد 

کشاورزی عنوان شد.
او بیان کرد:در این جلســه مقرر شد طی ۴8 ســاعت آینده تیم 
تخصصی صندوق بیمه محصولات کشاورزی و مدیرعامل صندوق 
در همه شهرستان های اســتان کرمان حضور یافته و آمار میدانی 
خسارت ها گردآوری و براســاس جدول زمان بندی درحد سقف 

پرداخت خسارت ها آغاز شود.
پورابراهیمی بیان داشت:در بحث امهال وام ها نیز مقرر شد وزارت 
جهاد کشاورزی گزارش خسارت را طی روزهای آتی به هیئت دولت 
ارسال کند تا موضوع اســتمهال وام ها به تصویب هیئت وزیران 
رسیده و اعتبار ویژه ای نیز برای بحران سرمازدگی اختصاص یابد 

و وزارت کشور از محل سرفصل های خود به این بحث کمک کند.
او تصریح کرد:همچنین مصوب شد ایستگاه هواشناسی با مشارکت 
بخش خصوصی و حمایت وزارت جهاد کشاورزی در مناطق خاص 

شهرستان های شمال استان کرمان اضافه شود.
نماینــده کرمــان و راور در مجلس گفت:مقرر شــد با محوریت 
اســتاندار کرمان، کارگروه تخصصی مجموعه دانش بنیان استان 
مرکب از مرکز تحقیقات کشاورزی،مرکز تحقیقات پسته،دانشگاه 
هایتک،پارک علم و فناوری تشکیل و موضوعات مربوط به استفاده 
از دانش علمی و تخصصی برای پیشگیری از وقوع سرمازدگی در 

دستور کار قرار بگیرد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی جنوب کرمان از 
برگزاری بسته پیشنهادی ۵۰ برنامه فرهنگی و هنری 
ویژه ماه مبارک رمضان در جنوب کرمان خبر داد. 
بهرام مسلمی مهنی اظهارداشت:این اداره کل به منظور بهره مندی 
بیشتر مومنین روزه دار از برکات و فیوضات ماه مبارک رمضان، ویژه 
برنامه هایی  را در قالب بسته پیشنهادی به ادارات تابعه جهت اجرا در 

سطح جنوب کرمان ابلاغ کرده است.
او افزود: سعی شده در تدوین این ویژه برنامه ها، سلایق و علاقه 
مندی های گروه های مختلف سنی در نظر گرفته شود، و بنا بر 
ضرورت از طریق هماهنگی با شورای فرهنگ عمومی و تعامل با 

نهادهای فرهنگی و دینی در هر شهرستان اجرا شوند.
او در تشریح برنامه های پیشنهادی ویژه ماه مبارک رمضان،بیان 
کرد:برگزاری نمایشگاه بزرگ کتاب و نرم افزارهای علوم قرآنی،محفل 
شب شعر رمضان،نمایشگاه هنرهای تجسمی در لیالی قدر و تجلیل 

از حافظان قرآن کریم را در این ماه مبارک در دستور کار می باشد.
مسلمی مهنی ابراز کرد:همچنین نشست بررسی نهج  البلاغه، برپایی 
نمایشگاه عفاف و حجاب، دوره های آموزشی احکام و دوره های 
آموزش مجازی خانواده قرآنی از دیگر برنامه های پیشنهادی ویژه 

رمضان است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی جنوب کرمان بیان کرد:ادارات 
فرهنگ و ارشاد اسلامی هفت شهرستان جنوبی کرمان می توانند 
نسبت به برگزاری دوره های آموزش تربیت اسلامی، پویش ختم 
صلوات، دوره تخصصی تجوید و ترتیل در ماه مهمانی خدا اقدام 

کنند.
او اظهارداشت:برگزاری مسابقه نماز و امام شناسی برای نوجوانان و 
جوانان، معرفی کتاب های دینی و مذهبی با مضامین خداشناسی 
و عبادت و راز و نیاز، تدوین و گردآوری اطلس قرآنی، نشست 
کتابخوانی مجازی از دیگر ویژه برنامه هایی است که در بسته 

پیشنهادی ماه مبارک رمضان گنجانده شده است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی جنوب کرمان با بیان اینکه ماه 
مبارک رمضان محور اجرای این ویژه برنامه ها است، عنوان کرد: 
از دیگر برنامه های دیده شده در این بسته پیشنهادی، نمایش های 
صحنه ای، نمایشنامه خوانی، تعزیه، مسابقه و نمایشگاه عکس، 
مسابقه خاطره نویسی و دلنوشته نویسی بین روزه اولی ها و اهدای 

بسته فرهنگی به نفرات برتر است.
او بیان کرد: همچنین این بسته پیشنهادی شامل مسابقات فرهنگی، 
طرح تلاوت نور و تجلیل از مفاخر، مسابقه کتابخوانی به همراه اهدای 
کتاب و برپایی محافل انس با قرآن با حضور قاریان بین المللی است.

رئیس شبکه دامپزشکی شهرستان کرمان گفت: 
بیش از ۱۵ هزار و 6۰۰ راس دام سبک و سنگین 
در طرح تشدید نظارت نوروزی مورد بررسی 

قرار گرفتند.
آمنه زینلی رئیس شبکه دامپزشکی شهرستان کرمان گفت: 
طرح تشدید نظارت به مناسبت ایام نوروز و ایام ماه رمضان که 
از ۱۴ اسفند سال ۱۴۰۰، آغاز شده است تا پایان ماه رمضان 

ادامه دارد.
به گفته او از ابتدای این طرح، بیش از ۱۵ هزار و 6۰۰ راس 
دام سبک و سنگین در کشتارگاه های دام شهرستان، کشتار 

و بازرسی شدند.
رئیس شبکه دامپزشکی شهرستان کرمان می گوید: همچنین 
در این مدت، نظارت بهداشتی و شرعی بر کشتار بیش از ۷۵ هزار 
و 8۰۰ قطعه مرغ زنده گوشتی در کشتارگاه های طیور صورت 

گرفت و برای عرضه، توزیع و مصرف در بازار آماده شدند.
به گفته زینلی در این مدت، حدود هزار و ۹۰۰ مورد بازدید از 
انواع واحد های تولید، توزیع و عرضه فرآورده های خام دامی 
مراکز تولید، عرضه، سردخانه ها، رستوران ها، هتل ها و همچنین 
کشتارگاه های دام و طیور در سطح شهرستان انجام شده است.

او از شهروندان خواست از خرید گوشت و مواد پروتئینی مورد 
نیاز خود از مراکز غیرمجاز جدا خودداری کنند و در هنگام خرید 
گوشت قرمز حتما به برچسب و مهر دامپزشکی و همچنین 
تاریخ انقضای مندرج در برچسب متصل به لاشه توجه کنند 
و همچنین در مورد گوشت مرغ نیز تاریخ تولید، انقضا و دمای 

نگهداری فرآورده را مورد توجه قرار دهند.
رئیس شبکه دامپزشکی شهرستان کرمان گفت: شهروندان 
می توانند در صورت مشاهده هر گونه مورد مشکوک، آن را با 

شبکه دامپزشکی به شماره تماس ۳۲۱۳6۳۹۹ اطلاع دهند.

گزارش/ فردای کرمان
 آرامستان جدید شهر کرمان که مردادماه سال گذشته به بهره برداری 

رسید، همچنان با چالش هایی مواجه است.
بنا به گفته ی معــاون حمل ونقل و امــور زیربنایی شــهردار کرمان، 
اصلاحاتی در جاده ی ناایمن و غیراستاندارد آن انجام شده اما تابلوها و 
علائمی که برای هدایت رانندگان در این مسیر نصب می شود، مدام به 

سرقت می رود.
در جلسه ای که آذرماه سال گذشته با حضور تعداد زیادی از مسئولان 
استان از رئیس کل دادگستری گرفته تا پلیس و فرماندار و مدیران آب و 
برق برگزار شد، برای حل همه ی مشکلات آرامستان تصمیماتی گرفته 
شد، از جمله اینکه پلیس برای کنترل و نظارت در این محدوده، روزانه 

و شبانه گشت زنی کند.
این اتفاق اما نیفتاده و معاون شــهردار می گوید که پیش از آن جلسه، 
حدود ۳۰۰ میلیون تومان تابلو و علائم راهنمای مســیر آرامستان به 
سرقت رفت. در یک و نیم ماه گذشــته و بعد از اصلاح پیچ و شیب های 
جاده، مجدد اقدام به نصب تابلوهای راهنما کرده اند ولی باز هم در حال 

سرقت است.
مهدی نیکویی اظهارکرد:»در آن جلسه  مقرر شد که نیروی انتظامی در 
این منطقه گشت زنی داشته باشد و حتی جلسه ای نیز با حضور شهردار و 
رئیس ناحیه انتظامی شهرستان کرمان داشتیم ولی تاکنون گشت زنی 

صورت نگرفته است«.
او با بیان اینکه شهرداری به تعهدات خود عمل کرد،ادامه داد:»شیب های 
مسیر آرامستان اصلاح و زیرسازی و آســفالت مجدد انجام شد، تابلو و 

لرزانده و خط کشی را نیز انجام دادیم ولی همین طور که تابلوها را نصب 
می کنیم به سرقت می رود«.

نیکویی افزود: »با وجود اینکه قبلا ۳۰۰ میلیــون تومان تابلو و علائم 
نصب شده به ســرقت رفته بود، مجدد، به خاطر جان مردم، حدود ۱.۵ 
میلیارد تومان هزینه کردیم ولی دیروز همکارانم گزارش دادند که در 

یک روز ۲8 تابلو و روز دیگر ۱۵ تابلو به سرقت رفته است«.
او اضافه کرد: »تمام پایه ها مشــخص است که از روی زمین بریده شده 

است و تا الان حدود ۱۰۰ میلیون تومان سرقت صورت گرفته است«.
به گفته او آرامستان متعلق به همه است ولی تاکنون هیچ کمکی از هیچ 

دستگاهی به ما نشده است.
معاون شــهردار کرمان درباره ی تامین روشنایی مسیر نیز گفت: »قرار 
بود ۵۰ درصد از هزینه ی روشنایی را شــرکت برق تامین کند که این 
اتفاق نیفتاد. شهرداری اما ســهم خود را آورده و قراردادی حدود شش 
میلیاردی برای خط انتقال بــرق را داریم پیگیری می کنیم و به محض 
اینکه پیمانکار مشخص شود، کار آغاز می شود«. نیکویی تصریح کرد: 
»تنها ارگانی که دارد کار می کند شهرداری است و هیچ خبری از هیچ 
نهاد دیگری نیست«. آرامستان جدید شهر کرمان مردادماه سال گذشته 
و در حالی به بهره برداری رسید که هنوز پروژه تکمیل نشده بود. جاده ی 
ناایمن آن موجب شد دو جوان در این مســیر در اثر تصادف جان خود 
را از دست بدهند. همین شرایط باعث شد که برای اصلاح آن اقداماتی 
صورت گیرد.  نداشتن برق و آب و مکان یابی نادرست که آن را در مسیر 
سیلاب قرار داده؛ از جمله مشکلاتی است که شهرداری کرمان درباره ی 

این سایت شناسایی کرده است.

مدیرکل آموزش و پرورش اســتان کرمان در بازدید 
اســتاندار و رئیس شــورای آموزش و پرورش استان 
از دبســتان معرفت ۱ آموزش و پــرورش ناحیه دو 
کرمان بر اهتمام والدین برای تکمیل واکسیناسیون 

دانش آموزان تاکید کرد.
رضا رضایی در بازدید از دبستان معرفت ۱ آموزش و 
پرورش ناحیه دو کرمان گفت: امروز بنا به پیشــنهاد 
استاندار کرمان به منظور بازدید از فضاهای آموزشی 

در این مدرسه حضور داریم.
او افزود: پس از تصمیم ســتاد ملــی کرونا و وزارت 

آموزش و پرورش مدارس از دیروز ۱۴ فروردین ۱۴۰۱ فعالیت حضوری خود را آغاز کردند، دبستان معرفت 
۱ آموزش و پرورش ناحیه دو کرمان یکی از شلوغ ترین مدارس استان هم از نظر تعداد کلاس ها و هم از نظر 

تعداد دانش آموز است.
مدیرکل آموزش و پرورش اســتان کرمان با بیان این که همه ما به واســطه زندگی اجتماعی، ناگزیر از با هم 
زندگی کردن هســتیم،اظهار داشــت:همه ما مجبوریم در فضاهای عمومی حضور داشته باشیم،همه واقفیم 

که فرزندان ما امروز به آموزش حضوری تا آموزش مجازی بیشتر نیاز دارند.
رضایی بیان کرد:دانش آموزان بیمار نباید در مدرســه حضور پیدا کنند و ضرورت دارد خانواده ها به تکمیل 
واکسیناسیون کمک کنند تا زمینه ســلامتی و پویایی بیشتر دانش آموزان، این نسل آینده ساز فراهم شود.

معاون حمل ونقل و امور زیربنایی شهردار کرمان خبر داد

سرقت تابلوهای مسیر آرامستان کرمان ادامه دارد!
مدیرکل آموزش و پرورش استان کرمان تاکید کرد:

والدین برای تکمیل واکسیناسیون دانش آموزان 
اهتمام جدی داشته باشند

بسته پیشنهادی50 برنامه 
فرهنگی و هنری  ویژه ماه 

مبارک رمضان در جنوب کرمان

نظارت بهداشتی دامپزشکی 
کرمان بر بیش از ۱5۶00 دام

خبر

خبر

خبر

رنا
: ای

س
عک

کاغذ استان
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خبرخبر

معاون امور باغبانی وزیر جهاد کشاورزی 
گفــت: قیمــت خرمــای مضافتــی در 
بســته های ۵۵۰گرمــی و ۷۰۰ تا ۷۳۰ 
گرمــی به ترتیب ۳۲ تا ۳۴ هــزار و ۹۰۰ 
تومان اســت کــه مــردم می توانند این 
محصولات را به این قیمت از میادین میوه 

تهیه کنند.
محمدمهدی برومندی معاون امور باغبانی 
وزیر جهاد کشاورزی در گفتگو با خبرنگار 
اقتصادی خبرگزاری تسنیم اظهار داشت: 
در ۱۴ اســتان کشــور ۲68 هزار هکتار 
نخیلات خرما وجود دارد کــه ایران را با 
تولید یک میلیون و ۴۲۰ هزار تن  در رتبه 
سومین تولیدکننده خرما در جهان قرار 

داده است.
او افزود: ۲۰ درصد بازار جهانی خرما نیز در 
اختیار ایران است و سالانه ۳88 هزار تن 
به ارزش ۳۰۰ میلیون دلار صادر می شود.

معاون امور باغبانی وزیر جهاد کشاورزی 
ادامه داد:  سرانه مصرف خرما در کشورمان 
8 تا ۱۰ کیلوگرم اســت یعنــی ایرانیان 
ســالانه در حدود ۱۰ کیلوگــرم از این 

محصول را مصرف می کنند.
او تصریح کرد: با همکاری انجمن های ملی 
خرما و صادرکنندگان بازار این محصول را 
در ماه رمضان کنترل کرده ایم که افزایش 
تقاضا در این ایام موجب افزایش قیمت ها 

نشود.
برومندی اظهار داشــت: قیمت خرمای 
مضافتی در بسته های ۵۵۰گرمی و ۷۰۰ 
تا ۷۳۰ گرمی به ترتیــب ۳۲ تا ۳۴ هزار و 
۹۰۰ تومان است که به عبارتی قیمت هر 
کیلوگرم از این محصــول ۴8 هزار تومان 
می شود و فروش بالاتر از این قیمت قابل 
قبول نیست و توسط دستگاه های نظارتی 

این قیمت کنترل می شود.
او تصریح کرد: کمبودی در تولید خرما در 
کشور وجود ندارد به طوری که ۷۰ هزار تن 
خرما در سردخانه ها باقی مانده است که 

برای این ایام استفاده شود.

تکلیف بورس به نمایش 
نامحدود مظنه ها

دستگاه قضا همواره بر حفظ حقوق عامه 
اهتمام ویژه ای داشــته است که یکی از 
مصادیــق حقوق عامه حفــظ و صیانت 
از ســرمایه های مــردم و موضوع مهم و 
چالش برانگیز بورس اســت. در همین 
راســتا، رئیس قوه قضائیه جلســاتی را 
با هیئت مدیره ســازمان بورس و اوراق 
بهادار و اعضای هیئت تحقیق و تفحص 
از سازمان بورس برگزار و بر لزوم شفاف 
کردن فرایندهــا در بورس بــرای رفع 

دغدغه مردم تاکید کرده است.
در این رابطه حجت الاسلام والمسلمین 
محســنی اژه ای ۲۰ آذرماه در دیدار با 
هیئت مدیره ســازمان بــورس و اوراق 
بهادار با اشاره به دسترسی کارگزاری ها 
و ســازمان بورس به تمــام ردیف ها و 
سفارشــات عرضه و تقاضــا، گفته بود 
ســهامداران عادی به صــورت آنلاین 
حداکثر ۵ ردیف از سفارشات را می توانند 
مشــاهده کنند و همین موضوع سبب 

ایجاد رانت و فساد شده است.
رئیس قوه قضاییه، عنوان کرد: همچنین 
دیده شــده که صندوق ها بــه جای کد 
بورسی خود صندوق، با کدهای حقیقی 
که در صندوق ســرمایه گذاری کرده اند 
در بورس شــرکت می کنند و یا کدهای 
حقیقی صندوق را در اختیــار دیگران 
قرار می دهند و آن ها در بورس شــرکت 

می کنند.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه همه این 
موارد می تواند ایجاد رانت و فساد کند، 
گفت: باید در خصــوص همه این موارد 

شفاف سازی شود.
در جهت پاســخ بــه مطالبــات رئیس 
دستگاه قضا در خصوص رفع دغدغه های 
مردم در بازار ســرمایه بورس و هرگونه 
رانت و فساد، هیئت مدیره سازمان بورس 
و اوراق بهادار اســفند ماه سال گذشته  
اعلام کرد عمق مظنه در اختیار همگان 
قرار خواهد گرفت و همــه معامله گران 
آنلایــن میتواننــد ایــن خدمــت را از 

کارگزاران خود دریافت کنند.
تا پیش از این فقــط کارگزاری ها امکان 
مشــاهده همه ســفارش ها را داشتند و 
صرفــا ۵ ردیف اول سفارشــات خرید و 

فروش برای مردم قابل رویت بود

در حالی که رئیس پیشین نظام مهندسی 
کشور نرخ های ساخت مسکن برای سال جاری 
را اعلام کرده بود، سرپرست جدید این سازمان 
با کاهش ۴۰ درصدی هزینه ها، نرخ نامه جدید 

را ابلاغ کرد.
حمزه شکیب سرپرست شورای مرکزی 
سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور قیمت 
تمام شده ساخت هر متر مربع واحد مسکونی 
را که در ۲8 اسفند سال گذشته و برای سال 
۱۴۰۱ تعیین شده، اعلام و به سازمان های 
نظام مهندسی ساختمان استان ها ابلاغ کرد 

که به شرح زیر است:
ساختمان های یک و دو طبقه متری ۳ میلیون 

و 6۰۰ هزار تومان
ساختمان های ۳ تا ۵ طبقه متری ۴ میلیون و 

۲۰۰ هزار تومان
ساختمان 6 و ۷ طبقه متری ۴ میلیون و 8۰۰ 

هزار تومان
ساختمان های 8 تا ۱۰ طبقه متری ۵ میلیون و 

۴۰۰ هزار تومان
ساختمان های ۱۱ و ۱۲ طبقه متری 6 میلیون 

تومان
ساختمان های ۱۳ تا ۱۵ طبقه متری 6 میلیون 

و 6۰۰ هزار تومان
ساختمان های ۱6 طبقه به بالا متری ۷ میلیون 

و ۲۰۰ هزار تومان
بر اساس آنچه سازمان نظام مهندسی کشور 
اعلام کرده، این تغییر نرخ های ساخت و ساز بر 
اساس دستور وزیر راه و شهرسازی و همچنین 
در راستای اجرای بند ۲-۱۷ فصل پنجم 
شیوه نامه مبحث دوم مقررات ملی ساختمان 

)نظامات اداری( تعیین و ابلاغ شده است.
نرخ های جدید ساخت مسکن اعلام شد؛ متری 

۴ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان

کاهش ۳ تا ۴ میلیون تومانی هزینه ساخت و 
ساز از سوی نظام مهندسی در فاصله ۴۰ روز

نرخ های جدید ساخت و ساز اعلامی از سوی 
نظام مهندسی کشور در حالی است که پیش از 
این احمد خرم رئیس قبلی این سازمان در ۱8 
بهمن سال گذشته و تنها ۴۰ روز قبل از ابلاغیه 
جدید، نرخ ساخت و ساز را به سازمان های نظام 
مهندسی استان ها ابلاغ کرد که به شرح زیر بود:
ساختمان های یک و دو طبقه متری 6 میلیون 

و ۲۳۷ هزار تومان
ساختمان های ۳ تا ۵ طبقه متری ۷ میلیون و 

۱۷۰ هزار تومان
ساختمان 6 و ۷ طبقه متری 8 میلیون و ۲۱۵ 

هزار تومان
ساختمان های 8 تا ۱۰ طبقه متری ۹ میلیون و 

۲۳۴ هزار تومان
ساختمان های ۱۱ و ۱۲ طبقه متری ۹ میلیون 

و ۷۱۷ هزار تومان
ساختمان های ۱۳ تا ۱۵ طبقه متری ۱۰ 

میلیون و ۱6۳ هزار تومان
ساختمان های ۱6 طبقه به بالا متری ۱۱ 

میلیون و ۵۴ هزار تومان
بر این اساس با تغییر ریاست سازمان نظام 
مهندسی ساختمان، هزینه ساخت و ساز ابلاغی 
به سازمان های نظام مهندسی، برای سازه های 
پرُ مصرف )۳ تا ۵ طبقه( ۳ میلیون تومان برای 

هر متر مربع کاهش داشته است.
این کاهش هزینه برای بلندمرتبه سازی )۱6 
طبقه به بالا( نیز به بیش از ۴ میلیون تومان 

می رسد.
نظام مهندسی قیمت ساخت مسکن را اعلام 

کرد/ متری ۷.۱ میلیون تومان
معاون وزیر راه: هزینه ساخت واحدهای نهضت 
ملی مسکن؛ متری ۴ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان
گفتنی است پیش از این نیز علیرضا جعفری 
سرپرست شرکت عمران شهرهای جدید در 
نشست خبری ۱۱ بهمن سال گذشته از تعیین 
متری ۴ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان به عنوان 
هزینه ساخت نهضت ملی مسکن خبر داده بود 
که به نظر می رسد ارقام جدید اعلامی از سوی 
سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور به ارقام 

مورد نظر دولت نزدیک تر باشد.

مدت زمان اعطای اقامت به سرمایه گذاران خارجی 
از سه به پنج سال و میزان سپرده گذاری مورد نیاز 
جهت این امر، از ۲۵۰ هزار دلار به میزان ۹۰ هزار 

یورو در مصوبه جدید هیئت دولت کاهش یافت.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، ابوالفضل کوده ئی" 
مدیر کل دفتر سرمایه گذاری خارجی سازمان 
سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران با 
اعلام این خبر و با اشاره به تصویب پیشنهاد وزارت 
اقتصاد در هیئت دولت در خصوص "کاهش میزان 
حداقل سرمایه یا سپرده" و "افزایش سال های 
مجوز اقامت" برای سرمایه گذاران خارجی، هدف 
از این مصوبه را تشویق هر چه بیشتر اتباع کشور 
های خارجی و بویژه همسایه برای سرمایه گذاری 

در ایران اعلام کرد.
ابوالفضل کوده ئی موضوع اقامت  در کشور میزبان 
)ایران( را به عنوان یکی از مهم ترین موضوعات  مورد 
توجه  سرمایه گذاران  خارجی و اشخاص مرتبط با 
آنها  ارزیابی و عنوان کرد: بر همین اساس اصلاح 
مصوبه اعطای اقامت پنج ساله به سپرده گذاران 
و سرمایه گذاران خارجی که قبلا  در سال ۱۳۹8 
به تصویب هیئت وزیران رسیده بود ، مجدداً در 
دستور کار وزارت امور  اقتصادی و دارایی و متعاقباً 
دولت  قرار گرفت و پس از انجام اصلاحات لازم  به 
تصویب کمیسیون اقتصادی دولت و  نهایتاً هیئت 

وزیران رسید.
او اعلام کرد: تغییرات انجام شده در مصوبه جدید 
نسبت به مصوبه قبلی  به این صورت است که ، میزان 
سپرده گذاری مورد نیاز  جهت اعطای اقامت پنج 
ساله به اتباع خارجی از ۲۵۰ هزار دلار در مصوبه 
قبلی  به میزان  ۹۰ هزار یورو در مصوبه جدید 

کاهش یافته است.

مدیر کل دفتر سرمایه گذاری خارجی سازمان 
سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران 
ادامه داد: در همین راستا، علاوه بر موضوع فوق، 
موضوع  اصلاح ماده ۳۵ آیین نامه اجرایی قانون 
تشویق و حمایت سرمایه گذاری خارجی  نیز مد 
نظر وزارت امور اقتصادی و دارائی قرار گرفت و به 
موجب آن، اقامت سه ساله قابل اعطاء به سرمایه 
گذاران خارجی در ایران، )موضوع ماده ۳۵ آیین 
نامه اجرایی قانون تشویق و حمایت سرمایه گذاری 
خارجی( از مدت ۳ سال در قانون مصوب ۱۳۹8 به 

پنج سال اصلاح و افزایش یافت.
وی تصریح کرد: بر این مبنا، فرد سرمایه گذار، 
مدیران و کارشناسان خارجی وی و نیز مدیران و 
کارشناسان خارجی بنگاه های اقتصادی که سرمایه 
خارجی در آن بکار گرفته شده باشد، به علاوه 
همسر، فرزندان ذکور زیر ۱8 سال و اناث مجرد و 
پدر و مادر تحت تکفل آنها نیز، از مزایای این مصوبه 

برخوردار خواهند شد.

کوده ئی مخاطبان این مصوبه هیئت دولت را کلیه 
اتباع خارجی و یا متقاضیان خارجی اخذ اقامت 
پنج ساله کشورمان اعلام کرد که اقدام به سپرده 
گذاری بلند مدت در ایران کرده و با رعایت شیوه 
نامه مصوب مربوط به این آیین نامه، فرم درخواست 

را تکمیل و مدارک هویتی خود را ارائه داده باشند.
مدیر کل دفتر سرمایه گذاری خارجی سازمان 
سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران از 
متقاضیان  خواست، برای اطلاع از شیوه نامه  مربوط 
به سپرده گذاری و همچنین قانون و آیین نامه 
اجرائی تشویق و حمایت سرمایه  گذاری خارجی 
و نحوه برخورداری از خدمات  مذکور ، به پایگاه 

اینترنتی این سازمان به نشانی 
www.investiniran.ir   مراجعه کنند.

کوده ئی در ادامه، اهمیت و ضرورت جذب منابع 
مالی خارجی به کشور با توجه به رقابت موجود در 
این زمینه بین کشورهای منطقه )و بویژه همسایه( 
را به عنوان هدف اصلی ارائه این مصوبه  عنوان کرد.

سرمایه گذاری ۹۰ هزار یورویی شرط 
اعطای اقامت ۵ ساله ایران

کاهش عجیب قیمت ساخت مسکن روی کاغذ

مدیرعامل بانک مسکن با اشاره به بند قانون بودجه ۱۴۰۱ درباره 
ضرب الاجل ۲ ماهه به مالکان مسکن مهر، گفت: چنانچه تا خرداد 
مالکان نسبت به فروش اقساطی اقدام نکنند، سود تسهیلات 

مسکن مهر آنها به ۱8 درصد افزایش می یابد.
به گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تسنیم، محمود شایان با 
اشاره به بند ۴ تبصره ۱۱ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنی بر ضرب الاجل 
۲ ماهه به مالکان مسکن مهر برای تبدیل قرارداد تسهیلات بانک 
مسکن به قرارداد اقساطی مسکن، اظهار کرد:  ۲۴۳ هزار نفر 
از مشتریان بانک مسکن هنوز مسکن مهر خود را قسط بندی 
نکرده اند که ۱6۲ هزار واحد از این تعداد هنوز واحدهای آنها 

تکمیل و تحویل نشده که مشمول این بند قانونی نیستند.
او افزود:  8۱ هزار نفر از مجموع ۲۴۳ هزار نفر، واحدهای مسکونی 
مهر را تحویل گرفتند که بنا به دلایل مختلفی از جمله فروش واحد 
و دیگر موارد هنوز موفق به دریافت دفترچه قسط نشدند. این افراد 
موظف هستند تا خردادماه امسال نسبت به دریافت دفترچه قسط 
اقدام کنند. در غیر اینصورت و بعد از خرداد نرخ سود تسهیلات 
برای این افراد ۱8 درصد محاسبه می شود. او تصریح کرد: منابع 
حاصل از دریافت تسهیلات مسکن مهر به صندوق ملی مسکن 
برمی گردد و برای تکمیل و تولید واحدهایی که دولت در برنامه 
دارد هزینه خواهد شد. در بند ۴ تبصره ۱۱ قانون بودجه ۱۴۰۱ 
آمده است: مالکان واحدهای تکمیل شده مسکن مهر که دارای 
خدمات زیربنایی هستند موظفند تا پایان خردادماه سال ۱۴۰۱ 
برای تبدیل تسهیلات دریافتی از بانک مسکن به تسهیلات فروش 
اقساطی به بانک مسکن مراجعه کنند. بانک مسکن مجاز است 
در صورت عدم مراجعه مالکان فوق نسبت به افزایش نرخ سود 
تسهیلات این واحدها از نرخ مصوب کنونی به نرخ مصوب شورای 

پول و اعتبار )۱8 درصد( اقدام کند.

خط و نشان بانک مسکن برای ۸۱هزار مالک مسکن مهر

فروش اقساطی نکنید سود وام
 ۱۸ درصد می شود

قیمت مصوب خرما اعلام شد
۳۲هزار تومان برای 

بسته های نیم کیلویی خرما

سازمان توسعه تجارت از ممنوعیت صادرات ۹ قلم محصول کشاورزی 
ایران به عمان خبر داده است. بخش قابل توجهی از صادرات محصولات 
کشاورزی ایران به کشورهای منطقه و کشورهای حاشیه خلیج فارس 
انجام می شود؛ با این وجود، آغاز فرایند بازسازی اقتصاد در کشوری مانند 
عراق یا افزایش میزان تولیدات کشاورزی در کشورهایی مانند عمان باعث 
می  شود که این کشورها در برخی دوره های زمانی واردات محصولات 
کشاورزی را ممنوع کنند. در جدیدترین ممنوعیت اعلام شده از سوی 

عمان، این کشور واردات ۹ محصول کشاورزی را ممنوع کرده است.
مهرداد فلاح، رایزن بازرگانی ایران در عمان، در نامه ای به معاون دفتر 
بازرگانی کشورهای عربی و آفریقایی سازمان توسعه تجارت، فهرست این 
کالاهای ممنوعه را اعلام کرده است. بر این اساس از ابتدای سال جاری، 
عمان اعلام کرده که واردات هندوانه، خیار، گوجه فرنگی، بادمجان، گل 

کلم، کلم، کاهو، کدو سبز و فلفل به این کشور ممنوع خواهد بود.

صادرات هندوانۀ ایران به عمان ممنوع شد

۱۳درصـد خانوارهـای اسـتان فقیرند. ایـن آخرین 
پایشـی اسـت که کمیتـه امداد بـه عنوان یـک نهاد 
حمایتـی داشـته و معتقـد اسـت اسـت کـه از ایـن 
افـراد ۱۰درصـد تحـت پوشـش کمیتـه امداد نـد و 
۳ درصد هـم سـایر دسـتگاه هایی چون بهزیسـتی. 
این آمـار  البته از سـمت سـازمان مدیریـت وبرنامه 
ریـزی این اسـتان پذیرفته نشـد. سـال گذشـته در 
یکی از جلسـات اقتصـاد مقاومتـی ادعا شـد که ۳۲ 
درصـد از افـراد تحـت پوشـش کمیتـه امـداد فقیر 
نیسـتند و حـدود ۱۱۰ هـزار خانـواده فقیـر کرمان 
عمـلا تحت پوشـش هیچ نهـاد حمایتی نیسـتند. با 
دسـتور ریاسـت جمهوری قرار اسـت تمامی فقرای 
اسـتان  ها شناسـایی و مـورد حمایـت قـرار گیرنـد. 
هنوز سـقف کمک ها مشـخص نیسـت امـا آن طور 
که در جلسـه مقابله با فقر روز گذشـته مطرح شـد، 
طـی اولیـن مرحلـه  بناسـت تـا یـک میلیـون نفـر 
در کل کشـور مـورد حمایـت قـرار گیرنـد و مـلاک 
سـنجش افـراد فقیـر در کرمان داشـتن درآمـد زیر 

۴میلیـون تومان بـرای هـر خانواده اسـت. 
شناسـایی فقـرای اسـتان اولیـن بار بـا جلسـه ای با 
حضـور نماینـده ولـی فقیه سـر باز کـرد.  شـورایی 
که با ابتـکار نماینده ولی فقیه در اسـتان تشـکیل و 
۵۰۰ مشـکل اسـتان شناسـایی شـد. در مرحله بعد 
این ۵۰۰ مشـکل به 8مادر مسـئله بخش بندی شـد 
که یکـی از آن هـا فقر بـود. قـدم اول برای حـل این 

مشـکل شناسـایی افراد فقیر اسـت. 
بنا بـه گفتـه معـاون سیاسـی، امنیتـی و اجتماعی 
اسـتاندار کرمـان در جلسـه مقابلـه بـا فقـر، قـرار 
اسـت اولیـن بانـک اطلاعاتـی فقـرای کرمـان راه 
اندازی شـود. بانـک اطلاعاتی کـه به گفتـه رحمان 
جلالـی اطلاعاتش تـا دوشـنبه هفته آینـده تکمیل 
و راه اندازی می شـود. سـامانه بارگذاری اطلاعات در 
وزارت تعـاون، کار و رفاه اجتماعی تعیین شـده و بنا 
به تعریف این سـازمان فقر مطلق شـامل آن دسـته 
از افرادی اسـت که تـوان تامین خوراک، پوشـاک و 

سـرپناه خـود را ندارند. 
جلالی در این جلسـه تاکید دارد که تمـام نهادهای 

حمایتـی اطلاعات خـود را مـورد پایش قـرار دهند 
تـا افـراد زیـر خـط فقـر شناسـایی شـوند. مـلاک 
سـنجش معـاون سیاسـی، امنیتـی و اجتماعـی 
اسـتاندار کرمان بـرای شناسـایی افراد فقیـر درآمد 

زیـر ۴میلیـون تومان اسـت. 
ایـن طـرح صرفـا بـرای افـراد ایرانـی بـوده و اتبـاع 
را شـامل نمی شـود. همچنیـن معتـادان متجاهـر و 
بیمـاران اعصـاب و روان  به عنوان  قشـری که حتی 
سـرپناه هـم ندارند مـورد توجه ویـژه قـرار گرفتند. 
آنچه مسـلم اسـت به غیـر از درآمـد زیـر ۴میلیون 
تومـان مـلاک دیگـری بـرای سـنجش فقـرا ارائـه 
نشـده و برای تعییـن میـزان درآمد افـراد نیـز تنها 
مـلاک قابـل اتـکا، اطلاعـات بانـک اطلاعـات رفـاه 
ایرانیـان اسـت . در این جلسـه مـلاک معرفـی فقرا 
سـازمان های حمایتـی اسـت امـا در دسـتورالعمل 
ایـن طـرح قیـد شـده کـه حتـی سـمن ها و خـود 

اظهـاری افـراد نیـز مـلاک عمـل خواهـد بود.
بی شناسنامه ها هم مشمول 

حمایت می شوند

نکته قابـل توجه این طرح تحت پوشـش قـرار دادن 
بی شناسـنامه  هاسـت. به طوریکه در دسـتورالعمل 
اجرایی این طرح  قید شـده کـه افراد واجد شـرایط 
فاقـد کارت ملـی و یـا هـر مـدرک شناسـایی  پس 
از انجـام مراحـل ارزیابـی و تخصیـص کـد موقـت 
ده رقمـی از سـوی اسـتانداری مشـمول حمایـت 

می شـوند.
اگر چـه هنـوز منابع لازم این طرح مشـخص نشـده 
امـا جلالـی مدعی اسـت کـه  هیـچ نگرانی نسـبت 
بـه بودجـه اجـرای ایـن طـرح نداریـم و مقابلـه بـا 
فقـر مطلـق مـورد تاکید رئیـس جمهـور اسـت. به 

گفتـه او در فـاز اول  ایـن طرح، سـهمیه بنـدی بین 
شهرسـتان ها بـرای حمایـت از ایـن افـراد وجـود 

نـدارد و  فقـط کـد ملـی مبنـای کار اسـت. بـا ایـن 
حـال معـاون سیاسـی امنیتـی اسـتاندار تاکیـد 
دارد کـه هـر فـردی را فقیـر قلمـداد نکـرده و صرفا 
افرادی که مشـکل شـدید دارند در قالـب این طرح 

معرفـی  شـوند.
بودجه حمایتی مشروط است

بـه طـور کلـی دو روش بـرای حمایـت از ایـن افراد 
ارائـه شـده کـه شـامل دسـته  معتـادان و بیمـاران 

اعصـاب و روان و  دسـته سـایرین اسـت. 
بنا بـه توضیحـات ارائـه شـده در ایـن جلسـه افراد 

معتـاد و بیمـاران اعصـاب و روان رها شـده در معابر 
عمومی به سـازمان بهزیسـتی جهت سـاماندهی از 
طریق خانواده یا مراکز نگهـداری و گرمخانه معرفی 
می شـوند. سـپس سـرانه اعتبـار مـورد نظـر پس از 
تخصیص توسـط سـازمان برنامه و بودجه کشـور به 
کمیتـه امـداد، در اختیار بهزیسـتی قـرار می گیرد. 
در این جلسـه تاکید می شـود که سـایر افـراد دچار 
فقـر مطلـق کـه در قالـب بـی خانمان هـا و بیماران 
اعصـاب و روان قـرار نمی گیرنـد،  توسـط کمیتـه 
امـداد از طریـق مراکـز مردمـی وابسـته و سـمن ها 
مـورد حمایـت موقت قـرار گیرنـد. به گفتـه جلالی 
در دسـتورالعمل های ایـن طـرح قید شـده تـا افراد 
مشـمول حداکثـر سـه مـاه پـس از دریافـت کمک 
معیشـت یـا حمایـت غذایـی، مشـمول فرآیندهای 
توانمندسـازی کمیتـه امـداد و سـازمان بهزیسـتی 
قرار گیرند و در صورت سـرباز زدن افـراد حمایت ها 
نیـز قطع خواهد شـد. اگـر چـه منابع درآمـدی این 
طرح بـه طـور دقیق مشـخص نشـده اسـت امـا در 
دسـتورالعمل این طـرح قید شـده تا منابـع اجرای 
برنامه ، توسـط سـازمان برنامه و بودجه کشور مازاد 
بر اعتبـارات جـاری دسـتگاه ها، تامیـن و در اختیار 

کمیتـه امـداد قـرار می گیرد.

فقرای استان دستشان را بلند کنند
فقر مطلق در کرمان ۴میلیون تومان تعیین شد

گزارش
مرضیه قاضی اده

سنا
: ای

س
عک

حذف ارز ترجیحی دارو خبری بود کــه  دو روز قبل معاون وزیر صمت مطرح 
کرد. این خبر باعث افزایش نگرانی ها نسبت بالارفتن قیمت دارو شد. با این حال 
بسیاری از کارشناسان معتقدند که تخصیص این ارز از ابتدا اشتباه بود؛ چرا که 
باعث قاچاق دارو می شد. در واقع یارانه دارو با این سیاست به جیب کشورهای 

همسایه می رود.
به گزارش تجارت نیوز، حذف ارز ترجیحی دارو یکی از نقاط تاریک اقتصاد کشور در این روزهاست. در 
حالی که دیروز محمدمهدی برادران، معاون وزیر صمت، از حذف این ارز خبر داد، امروز سخنگوی دولت 

اعلام کرد: ارز ۴۲۰۰ تومانی در حال تخصیص است.
گویا دولت و مجلس هنوز در این زمینه به نتیجه نهایی نرســیده اند و نگــران عواقب این اقدام خود 
هستند. با این حال بسیاری از تحلیلگران اقتصادی حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی را به صلاح کشور می دانند. 
از جمله آنکه طرفداران حذف ارز ترجیحی دارو، تخصیص این ارز را عامل قاچاق و پرداخت یارانه دارو 

به کشورهای همسایه می دانند.
آن ها معتقدند این سیاست اشتباهی است که دولت دوازدهم آن را پایه نهاد. اما دولت سیزدهم به رغم 

مخالفت های مکرر و هجمه به دولت قبل، همچنان همین سیاست را دنبال می کند.

یارانه دارو در جیب کشورهای همسایه
رئیس هیات امنای ستاد دیه گفت: در سال گذشته ۱۴۹۹ مرد به دلیل عدم 
پرداخت مهریه روانه زندان شدند. به گزارش تجارت نیوز، سید اسدالله جولایی 
در رابطه با عملکرد ستاد دیه گفت: ســال ۱۴۰۰ علی رغم محدودیت های 
کرونایی در برگزاری جشن های گلریزان اما خیرین خداجوی کشور سنگ 
تمام گذاشتند و به واسطه حمایت های مادی و معنوی خود و در قالب پویش ها 

و آئین های مجازی زمینه آزادی ۷6۱۱ زندانی مرد و ۳۴۵ محکوم زن بدهکار در جرایم غیرعمد را فراهم 
نمودند. وی با بیان اینکه بیش از ۹6 درصد افراد استخلاص یافته بدهکاران مالی بوده اند، افزود: محکومان 
گرفتاربه واسطه صدور یا امضا اوراق بانکی )چک یا سفته( با ۵۴8۷ مددجو در شمار پرجمعیت ترین 
دسته زندانیان غیرعمد قرار گرفته و محکومان به ایفای تعهدات مهریه و نفقه هر کدام به ترتیب با ۱۴۹۹ 
و 6۷۷ محبوس در رتبه های بعد قرار دارند. جولایی گفت: پس از تصویب و دائمی شدن قانون بیمه 
اجباری شخص ثالث در سال ۱۳۹۵ خوشبختانه آمار بدهکاران دیه های فوتی و جرحی ناشی از حوادث 
رانندگی، کاهش محسوسی داشته است، به نحوی که سال گذشته به علت کنترل ورودی رانندگان به 
بندهای زندان، استان های ایلام و خراسان جنوبی هیچ زندانی محکوم دیه ای در ارتباط با سوانح جاده ای 

در آمار عددی خود نداشتند.!

مهریه ۱۴۹۹ مرد ایرانی  را حبس کرد
عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان اسباب  بازی با بیان اینکه 8۰ درصد 
تولید اسباب بازی جهان در چین است و می توان با همکاری با شرکت های 
چینی به هاب منطقه ای تولید اسباب بازی تبدیل شد، گفت: با تهیه یک برنامه 
۱۰ ساله می توان بازار اسباب بازی منطقه را در اختیار تولیدکنندگان داخلی 

قرار داد. چرا که در کشورهای اطراف به جز ترکیه هیچ کدام تولیدکننده اسباب بازی نیستند. حامد تاملی 
با بیان اینکه ۱۵ تا ۲۵ درصد بازار اسباب بازی در اختیار کالای ایرانی است، اظهار کرد: البته آمار دقیقی 
در این زمینه وجود ندارد. درصد زیادی از کالاهای وارداتی نیز به صورت قاچاق به کشور وارد می شود. او 
با اشاره به ممنوعیت واردات اسباب  بازی در سالهای اخیر به دلیل محدودیت های ارزی، گفت: بنابراین 
اگر هم واردات قانونی انجام شود به اسم اسباب بازی نیست و چیز دیگری اظهار می شود. عضو هیئت 
مدیره انجمن تولیدکنندگان اسباب بازی درباره مصرف اسباب بازی در سال گذشته نیز گفت: در کنار 
مشکلات معیشتی، قیمت اسباب بازی نیز افزایش داشته و شاهد کاهش فروش هستیم. توزیع کنندگان 
هم معتقدند تعداد سفارش کم شده، اما با توجه به افزایش قیمت ریالی تغییر چندانی نداشته است. در 
این شرایط سرانه مصرف هم تغییر جدی نمی کند، اما این دلیل بر این نیست که تعداد نفراتی که اسباب 

بازی میخرند ثابت مانده باشد، چرا که مشاهدات حاکی از کاهش در این زمینه است.

چینی ها بازار اسباب  بازی را در دست گرفتند

خ�بیارانه

اسباب
 بازی

کاغذ اقتصادی

بنا به گفته معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی اســتاندار کرمان  در جلسه مقابله با فقر، قرار است اولین بانک 
اطلاعاتی فقرای کرمان راه اندازی شود. بانک اطلاعاتی که به گفته رحمان جلالی اطلاعاتش تا دوشنبه هفته 
آینده تکمیل و راه اندازی می شود. ســامانه بارگذاری اطلاعات در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تعیین 
شده و بنا به تعریف این سازمان فقر مطلق شامل آن دســته از افرادی است که توان تامین خوراک، پوشاک 

و سرپناه خود را ندارند. 
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با اعتیاد کودکان و نوجوانان به 
اینترنت چگونه باید برخورد شود؟ 

دکتری تخصصی روانشناسی با اشاره به تبعات مخرب اعتیاد به 
فضای مجازی از علائم این اعتیاد و چگونگی کاهش و رفع این 

آسیب اجتماعی گفت.
زهرا حیدری روز سه شــنبه در گفت وگو با خبرنگار اجتماعی 
ایرنا در خصــوص چگونگی کاهــش و رفع اعتیــاد کودکان و 
نوجوانان به اینترنت اظهار داشــت: همه گیری کووید۱۹ در دو 
سال اخیر اســتفاده از تکنولوژی و فناوری روز را برای برقراری 
ارتباطات اجتماعی، آموزش و تعلیم، دسترسی به اطلاعات و... 

افزایش داد.
وی افزود: اما این سرعت در افزایش استفاده از فناوری با برخی 
معضلات اجتماعی به ویژه برای کودکان و نوجوانان همراه شده 

و مسبب وابستگی بیش از اندازه )اعتیاد( به این فضا نیز بود.
حیدری با اشــاره به مفهوم این اعتیاد تصریح کــرد: اعتیاد به 
اینترنت بــه عنوان یک اعتیاد رفتاری شــناخته می شــود که 
شــخص را برای مقابله با اســترس های زندگی به اســتفاده از 
اینترنــت و پلتفرم های آنلاین )به عنوان یک روش ناســازگار( 

وابسته می کند.
وی ادامه داد: این وابســتگی در برخی خانواده هــا که ارتباط 
صمیمانه والدین و فرزنــدان کاهش یافته و پــدر و مادر رفتار 
کودکان را کنترل نمی کنند، افزایش می یابد. گزارشات  در این 
زمینه علاوه بر جامعه ایران در سراسر دنیا اعم از اروپا و آمریکا 

نیز گاه نگران کننده است.
ایــن متخصــص روانشناســی اضافه کــرد: براســاس برخی 
طبقه بندی ها، اعتیاد به این فضا در چهار مشخصه اصلی رفتاری 
دسته بندی می شود. نخست، استفاده بیش از اندازه از اینترنت. 
به عنوان مثال، جوانان زیر ۱8 سال نباید بیش از دو ساعت در 
روز از اینترنت استفاده و در فضای مجازی وب گردی و... داشته 
باشــند.جوانان زیر ۱8 ســال نباید بیش از دو ساعت در روز از 
اینترنت استفاده و در فضای مجازی وب گردی و... داشته باشند.

ایران کشـوری اسـت با آب و هوایی متفـاوت که 
در هر نقطـه از آن بر حسـب شـرایط آب و هوایی 
گونه های گیاهـی و جانوری ارزشـمند بسـیاری 
وجـود دارد و به دلیل همیـن خاص و نـادر بودن 
گونه ها،بسـیاری افـراد سـودجو اقدام بـه فروش 
و قاچاق ایـن گونه هـا از جمله پرندگان شـکاری 
به خارج از کشـور بـا قیمت های گـزاف می کنند 
همچنیـن بسـیاری گونه های غیـر بومی نیـز از 
کشـورهای دیگر وارد این مرز و بوم می شـوند و با 
ایجاد سـازگاری با محیط، رقیـب دیگر گونه های 
جانـوری می شـوند. یـک متخصـص اکولـوژی و 
مدیریـت حیـات وحش نیز معتقد اسـت: شـکار 
پرندگان شـکاری به یک تجارت پر سـود تبدیل 

شـده است.
عبداله سـالاری درگفـت و گو با ایسـنا افـزود: در 
شهریور و مهرماه که پرندگان مهاجرت می کنند 
قاچاقچیان آن هـا را از طبیعت صیـد و به صورت 
قاچـاق از مرزهـای آبـی بـه کشـورهای حاشـیه 

خلیـج فـارس قاچـاق می کنند.
این متخصص اکولـوژی و مدیریت حیات وحش 
درباره قاچـاق پرنـدگان شـکاری و حیوانـات در 
ایران اظهارکرد: یکی از پرسـودترین تجارت های 
رونق گرفته در کشـور، قاچاق پرندگان شـکاری 
اسـت چراکـه ایـران درمسـیر مهاجرت شـمال 
به جنـوب پرنـدگان همچنیـن مسـیر مهاجرت 
پرندگان شکاری قرار دارد و ما همجوار کشورهای 
عرب حاشـیه خلیج فارس هسـتیم که بسـیار به 
شـکار پرندگان شـکاری و قوش بـازی علاقه مند 

. هستند
وی با اشـاره به اینکـه موضوع صیـد و زنده گیری 
پرندگان شـکاری متاسـفانه در کشـور ما بسـیار 
پرسـود و پررونق شـده اسـت، گفت: در شـهریور 
و مهرمـاه کـه پرنـدگان مهاجـرت می کننـد، 
قاچاقچیـان آن هـا را از طبیعـت صیـد می کنند 
و به صـورت قاچـاق از مرزهای آبی به کشـورهای 

دیگـر می فرسـتند.
این متخصص اکولـوژی و مدیریت حیات وحش 
دربـاره شـیوه ارزش گـذاری پرنـدگان شـکاری 
گفـت: پرنـدگان بـا توجه بـه سـن، رنـگ، جثه، 
اندازه و نـوع گونـه ای که هسـتند بـا قیمت های 
گـزاف و میلیـاردی خریـد و فـروش می شـوند 
که ایـن موجـب طمـع قاچاقچیان شـده اسـت 
تا بـه این موضـوع بپردازنـد و علاقه مند باشـند و 
پرنده هـای شـکاری همچـون بالابان را کـه برای 
حیات وحش گنجینه با ارزشـی هسـتند را صید 

و قاچـاق کنند.

وی با اشـاره به اینکه اعراب حاشـیه خلیج فارس 
به دلیـل علاقه بـه این نـوع پرنـدگان در کشـور 
خـود آن هـا را  پـرورش می دهنـد، ادامـه داد: 
بـه دلیـل اینکـه گونه هـای پرورشـی بـه انـدازه 
گونه هـای شـکاری و طبیعـی خلـق و خـوی 
شـکارچی گری ندارند ایـن افراد بیشـتر به صید 
و شکار از طبیعت علاقه مند هسـتند و در نتیجه 

موجـب افزایـش قاچـاق می شـوند.
سـالاری در پاسـخ بـه ایـن سـوال کـه آیـا فقط 
پرنـدگان در خطـر صیـد و قاچـاق قـرار دارند یا 
باقی جانداران هم در خطر هسـتند، گفت: بیشتر 
پرندگان مورد شـکار قرار می گیرند چراکه شکار 
پرنـدگان بسـیار پر سـود اسـت. نکتـه ای هم که 
وجـود دارد ایـن اسـت کـه صیـد بـه روش های 
مختلفی انجام می شـود که از جملـه آن تل مویی 

اسـت که بـا آن بـه شـکار می پردازند.
وی ضمن بیـان اینکه یک سـری گونه هـا از نظر 
قاچاقچیـان گونه هـای مزاحـم به نظـر می آیند، 
گفـت: اعـراب حاشـیه خلیـج فـارس بـه شـکار 
گونه های خاص و کمیاب همچون بالابان بسـیار 
علاقه منـد هسـتند و وقتـی گونـه ای همچـون 
عقاب طلایی که بسـیار برای ما ارزشـمند است، 
در دامشـان بیفتـد موجـب بـه هـم ریختگـی و 
نابـودی سیسـتم آن هـا می شـوند بنابرایـن بـه 
گونه هایـی همچون عقـاب طلایی، گونـه مزاحم 
می گویند و آن ها را بـه طور کلی از بیـن می برند.

کشتار گونه های کمیاب توسط 
شکارچیان 

این متخصص اکولـوژی و مدیریت حیات وحش 
در ادامـه گفـت: شـکارچیان از ایـن پرنـدگان 
شـکاری بـرای صیـد »هوبـره« نیـز اسـتفاده 
می کننـد. هوبـره از پرنـدگان مهاجـر و در حـال 
انقراض اسـت که مـورد حمایت بین المللـی قرار 
دارد و شکار آن ممنوع اسـت. زیستگاه این پرنده 
مهاجـر، دشـت های بـاز و وسـیع منطقه اسـت.

سـالاری در ادامه با اشـاره به یکی از کمیاب ترین 
گونه هـای جانـوری بـه نـام »میش مرغ« کـه در 
خطر انقراض اسـت، گفت: میش مـرغ یک گونه 
به شـدت در خطر انقراض اسـت که تعداد اندکی 
از آن در دشـت سـوتاو بـوکان زیسـت می کنـد. 
میش مـرغ بزرگترین پرنده ای اسـت کـه قابلیت 

پرواز دارد.
وی در شـرح یـک گونـه بومـی در حـال انقراض 
گفت: سـمندر لرسـتانی یکی از گونه هـای بومی 
در معـرض انقراضـی اسـت کـه زیسـتگاه آن در 
بخش های جنوبی اسـتان لرسـتان و جنگل های 

بلوطی اسـت.
این متخصص اکولـوژی و مدیریت حیات وحش 

با بیـان اینکه سـمندر لرسـتانی گونه ای مشـابه 
مارمولک و زیبا بـا رنگ هـای زرد، نارنجی، قرمز و 
مشـکی اسـت، اظهار کرد: مردم به دلیـل زیبایی 
ظاهـری آن را می خرنـد ایـن در حالیسـت کـه 
سمندر لرسـتانی جزو گونه های بین المللی است 
و در ایـران به »فسـیل زنـده « معروف اسـت. این 
گونه به علت قدمت زیـاد و شـرایط فیزیولوژیک 
خـاص بـا تهدیدهـای بسـیاری روبـرو ودر خطر 

انقراض اسـت.
تکثیر گونه های درخطر انقراض در اسارت

وی از عوامـل تهدیدکننـده این گونه جانـوری را  
قاچاق و تکه تکه شـدن زیسـتگاه نام برد و گفت: 
سـمندرهای لرستانی بیشـتر در آب تخمگذاری 
می کننـد و مشـکلی کـه وجـود دارد ایـن اسـت 
کـه یـک نـوع ماهـی در محـدوده تخمگـذاری 
سـمندرهای لرسـتانی معرفی شـده اسـت که از 
تخم سمندر لرسـتانی تغذیه می کند. این ماهی 
جـزو اکوسیسـتم منطقـه نبـوده اسـت و جـای 
سـوال دارد که چگونه وارد آن محیط شده است؟
سـالاری بـا بیـان اینکـه همیشـه فقـط دربـاره 
مشـکلات صحبت می شـود ولـی راهـکاری ارائه 
نمی شـود، اظهارکرد: یکی از راهکارهای مناسب 
برای حفاظت از زیسـتگاه و جلوگیـری از قاچاق، 
تکثیر گونه های جانوری در اسـارت است. ممکن 
اسـت کـه موسسـات تحقیقاتـی و دانشـگاه ها 
بتواننـد در زمینه تکثیر در اسـارت تـلاش کنند 

وجمعیـت گونه هـا را افزایـش دهند.
وی با بیان اینکه سـمندر لرسـتانی امکان تکثیر 
در اسـارت را دارد، گفـت: یکـی از محل هایـی که 
بسـیار جـای مناقشـه دارد، بـاغ وحش ها اسـت. 
بسـیاری از دوسـتداران حیوانـات می گوینـد که 
بـاغ وحش هـا نبایـد وجـود داشـته باشـند ولی 
بـاغ وحـش را باید بـه سـمتی ببریم کـه مرکزی 
برای تکثیـر و پـرورش حیوانـات باشـد و باید در 
باغ وحش محلی برای پرورش سـمندر لرسـتانی 

داشـته باشیم.
سـالاری با تاکید بر اینکـه در باغ وحـش های ما 
مدیریـت درسـتی حکمرانـی نمی کنـد، تصریح 
کـرد: دسـتورالعمل های حفاظتـی ابـلاغ شـده 
از سـوی سـازمان حفاظـت و دامپزشـکی بـرای 
نظارت بر بـاغ وحش ها بـه خوبی اجرا نمی شـود 
البتـه ایـن دسـتورالعمل ها بایـد بـه روزرسـانی  
سـپس بر اسـاس دسـتور العمل هـا بایـد نظارت 

انجام شـود.
نابودی گونه های بومی به دلیل انتقال 

بیماری از گونه های غیربومی
وی دربـاره یـک گونه غیـر بومـی که سـازگاری 
بالایـی بـا محیـط دارد گفـت: لاک پشـت های 
گوشت قرمز گونه های بسـیار خطرناکی هستند 
که بـا ورود بـه زیسـتگاه گونه های بومـی، رقیب 
گونه های دیگـر می شـود و به همیـن دلیل جزو 

گونه هـای مهاجم محسـوب می شـوند.
وی افزود:خطری که از جانب لاک پشـت گوشت 
قرمز محیـط زیسـت را تهدید می کند این اسـت 
که یک گونه سازگار بامحیط اسـت و پس از ورود 
به محیـط زیسـت، بـه راحتی خـود را با شـرایط 
تطبیق می دهد و تاثیرات بسـیار منفی بر حیات 
گونه هـای بومی می گـذارد چرا که رقیـب غذایی 
آن هـا می شـود در حالـی کـه آن گونه بومـی در 
حال انقراض به آن غذا و زیسـت بـوم برای حیات 

نیاز دارد.
سـالاری در پایـان بـا بیـان اینکـه انتقـال 
بیماری های خـاص از گونه های غیربومی بسـیار 
خطرناک اسـت افـزود: ایـن گونه هـای غیربومی 
می توانند بیماری های خاصی داشـته باشـند که 
این بیمـاری اصـلا در ایران وجود نداشـته باشـد 
و گونه هـای بومـی پادتن آن را نداشـته باشـند و 
وقتی این بیمـاری بیـن گونه هایی که زیسـتگاه 
مشـترکی دارند گسـترش یابـد، موجـب تلفات 

می شـود.

دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخــدر در خصوص 
ممنوعیت کشت خشخاش در افغانستان، گفت: 
حتما از کاهش کشت اســتقبال می کنیم اما این 
ممنوعیت باید شامل همه انواع تولید مواد مخدر 

به ویژه مواد مخدر صنعتی در افغانستان شود.
به گزارش ایسنا، سردار اسکندر مومنی در برنامه 
گفت وگوی ویژه خبری ســیما، با موضوع بررسی 
ابعاد و پیامدهای ممنوعیت کشــت خشخاش در 
افغانستان، در پاسخ به سوالی درخصوص تاثیر این 
ممنوعیت، بیان کرد: اکنون این تصمیمی است که 
گرفته و اعلام شده است و باید ببینیم که در عمل 
آیا این سیاســت اعلامی به یک سیاست اعمالی 
مانند ۲۰ سال پیش تبدیل می شود یا خیر؟ در هر 
صورت جمهوری اسلامی ایران از هرگونه کاهش 
تولید و کشت مواد مخدر در افغانستان استقبال و 
کمک می کند و تمام رایزنی های لازم را با مجامع 
بین المللی انجام داده اســت که به موضوع کشت 
جایگزین، معیشت مردم و کاهش تولید مواد مخدر 

در افغانستان بپردازد. باید ببینیم در ادامه روند، به 
صورت اقدام عملی مشاهده خواهد شد یا خیر؟.

وی گفت: در سال ۲۰۰۰ میلادی تولید مواد مخدر 
در افغانستان به زیر ۲۰۰ تن رسیده بود و مساحت 
سطح زیرکشت نیز به حدود ۷۰۰۰ هکتار رسیده بود. 
با حضور کشورهای عضو ناتو و مشخصا آمریکایی ها 
و حمایت آنها، در عرض دو دهه )بر اساس آمارهای 
سازمان ملل( میزان تولید به بیش از ۹۰۰۰ تن رسید.

وی یادآور شد: در حوزه مواد مخدر، ویرانی عظیمی 
در افغانســتان برجای گذاشــتند و غیر از این که 
مستنداتی وجود داشت و آمریکایی ها و هواپیماهای 
ناتو، قاچاق مواد مخدر می کردند، اما به توسعه کشت 
دامن زدند و تنها موافقت و تشویق به کشت نبود، 
بلکه با کمک های فنی و تکنولوژیکی و دادن بذرهای 
پربازده و اصلاح بذرها، کمک کردند که حجم عظیم 
مواد مخدر در افغانستان تولید شود که بر اساس آمار 
رسمی سازمان ملل، بیش از ۹۰ درصد تریاک جهان 

در افغانستان تولید می شود.

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر در خصوص مواد 
مخدر صنعتی نیز توضیح داد: در دهه اخیر اگر مواد 
مخدر سنتی از افغانستان به سمت دیگر مناطق از 
جمله اروپا می رود، متاسفانه با حمایت کشورهایی 
که افغانستان را اشغال کردند، به ویژه پیش سازها از 

اروپا به افغانستان سرازیر شد.
به گفته دبیرکل ســتاد مبــارزه با مــواد مخدر، 
پیش ســازها موادی هســتند که به خودی خود 
غیرقانونی نیستند و جنبه های مصارف مختلف دارند 
اما پایه اصلی تولید مواد مخدر مانند هروئین و شیشه 
این پیش سازها هســتند که از اروپا به افغانستان 
می آیند و در آنجا به مــواد مخدر صنعتی تبدیل 

می شود و برمی گردد.
مومنی خاطرنشان کرد: حتما ما از کاهش کشت 
خشخاش در افغانستان استقبال می کنیم اما این 
ممنوعیت باید شامل همه انواع تولید مواد مخدر 

به ویژه مواد مخدر صنعتی در افغانستان شود.
مومنی در بخش دیگری از سخنان خود یادآور شد: 

متاسفانه ما اکنون شاهد ورود انبوه پیش سازها از اروپا 
به افغانستان هستیم. در گزارش ماه قبل که اجلاس 
سالانه کمیسیون مواد مخدر در وین بود، رسما اعلام 
کردیم و هشدار دادیم و حتی یک سند همکاری با 

سازمان ملل نیز امضا کردیم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: ما باید 

هم با مواد مخدر صنعتی و هم سنتی مقابله کنیم.
مومنی در بخش دیگری از ســخنان خود با بیان 
این که موضوع مواد مخدر یک موضوع تک مولفه ای 
نیست و باید با هم دیده شود، گفت: واقعیت امر این 
است که حتما باید روی زمین در افغانستان اتفاقاتی 
بیفتد. پیشرفت و توسعه پایدار و معیشت، جایگزین 

حداقلی در افغانستان صورت گیرد.
وی ادامه داد: در ســخنرانی بنده در سازمان ملل 
در اواخر اسفند، این پیشنهاد مطرح شد که مورد 
استقبال سازمان ملل نیز قرار گرفت و سند رسمی 
تبادل شد که این ها به ســمت اتخاذ یک راهبرد و 

برنامه همه جانبه پایدار بروند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به تصویب قانون 
اشاره کرد و گفت: لایحه توسط رییس قوه قضاییه 
برای دولت ارسال شد و امید است این لایحه سریع تر 
به مجلس ارسال شود. متناسب با شرایط موجود 

قوانین هم باید روزآمد شود.

قاچاق حیات وحش و فروش به بیگانه

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر:

استقبال ایران از ممنوعیت کشت»خشخاش« در افغانستان

گزارش
ایسنا

در مواجهه با گونه های جانوری 
آسیب دیده چه کنیم؟

معاون جانشــین یگان حفاظت محیط زیســت با اشــاره به 
مســئولیت مردم در مواجهه با گونه های آســیب دیده گفت: 
مردم در صورت مشــاهده چنین گونه ای می توانند با سامانه 

۱۵۴۰ ارتباط برقرار کنند.
منوچهــر فلاحی در گفــت و گو با ایســنا با اشــاره به نکات 
آموزشــی لازم در برخورد مردم با گونه های زیســتی آسیب 
دیده خاطرنشان کرد: تا کنون موارد زیادی دیده شده که در 
آن مردم با یک یا چند گونه آسیب دیده حیات وحش روبه رو 
شده اند. نحوه و نوع واکنش به این موضوع بسیار مهم است و 
در صورت اقدام مناسب می تواند باعث نجات جان گونه شود. 
معاون جانشــین یگان حفاظــت محیط زیســت اضافه کرد: 
آموزش خاصی برای مردم وجود ندارد که بتوانند به وســیله 
آن جان گونه مورد نظــر را نجات دهند اما ســرعت عمل در 
اطلاع رســانی این موضوع می تواند اهمیــت غیرقابل انکاری 
داشته باشــد. مردم می توانند در صورت برخورد با گونه های 
آسیب دیده با ســامانه ۱۵۴۰ ارتباط برقرار کنند تا در اسرع 
وقت نیروهای ما در محل حاضر  شــوند و در صورت نیاز گونه 

بیهوش و به محل درمان منتقل شود.  
وی افزود: باعث خوشــحالی است که بســیاری از مردم این 
حس مســئولیت پذیری را دارند که در مواجهــه با گونه های 
آسیب دیده، پس از اطلاع رسانی صبر می کنند تا شکارچیان 
غیرمجاز و افراد سودجو نتوانند از این فرصت برای شکار گونه 

استفاده کنند.
معاون جانشین یگان حفاظت محیط زیست با اشاره به اهمیت 
توجه به تابلوهای راهنمایــی و رانندگی در محل تردد گونه ها 
گفت: وجود تابلوهای راهنمایی و رانندگی با علائم به خصوص 
که محل عبور حیوالنات اهلی و وحشــی را مشــخص می کند 
برای افزایش سطح امنیت گونه هایی که زندگی آن ها با انسان 

برهم کنش دارند، مفید است.
فلاحــی در پایان گفــت: این اقدامــات در دســته اقدامات 
پیشگیرانه قرار می گیرد تا از آسیب به گونه ها جلوگیری شود. 
در صورتی که گونه آســیب ببیند، مردم می توانند با برقراری 
ارتباط با یگان حفاظت ما را از شــرایط گونه  آگاه کنند تا تیم 
دامپزشــکی و یگان حفاظت محیط زیســت برای نجات گونه 

وارد عمل شوند.
به گزارش ایســنا دســته ای از تابلوهای راهنمایی و رانندگی 
تابلوها یا نشــان های بازدارنده یا تابلوهای انتظامی هســتند. 
تابلوی عبور حیوانات جزو تابلوهای بازدارنده یا انتظامی است.

جانشین فرمانده انتظامی کل کشور بر ضرورت 
تخصیص کامل بودجه پلیس در سال ۱۴۰۱ 

تاکید کرد.
سردار قاسم رضایی در گفت وگو با ایسنا در باره بودجه نیروی 
انتظامی در سال ۱۴۰۱ گفت: همواره انتظار ما از دولت ها و 
مجلس ها این است که در بودجه ریزی به جایگاه و تلاش 

ماموران انتظامی و امنیت کشور توجه داشته باشند.
رضایی درباره اینکه آیا از بودجه سال ۱۴۰۱ رضایت دارید یا 
خیر گفت:  واقعیت این است که در کشور در مورد بودجه به 
نوعی محدودیت هایی وجود دارد و ممکن است تمام انتظارات 
ما را برآورده نکند، اما وقتی با توجه به این محدودیت ها در 
بودجه نگاه می کنیم، می توان گفت که مناسب بوده است. 
آنچه ما به آن تاکید داریم این است که بودجه مصوب به طور 
کامل تخصیص داده شود . وی با بیان اینکه در حال حاضر 
کلان موضوع  بودجه  با توجه به محدودیت ها خوب بوده است، 
ابراز امیدواری کرد که با همکاری دولت و دیگر دستگاه ها در 
حوزه مرزها و شهرها و جاده ها توجه ویژه ای به موضوعات 
ایمنی و امنیت شده و مجموعه انتظامی در تمام شئون تقویت 
شود. به عنوان مثال در مواردی مانند همین حوادث جاده ای 
و ... اگر مجموعه انتطامی در تمام شئون تقویت شود، این 

موضوع آثار خود را در دیگر دستگاه ها نیز نشان خواهد داد.
پیش از این سردار رضایی در دی ماه سال ۱۳۹۹ در گفت وگو 
با ایسنا پیشنهاد افزایش ۳۰ برابری بودجه را مطرح کرده و 
گفته بود:  » بودجه و زیر ساخت های نیروی انتظامی واقعا 
تناسبی با ماموریت ها و وظایفش ندارد و حتما لازم است 
که تحول اساسی در تمام زیرساخت ها اعم از ابنیه، تحرک 
و ... صورت بگیرد. در همین ماجرای کرونا در شرایطی که 
بسیاری از ادارات و سازمان ها با یک سوم، دوم سوم و... فعال 
بودند، ماموران نیروی انتظامی با آماده باش ۱۰۰ درصد 
سرکار هستند که این موارد باید جبران شود. البته مامور 
ما انتظاری ندارد، اما باید جبران خدمت انجام شود. پیش 
بینی ما این است برای اینکه بودجه به حد معقول برسد باید 
به ۳۰ برابر افزایش یابد و انتظار این است که مجلس یازدهم 
و دولت های آینده )سیزدهم( در این زمینه یک حرکتی را 

انجام دهند.«

نتایج یک مطالعه تازه نشان داده است که ورزش 
کردن می تواند به کاهش شدت عوارض جدی 

سرطان کمک کند.
به گزارش ایسنا، متخصصان در این مطالعه به مزیت دیگری از 
لزوم حفظ برنامه ورزشی پی برده اند. آنها در آزمایش هایی که روی 
موش ها انجام شد، دریافتند ورزش کردن قبل از ابتلا به سرطان با 
کُند شدن رشد تومور مرتبط است و به کاهش پیامدهای سرطان 
 )cachexia( "موسوم به سندرم تحلیل عضلات یا "کاشکسی
کمک می کند. کاشکسی، اختلال تحلیل رفتن عضلات است که 
بیش از 8۰ درصد بیماران مبتلا به نوع پیشرفته سرطان به آن دچار 
می شوند و با یک سوم از تمامی موارد مرگ و میر ناشی از سرطان 
مرتبط است. افراد مبتلا به این اختلال دچار نوع شدیدی از تحلیل 
عضلانی و همچنین تحلیل ساختار و عملکرد قلب می شوند و به طور 

کلی کیفیت زندگی فرد تحت تاثیر قرار می گیرد.
متخصصان آمریکایی اظهار داشتند: انجام بیشتر حرکات ورزشی 
به ویژه تمرینهای هوازی به راحتی امکان پذیر است. بنابراین، انجام 
مرتب ورزشهای هوازی از قبیل دویدن، روشی موثر و مقرون به 
صرفه در کاهش خطر ابتلا به سرطان و پیامدهای ناشی از این 

بیماری است.
تحقیقاتی که در گذشته انجام گرفته، نشان داده است: ورزش کردن 
می تواند تاثیرات ضد التهابی داشته باشد و ممکن است از طریق کند 
ساختن روند پیشرفت عارضه کاشکسی، تاثیر مثبتی داشته باشد و 
ساختار و عملکرد قلب را حفظ کند. با این حال، پیش از این مطالعات 

بسیار کمی روی "پیش شرطی سازی" متمرکز شده اند.
متخصصان اظهار داشتند: به نظر می رسد پیش شرطی سازی 
یا "ورزش کردن قبل از ظاهر شدن تومورهای سرطانی" با حفظ 
ساختار و عملکرد قلب، نقش محافظت کننده مهمی را در زمان بروز 

اختلال تحلیل عضلات ایفا می کند.
در این مطالعه جدید، محققان موش هایی را مورد مطالعه قرار دادند 
که یا به مدت هشت هفته روی تردمیل ورزش می کردند یا هیچ 
حرکت بدنی نداشتند. پس از هشت هفته، متخصصان بیماری 
سرطان را در برخی از موش هایی که فعالیت بدنی داشتند و برخی 
از موش های کم تحرک ایجاد کردند. همچنین برخی موش های هر 

دو گروه از ابتلا به سرطان در امان ماندند.

درخواست پلیس بر تخصیص 
کامل بودجه پلیس در سال ۱۴0۱

یک توصیه برای کاهش عوارض 
شدید سرطان

خبر

خبر

خبر

هر
س: م

عک

کاغذ جامعه

آگهی فقدان سند مالکیت
حسین  محمد  آقای  قانونی  وکیل  چون 
 549 پلاک  ششدانگ  مالک  شریعتی  
کرمان   45 بخش  در  واقع  549-اصلی  از  فرعی 
و  ادعا  شده  تصدیق  شهود  شهادت  برگ  دو  ارائه  با 
که  اخیرالذکر  پلاک  مالکیت  سند  اصل  نموده  اعلام 
املاک    116 دفتر   189 صفحه   19834 ثبت  ذیل  قبلا 
بعلت  است  تسلیم شده  و  صادر  جیرفت  الکترونیک 
تقاضای صدور  اداره  این  از  و  جابجای مفقود گردیده 
به  بنا  لذا  نموده  را  فوق  پلاک  المثنی  مالکیت  سند 
درخواست نامبرده وبر حسب دستور تبصره یک ماده 
120 آیین نامه – قانون ثبت مراتب در یک نوبت آگهی 
انجام  اشخاصی مدعی  یا  تا چنانچه شخص  میگردد 
سند  اصل  وجود  ویا  مرقوم  ملک  به  نسبت  معامله 
مالکیت مورد ادعا نزد خود می باشند از تاریخ انتشار 
آگهی )یک نوبت است (ظرف مدت 10 روز مراتب را با 
ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله کتبا به اداره ثبت 
اسناد و املاک شهرستان جیرفت اعلام نمایند بدیهی 
)10روز( آگهی  در  مقرر  مهلت  انقضای  از  پس  است 
بود  نخواهد  مسموع  هیچکس  از  ادعایی  هیچگونه 
واین اداره وفق ضوابط و مقررات نسبت به صدور سند 

مالکیت المثنی بنام مالک اقدام خواهد نمود . 
جواد فاریابی
رئیس ثبت اسناد املاک جیرفت

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه خانم مرجان پور حمیدی  فرزند 
به شماره شناسنامه 152 شماره ملی  حسین 
2490399225 صادره از داراب ششدانگ اعیان یکباب واحد 
مسکونی دارای پلاک 9828 فرعی از 2-اصلی واقع در شهر 
کهنوج  حیدر آباد خصیلی،قطعه یک بخش 46 کرمان که 
سند مالکیت آن به شماره چاپی 218231سری ج سال 96 
با شماره دفتر الکترونیکی 139720319002004084 بنام آقای 
و تسلیم گردیده وسپس  عطاء الله شهریاری کردی صادر 
بموجب خلاصه معامله شماره 83392-97/12/26 دفترخانه 
اسناد رسمی شماره 48 کهنوج به نامبرده خانم مرجان پور 
انتقال قطعی یافته است ،ضمن تسلیم دو برگ  حمیدی 
استشهادیه محلی تصدیق امضاءشده اعلام نموده که سند 
المثنی  مالکیت پلاک فوق مفقود شده و درخواست سند 
نموده است ،لذا با استناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آیین 
نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی میشود تا چنانچه 
کسی مدعی انجام معامله نسبت به ملک فوق الذکر یا وجود 
سند مالکیت نزد خود میباشد ظرف مدت ده روز از تاریخ 
انتشار آگهی به اداره ثبت شهرستان کهنوج مراجعه واعتراض 
خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله تسلیم 
نماید والا پس از مدت مذکور نسبت به صدور سند مالکیت 

المثنی اقدام خواهد گردید .
علی رحمانی خالص .رئیس ثبت اسناد واملاک 
کهنوج .م الف :45۱

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه آقای حمید آرمند فرزند رضا قلی به 
شماره شناسنامه 4 شماره ملی 2491332371 
صادره از داراب ششدانگ اعیان یکباب واحد مسکونی دارای 
پلاک 9829 فرعی از 2-اصلی واقع در شهر کهنوج  حیدر 
آباد خصیلی،قطعه یک بخش 46 کرمان که سند مالکیت 
شماره  با   96 سال  ج  218232سری  چاپی  شماره  به  آن 
عطاء  آقای  بنام  الکترونیکی 139720319002004085  دفتر 
الله شهریاری کردی صادر و تسلیم گردیده وسپس بموجب 
خلاصه معامله شماره 83390-97/12/26 دفترخانه اسناد 
رسمی شماره 48 کهنوج به نامبرده آقای حمید آرمند انتقال 
قطعی یافته است ،ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه محلی 
تصدیق امضاءشده اعلام نموده که سند مالکیت پلاک فوق 
با  ،لذا  است  نموده  المثنی  سند  درخواست  و  مفقود شده 
استناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آیین نامه قانون ثبت 
مراتب یک نوبت آگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی انجام 
معامله نسبت به ملک فوق الذکر یا وجود سند مالکیت نزد 
خود میباشد ظرف مدت ده روز از تاریخ انتشار آگهی به اداره 
ارائه  ثبت شهرستان کهنوج مراجعه اعتراض خود را ضمن 
اصل سند مالکیت یا سند معامله تسلیم نماید والا پس 
از مدت مذکور نسبت به صدور سند مالکیت المثنی اقدام 

خواهد گردید .
علی رحمانی خالص .رئیس ثبت اسناد واملاک 
کهنوج .م الف :452

آگهی فقدان سند مالکیت
فرزند  عباسی  حجاب  خانم  اینکه  به  نظر 
پنجعلی به شماره شناسنامه 439 شماره ملی 
6549733790 صادره از حاجی آباد مالک ششدانگ اعیان 
یکباب واحد مسکونی دارای پلاک 9827 فرعی از 2-اصلی 
واقع در شهر کهنوج  حیدر آباد خصیلی،قطعه یک بخش 46 
کرمان که سند مالکیت آن به شماره چاپی 218234سری ج 
سال 96 با شماره دفتر الکترونیکی 139720319002004087 
بنام آقای عطاء الله شهریاری کردی صادر و تسلیم گردیده 
وسپس بموجب خلاصه معامله شماره 97/12/26-83391 
نامبرده خانم  به  اسناد رسمی شماره 48 کهنوج  دفترخانه 
حجاب عباسی  انتقال قطعی یافته است ،ضمن تسلیم دو 
برگ استشهادیه محلی تصدیق امضاءشده اعلام نموده که 
سند مالکیت پلاک فوق مفقود شده و درخواست سند المثنی 
نموده است ،لذا با استناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آیین 
نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی میشود تا چنانچه 
کسی مدعی انجام معامله نسبت به ملک فوق الذکر یا وجود 
سند مالکیت نزد خود میباشد ظرف مدت ده روز از تاریخ 
انتشار آگهی به اداره ثبت شهرستان کهنوج مراجعه واعتراض 
خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله تسلیم 
نماید والا پس از مدت مذکور نسبت به صدور سند مالکیت 

المثنی اقدام خواهد گردید .
علی رحمانی خالص .رئیس ثبت اسناد واملاک 
کهنوج .م الف :450

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به آقای عطاء الله شهریاری کردی  فرزند غلامرضا به شماره شناسنامه 1 و شماره ملی 3161110986 صادره 
از کهنوج مالک  ششدانگ اعیان یکباب واحد مسکونی دارای پلاک 9830 فرعی از 2-اصلی واقع در شهر 
کهنوج  حیدر آباد خصیلی،قطعه یک بخش 46 کرمان که سند مالکیت آن به شماره چاپی 218233سری ج سال 96 با 
شماره دفتر الکترونیکی 139720319002004086 صادر و تسلیم گردیده ،ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه محلی تصدیق 
امضاءشده اعلام نموده که سند مالکیت پلاک فوق مفقود شده و درخواست سند المثنی نموده است ،لذا با استناد تبصره 
یک اصلاحی ماده 120 آیین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت 
به ملک فوق الذکر یا وجود سند مالکیت نزد خود میباشد ظرف مدت ده روز از تاریخ انتشار آگهی به اداره ثبت شهرستان 
کهنوج مراجعه واعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله تسلیم نماید والا پس از مدت مذکور نسبت 

به صدور سند مالکیت المثنی اقدام خواهد گردید .

علی رحمانی خالص .رئیس ثبت اسناد واملاک کهنوج .م الف:449

اداره كل ثبت اسناد و املاك استان كرمان
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملك شهداد

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي
آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي 

فاقد سند رسمي
برابر راي شماره 140060319005000662مورخ 1400/09/28هيات اول موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و 
ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك شهداد تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقای جواد 
رامش فرزند قاسم بشماره شناسنامه 3 صادره از شهداد در ششدانگ یکبابخانه به مساحت 307 مترمربع  پلاك 3 فرعی از 
1498-اصلي واقع در بخش 23 کرمان به آدرس شهداد-بلوار شهید باهنر کوچه شهید عبدالهی خريداري از مالك رسمي علی 
شریفی یزدی محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي كه 
اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به 
مراجع قضايي تقديم نمايند.بديهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكيت صادر 

خواهد شد.  تاريخ انتشار نوبت اول :1401/01/17  / تاريخ انتشار نوبت دوم : 1401/01/31  
ابراهیم سیدی رئیس ثبت اسناد و املاک شهداد 
شناسه آگهی:۱296330 
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خبرخبر

در ایام نــوروز ۱۳ هــزار و ۴8۱ نفر با رعایت 
پروتکل های بهداشتی از موزه سینمای ایران 
بازدید کردند. به گزارش ایرنا از روابط عمومی 
موزه سینما، این مجموعه فرهنگی- تاریخی 
در تعطیلات نــوروز ۱۴۰۱ از دوم تا دوازدهم 
فروردین )۱۱ روز( از ســاعت ۹ صبح تا ۱۹ 
میزبان گردشگران و علاقمندان به فرهنگ و 
هنر ایران بود و ۱۳ هزار و ۴8۱ نفر از تالارهای 
موزه بازدید کردند که در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته رشــدی نزدیک به 6۰ درصد 
داشته است. در نوروز ۱۴۰۱ میانگین روزانه 
بازدیدکنندگان از تالارهای موزه سینما ۱۲۲6 
نفر و در سال گذشته ) نوروز ۱۴۰۰ ( میانگین 

روزانه ۷۲۳ نفر بوده است.
تالارهای موزه سینمای ایران دارای بخش های 
معاصران، بین الملل، کودک، دفاع مقدس، 
تماشاخانه، نام آوران و خانه فرهاد است؛ این 
تالارها نمایانگر ســیر سرگذشت و تحولات 
سینمای ایران از آغاز این هنرصنعت تا به امروز 
اســت. بازدیدکنندگان این موزه با آغازگران 
سینمای ایران، نخستین تجهیزات سینمایی، 
افتخارات بین المللی آشنا شده و از مجموعه 
جوایز، یادگارها ، تصاویر و اســناد شخصی و 
تندیس هنرمندان بازدید خواهند کرد و در بین 
بازدید در سالن تماشاخانه که مدل بازسازی 
شده ســینماهای دهه های گذشته است به 
تماشای گزیده ای از فیلم های تاریخ سینمای 

ایران خواهند نشست.
عمارت موزه سینمای ایران قدمتی حدود ۲۰۰ 
ساله دارد و یکی از قدیمی ترین بناهای تاریخی 
پایتخت است که به دستورمحمدشاه قاجار 
ساخته شده است که در بخش میانی یک باغ 

ایرانی )باغ فردوس( قرار گرفته است.
علاقمندان بــرای بازدیــد از تالارهای موزه 
ســینمای ایران در ایام ماه مبــارک رمضان 
می توانند هر روز به جز شــنبه ها از ساعت ۹ 
صبح تا ۱8 عصر به این مجموعه فرهنگی- 

تاریخی مراجعه کنند.ش
سالن های سینماهای موزه )سینماتوگراف، 
سینمافردوس، سینماتمدن( از ساعت ۱۲ تا 
۲۳ فیلم های سینمایی مندرج در جدول اکران 

سینماهای تهران را نمایش می دهند.

شکایت از اصغر فرهادی 
و جدیدترین واکنش ها

هالیــوود ریپورتــر گــزارش داده که 
دادگاهــی در ایران، اصغــر فرهادی را 
به دلیل اســتفاده از ایده یک مســتند 
در ســاخت فیلــم »قهرمــان« مجرم 
شناخت و از ســوی وکیل این فیلم ساز 
متنی منتشــر کرده و خبر داده اســت 
که "قرار صادره به منزلــه حکم نهایی 
دادگاه نیست و بخشی از روند رسیدگی 
محسوب و در ادامه ی فرآیند رسیدگی، 
پرونــده ابتــدا در دادگاه کیفری دو و 
ســپس در دادگاه تجدیدنظــر مــورد 
رســیدگی مجدد قرار می گیــرد، امید 
اســت در طول رســیدگی پرونده در 
مراحــل بالاتر، بــا ارجــاع موضوع به 
کارشناسی و جلب نظر تخصصیِ اساتید 
و خبرگان حــوزه حقوق مولــف، قرار 

موصوف نیز نقض گردد."
به گــزارش ایســنا به نقــل از هالیوود 
ریپورتــر، دادگاهــی در ایــران، اصغر 
فرهــادی، کارگردان ایرانــی برنده دو 
جایزه اسکار را به دلیل استفاده از ایده 
مستند »دوســر برد ، دوســر باخت« 
ســاخته آزاده مســیح زاده در ساخت 
فیلــم ســینمایی »قهرمــان« مجرم 

شناخت.
ایــن دادگاه فرهادی را بــه دلیل نقض 
حق کپی رایــت و اســتفاده از عناصر 
کلیدی مســتند »دوســر برد، دوســر 
باخت« بــرای فیلمش بــدون ذکر نام 

مسیح زاده مجرم شناخته است. 
این حکــم لازم الاجــرا بــوده و قابل 
تجدیدنظر نیســت. اکنون قاضی دوم 
مجازات فرهادی را تعیین خواهد کرد. 
در بدترین حالت ممکن است کارگردان 
مجبور شــود »کلیه درآمــدی را که از 
نمایش فیلم در ســینما یــا  به صورت 
آنلاین کسب شــده را به مســیح زاده 
واگذار کنــد و حتی به زنــدان محکوم 

شود.«
فیلــم »قهرمان« ســال گذشــته در 
جشــنواره فیلم کن بــه نمایش درآمد 
و جایــزه بزرگ هیــات داوران را از آن 
خود کرد. این فیلم تا بــه امروز حدود 
۲.۵ میلیون دلار در سینماها در سراسر 
جهان فروش داشــته و کمپانی آمازون 
حق پخش ایــن فیلــم را در آمریکا در 

اختیار دارد. 
هالیوود ریپورتر از طریق وکیل فرهادی 
در فرانسه که وکالت کمپانی فرانسوی 
ممنتوپیکچرز  را بر عهــده دارد، برای 
اظهارنظر با فرهادی تماس گرفته است 

اما هنوز پاسخی دریافت نکرده است.

مستند کوتاه »من سعی می کنم فراموش نکنم« به کارگردانی پگاه 
آهنگرانی به بخش مسابقه جشنواره های هات داکس، زاگرب داکس، 

لیسبون و لاس پالماس راه یافت.
به گزارش ایرنا از روابط عمومی پروژه، مستند کوتاه من سعی می کنم 
فراموش نکنم به کارگردانی پگاه آهنگرانی که محصول مشترک سینمای 
ایران و جمهوری چک است، پس از حضور در جشنواره هایی نظیر ایدفا، 
بوسان و یک دنیای ولز در بخش مسابقه چهار جشنواره خارجی حضور 

می یابد.
بدین ترتیب این مستند کوتاه به بخش مسابقه بیست و هشتمین 
جشنواره فیلم مستند تورنتو، هات داکس از 8 تا ۱8 اردیبهشت )۲8 
آوریل تا 8 می( به صورت حضوری در تورنتو و به صورت آنلاین در کانادا، 
هجدهمین جشنواره فیلم مستند زاگرب، زاگرب داکس، از ۱۴ تا ۲۱ 
فروردین )۳ تا ۱۰ آوریل( در کشور کرواسی، جشنواره لیسبون ۱۱ تا ۲۰ 
اردیبهشت )۱ تا ۱۰ می( در کشور پرتغال و بیست و یکمین دوره جشنواره 
لاس پالماس ۳ تا ۱۰ اردیبهشت )۲۳ تا ۳۰ آوریل( در جزایر قناری کشور 
اسپانیا برگزار می شود، راه یافته است. همچنین من سعی می کنم فراموش 
نکنم در بخش مسابقه بیست و چهارمین جشنواره تسالونیکی که ۱۹ تا ۲۹ 

اسفند ۱۴۰۰ )۱۰ تا ۲۰ مارچ( در کشور یونان برگزار شد، حضور داشت.
از سوی دیگر اولین نمایش جهانی این فیلم در آمریکای شمالی در 
پانزدهمین جشنواره فیلم سالیم )salem film festivalsff( که 

۲۴ مارچ تا ۳ آوریل یعنی )۴ تا ۱۴ فروردین ماه( برگزار شد، رقم خورد.
مستند کوتاه من سعی می کنم فراموش نکنم در اولین نمایش جهانی 
خود در بخش مسابقه آثار مستند کوتاه جشنواره »ایدفا« )IDFA( که 

بزرگترین و مهمترین رویداد مستند جهان است، شرکت کرد.
تهیه کنندگی این مستند کوتاه ۱6 دقیقه ای را کاوه فرنام برعهده دارد و 
فرحناز شریفی تدوینگر این فیلم است. همچنین آتنا اشتیاقی و مهرشاد 

ملکوتی به ترتیب آهنگسازی و صداگذاری این مستند را برعهده دارند.
پگاه آهنگرانی و احسان عبدی پور به طور مشترک فیلمنامه من سعی 

می کنم فراموش نکنم را نوشته اند.

»من سعی می کنم فراموش نکنم« 
به چهار جشنواره خارجی راه یافت

بازدید بیش از ۱۳ هزار 
نفر در تعطیلات نوروز از 

موزه سینمای ایران

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پاسخ به یکی از کاربران فضای مجازی در 
صفحه اینستاگرام خود اعلام کرد که نمایشگاه بین المللی کتاب تهران 

امسال به صورت فیزیکی و در مصلی امام خمینی )ره( برگزار می شود.
به گزارش خبرنگار فرهنگی ایرنا، این روزها که خبر برگزاری حضوری 
سی و سومین نمایشگاه کتاب تهران پس از دو سال وقفه، در فضای 
رسانه ای کشور داغ شده و علاقه مندان حوزه فرهنگ و کتاب را سرگردان 
خبرهای عجیب و غریب از مکان برگزاری نمایشگاه کتاب تهران کرده 
است، محمدمهدی اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در صفحه 
اینستاگرام خود با توجه به خبرهای ضد و نقیض از احتمال برگزاری 
نمایشگاه کتاب در محل شهر آفتاب اعلام کرد: نمایشگاه کتاب در مصلی 

تهران برگزار می شود.

وزیر ارشاد : نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران در مصلی برگزار می شود

جنبـش »من_هـم« کـه از سـال ۲۰۱۷ در جهـان 
برجسـته شـد، صنعـت هالیـوود را زیـرورو کـرد و از 
بسیاری از سـوءرفتارهای اهالی شـهرت و قدرت پرده 
برداشـت. این جنبش باعث شـد بسـیاری از بازیگران 
شـناخته شـده از جملـه کویـن اسپیسـی از هالیوود 

طرد شـوند.
به گزارش خبرنگار سـینمایی ایرنا، دوازدهم فروردین 
ماه امسـال شـماری از سـینماگران زن در اعتراض به 
آنچه »رواج خشونت و آزار جنسی در سینمای ایران« 
خواندنـد، بیانیـه ای منتشـر کردنـد کـه واکنش های 
گسـترده ای به همراه داشـت؛ رضـا کیانیـان حمایت 
کرد، کاظـم غریب آبـادی معـاون امـور بین الملل قوه 
قضائیـه و دبیر سـتاد حقوق بشـر جمهوری اسـلامی 
ایران گفـت: عرصه هنر باید بـه دور از هرگونه آسـیب 
باشـد و خانـه سـینما و انجمـن بازیگـران سـینمای 
ایـران بـا صـدور بیانیه هـای جداگانـه  »هـر گونـه 
خشـونت احتمالـی بـه ویـژه خشـونت جنسـی در 
شـیوه های گوناگـون آن در فرآینـد فعالیت هـای 

هنـری- فرهنگـی« را محکـوم کردنـد. 
در بیانیـه سـینماگران معترض آمـده اسـت: هرگونه 
خشونت، آزار و باج گیری جنسـی در محیط کار از نظر 
ما محکـوم اسـت و بـرای توقـف آن خواسـتار عواقب 

قانونی جـدی بـرای متخلفین هسـتیم.
افشـاگری این هنرمندان برجسـته و شـناخته شـده، 
یـادآور جنبـش من_هـم )me too( اسـت کـه از 
سـال ۲۰۱۷ به راه افتاد و بسـیاری از مردان شـناخته 
شـده و صاحـب قـدرت را رسـوا کـرد. از همیـن رو 
در ادامـه تاریخچـه و ثمـرات ایـن جنبـش را مـرور 

. می کنیـم
»من_هم«؛ صدای قربانیان خاموش 

در سال ۲۰۰6 تارانا برک که دهه ها شـنونده دردودل 
سیاهپوسـتان و دیگـر اقلیت هـا بود، بـرای اولیـن بار 
 myspace عبارت من_هم را در شـبکه اجتماعی
بـه اشـتراک گذاشـت. وی در نوشـتن ایـن عبـارت از 
دختـر ۱۳ سـاله ای الهـام گرفـت کـه تجربـه خـود از 
یک تعرض جنسـی را بـا او درمیان گذاشـته بود. برک 
می خواسـت از ایـن طریـق راهی بـاز کند تـا قربانیان 
خشونت جنسـی بتوانند داسـتان خود را با دیگران در 

میان گذاشـته و بـا آنها ارتبـاط برقـرار کنند.
بـا گذشـت یـازده سـال از آن ماجـرا و پـس از آن کـه 
چنـد اتهـام جنسـی علیـه هـاروی واینسـتاین، تهیه 
کننـده سـابق آمریکایی، مطرح شـد، آلیسـا میلانوی 
بازیگـر توییتـی زد کـه در آن از زنـان قربانـی آزار و 

سواسـتفاده جنسـی خواسـته بـود عبـارت من_هم 
را برایـش کامنـت بگذارنـد. وی صبـح روز بعـد با ۵۵ 
هزار کامنت روبـه رو و هشـتگ من هـم پرتکرارترین 
هشـتگ توییتـر شـد. در فاصلـه ای کوتـاه مـوج ایـن 
جنبش به سراسـر جهان رسـید و هشـتگ آن توسط 

کاربـران 8۵ کشـور مورداسـتفاده قـرار گرفت.
جنبشی که هالیوود را تکان داد

لیـدی گاگا، رز مـک گـوان، ویـولا دیویـس، سـوفیا 
بـوش، ایـوان ریچـل وود، اومـا تورمـن و جنیفـر 
لارنـس از جملـه سـلبریتی هایی بودنـد کـه بـه این 
جنبش پیوسـتند و بـا اسـتفاده از هشـتگ من_هم 
دربـاره فرهنگ تجـاوز در صنعـت هالیوود دسـت به 

افشـاگری زدنـد.
کویـن اسپیسـی پـس از آن که توسـط بیـش از ۳۰ 
نفـر بـه سوءاسـتفاده جنسـی متهم شـد، از سـریال 
 )House of Cards( پرطرفدار خانـه پوشـالی
اخـراج و مقرر شـد به اسـتودیو سـازنده این سـریال 
۳۱ میلیـون دلار غرامـت پرداخـت کند. این سـتاره 
هالیـوودی همچنیـن در فیلـم تمـام پول هـای دنیا 
بـا کریسـتوفر پلامـر جایگزیـن شـد و تا چهار سـال 

جلـوی هیـچ دوربینـی نرفت. 
جیمز فرانکو نیز کـه از طرف چهار نفـر از هنرجویان 
کلاس بازیگری خـود به تعرض جنسـی متهم شـده 
بـود، در نهایـت بـه پرداخـت ۲ میلیـون و ۲۰۰ هزار 
دلار غرامـت تـن داد. حرفـه بازیگـری ایـن سـتاره 
هالیـوودی تحت الشـعاع ایـن اتهامـات قـرار گرفته 
اسـت تا جایـی کـه سـت روگان کـه در چنـد فیلم و 
سـریال با او همبازی بـود در یک مصاحبـه اعلام کرد 
به دلیـل اتهامـات وارد شـده به جیمـز فرانکـو دیگر 

قصد نـدارد بـا او همـکاری کند. 
پـس از آن که اتهامـات علیه هاروی واینسـتاین موج 
و جنبـش من_هم را در شـبکه های اجتماعـی به راه 
انداخـت، تهیه کننـدگان هالیـوودی بیـش از قبل به 

اسـتخدام فیلمنامه نویسـان زن روی آوردند.
ایـن جنبـش همچنیـن باعـث شـد بیشـتر مـردان 
رفتـار بهتـری بـا همـکاران زن خـود داشـته باشـند 
و از تـرس رسـوایی)!( هـم که شـده حـد و مـرز خود 

را بداننـد.
از زمـان آغـاز جنبـش من_هـم، افـراد بیشـتری 
دربـاره آزار جنسـی دسـت بـه افشـاگری می زنند و 
کمپانی های بیشـتری بـرای جلوگیری از این دسـت 

اتفاقـات تدبیـر و چاره اندیشـی می کننـد.
یکـی از مشـکلات سیسـتماتیکی کـه بـا افشـای 
سواسـتفاده های هـاروی واینسـتاین و دیگـر مردان 
قدرتمند به چشـم آمـد، رواج پیمـان عدم افشـا بود.

برای نمونه، زلدا پرکینز، دسـتیار سـابق واینسـتاین، 
توافق نامـه ای امضـا کـرده بـود کـه بـه موجـب آن 
نمی توانسـت درباره سواسـتفاده های صاحب کارش 
حتـی بـه اعضـای خانـواده اش چیـزی بگویـد. ایـن 
قـرارداد باعـث شـد پرکینـز ۲۰ سـال درایـن بـاره 

سـکوت کنـد.
توافق نامه هـای ایـن چنینـی بـه افـراد ثروتمنـد 
و بانفـوذ اجـازه مـی داد سـکوت دیگـران را بخرنـد 
تـا کسـی از سواسـتفاده هـای جنسـی آنهـا مطلـع 
نشـود. امـا بـا جلـب توجهـات بـه جنبـش مـن هم، 
ایالت هایـی چـون کالیفرنیـا، نیویورک و نیوجرسـی 
اسـتفاده از پیمان نامه هـای منـع افشـا را در مـوارد 

تعـرض و آزارجنسـی ممنـوع کردنـد.
محافظت از طیف گسترده تری از کارکنان

قانون فـدرال آزار جنسـی و بیشـتر قوانیـن ایالتی در 
آمریکا، تنهـا در مورد کارکنان رسـمی اجرا می شـوند 
و پیمانکاران مستقل را تحت پوشـش قرار نمی دهند. 
این بدان معناسـت کـه نیروهایـی که قرارداد رسـمی 
ندارنـد از بازیگـران گرفتـه تـا آرایشـگرها و رانندگان 
تاکسـی های اینترنتی، در صورتی آزار و اذیت جنسی 
در محیـط کار از حمایـت حقوقی برخـوردار نخواهند 
بـود. ایـن در مـورد افـرادی کـه بـرای کارفرمایانـی با 

کمتـر از ۱۵ کارمنـد کار می کنند نیز مصـداق دارد.
با گسـترش جنبـش من هـم، ایـن شـرایط در بعضی 
نقاط شـروع بـه تغییر کـرد. نیویورک در سـال ۲۰۱8 
قانـون آزار جنسـی خـود را بـه پیمانـکاران مسـتقل 
تعمیـم و در سـال ۲۰۱۹ حمایت ها را بـرای نیروهای 

خدماتی کـه در منـازل کار می کننـد، افزایـش داد.
شـکایت علیه آزار جنسـی بـرای بسـیاری از قربانیان 
فرآیندی گران اسـت. بـه همین علت گـروه دیگر بس 
اسـت )Time's Up( متشـکل از زنـان هالیوودی 

مخالـف آزار جنسـی یـک صنـدوق تشـکیل داد تـا 
این کار را بـرای قربانیـان، به ویـژه آنها که کـم درآمد 
هسـتند، ممکن کند. ایـن صنـدوق از زمان تاسـیس 
خود از ژانویه سـال ۲۰۱8 تاکنون بیش از ۲۴ میلیون 
دلار جمع کرده و دسـت ۳ هزار و 6۷۷ نفر را در دست 
دادسـتان ها گذاشـته تـا علیـه متجـاوزان شـکایت 

. کنند
پرداخت غرامت به بعضی از قربانیان

محاکمـه لـری نصـار، پزشـک تیـم ژیمناسـتیک 
آمریـکا، بـه یکـی از اتفاقـات مهـم دوران جنبـش 
من_هم تبدیل شـده اسـت. نصار در نهایـت به دلیل 
سواسـتفاده جنسـی از بیش از ۱۰۰ دختر  ژیمناست 
به تحمـل ۴۰ تـا ۱۷۵ سـال حبـس محکوم شـد. در 
جریـان دادگاه او، ۱6۳ نفـر شـهادت هایی تاثیرگذار و 
تکان دهنده دربـاره تاثیری کـه این سواسـتفاده ها بر 

آنهـا و خانواده شـان داشـت، ارائـه دادنـد.
نصـار تنهـا کسـی نبود کـه گرفتـار ایـن پرونده شـد. 
مقامـات دانشـگاه میشـیگان که نصـار در آن پزشـک 
ورزشـی بود، نیـز بـه نادیـده گرفتـن و عـدم توجه به 
گزارشـات قربانیـان متهـم شـدند. پـس از مذاکـرات 
خصوصـی بـا وکلای بیـش از ۳۰۰ نفـر، قرار شـد این 
دانشـگاه یک غرامت ۵۰۰ میلیون دلاری بپردازد. این 
بزرگتریـن غرامتـی بـود که تـا آن زمـان در پاسـخ به 
پرونده تعرض جنسـی توسـط یک دانشـگاه پرداخت 
می شـد. به ایـن ترتیـب بـه هرکـدام از قربانیـان بین 
۲۵۰ هـزار تـا ۲ میلیـون و پانصـد هـزار دلار تعلـق 

گرفـت.
اگرچه مورد دانشـگاه میشـیگان یکـی از مـوارد قابل 
توجه در حـوزه پرداخـت غرامت بـه قربانیـان تعرض 
جنسـی اسـت اما به طـور کلـی پرداخـت این نـوع از 
غرامت هـا در دوران جنبـش من_هم افزایـش یافت. 

جنبشی که هنرمندان خاطی را از هالیوود طرد کرد
گزارش

ایرنا

رنا
: ای

س
عک

 کارگـردان فیلـم سـینمایی »پرسـه در 
حوالـی مـن« گفـت: بیانیـه خانـه سـینما 
هیچ توجهی به خواسـته ما زنان سـینماگر 
مبنی بر تشـکیل کمیته ای مسـتقل نکرده 
و گفته اسـت ما خودمان در شورای صیانت 
مسـائل آزار و خشـونت جنسـی را حل می 

. کنیم
به گـزارش خبرنگار سـینمایی ایرنـا، چند 
روز پیـش شـماری از سـینماگران زن بـا 
انتشـار بیانیـه ای در اعتـراض بـه آنچـه که 
رواج خشـونت و آزار جنسـی در سـینمای 
ایران خواندند، نوشـتند: هرگونه خشـونت، 
آزار و باج گیری جنسی در محیط کار از نظر 
ما محکوم اسـت و برای توقف آن خواسـتار 
عواقـب قانونـی جـدی بـرای متخلفیـن 
هسـتیم. آنها تشـکیل کمیته ای مسـتقل 
در خانـه سـینما بـرای رسـیدگی بـه ایـن 

روایت هـا را خواسـتار شـدند.
غزاله سـلطانی، کارگردان فیلم سـینمایی 
پرسـه در حوالـی مـن و ... آسـمان آبـی در 
گفت و گـو بـا خبرنـگار سـینمایی ایرنـا با 
اشـاره به ایـن نکته کـه بیانیه خانه سـینما 
هیـچ توجهی بـه خواسـته زنان سـینماگر 
مبنی بر تشـکیل کمیته ای مسـتقل نکرده 
اظهار داشـت: خانـه سـینما در ایـن بیانیه 
گفته ما خودمان در شـورای صیانت مسائل 
را حـل می کنیـم. در حالـی کـه بـه نظـرم 
شـورای صیانت صلاحیت تخصصـی برای 
حل مشـکلات حـوزه خشـونت علیـه زنان 
را نـدارد. دو نفـر از اعضای شـورای صیانت 
رئیـس هیـات داوران و مدیرعامـل خانـه 
سینما هسـتند که هر دو از تهیه کنندگان 
قدیمی و با تجربه سـینما هسـتند که بعید 
مـی دانـم صلاحیـت تخصصـی ورود بـه 
این حـوزه را  داشـته باشـند، حتـی حضور 
فـرد حقـوق دان در شـورا باید بـا تخصص 
خشـونت و آزار جنسی باشـد. آنها به عنوان 
سینماگر ساز و کار سـینما  را می شناسند. 
بعیـد می دانم دیگر اعضای شـورای صیانت 
هم تخصصی در این زمینه داشـته باشـند.

خانه سینما مصلحت اندیشی های 
عجیب و غریب دارد

وی افـزود: گاهـی مصلحـت اندیشـی های 
عجیب و غریب در خانه سـینما افراد قربانی 
و ضعیف را بـه سـکوتی آزاردهنـده دعوت 
می کنـد کـه زخـم هایـش بـرای سـال ها 
بر پیکـر قربانـی باقـی می مانـد؛ مـا باید به 
دنبـال حل مسـاله باشـیم نـه پـاک کردن 

صـورت مسـاله. فایـده حکمیـت و ریـش 
سـفیدی چیسـت اگر کمکی به حل کردن 

ریشـه ای مشـکلات جـاری نکند؟
سـلطانی بـا بیـان ایـن کـه سـینما جامعه 
کوچکی اسـت توضیـح داد: به نظـرم قانون 
مـداری بـه فرهنـگ سـازی در ایـن زمینه 
کمـک شـایانی خواهد کـرد. یادمان باشـد 
پرداخت هزینه هـای زیاد مـادی و معنوی 
بـرای افـراد خاطـی در وقـوع جـرم بسـیار 
پیشـگیرانه اسـت. و اگـر تعرضـی اتفـاق 
افتـاد و خشـونتی اعمـال شـد قربانـی بـا 
امنیـت روان و پشـتیبانی قانون مـی تواند 
دادخواهـی کند. آیـا امـروز همچین فضای 

امنـی وجـود دارد؟
نباید سکوت کنیم

وی دربـاره انگیـزه خـودش از امضـای نامـه 
اعتـراض آمیـز زنـان سـینماگر گفـت: من 
فکر کـردم وقتـش رسـیده کـه دربـاره این 
موضوعات حرف بزنیم و نباید سکوت کنیم. 
البته فرهنگسـازی زمان می برد و با یک روز 
و دو روز اتفـاق نمی افتـد. مـن در فیلم هایم 
هـم دغدغه هـای زنانـه دارم و برایـم خیلـی 
مهم اسـت که مسـائل زنان در جامعـه ایران 
به کـدام سـو مـی رود. من کمپیـن و پویش 
مـن هـم در اینسـتاگرام دنبـال می کـردم 
وروایت هـای دردنـاک و مختلـف قربانیـان 

خشـونت جنسـی را می خوانـدم.

سـلطانی افزود: نگارش این نامه اتفاق خوبی 
بود. همینجا از دوسـتانم که این بیانیه کامل 

و مهم را نوشتند تشکر می کنم.
روایت های زنان به جامعه آگاهی 

می دهد
وی بـا تاکید بـر این که شـوخی جنسـیتی 
هـم نوعی تعـرض محسـوب می شـود بیان 
کـرد: مـن خـودم همیشـه و همـه جـا بـه 
شـوخی های ضد زن اعتـراض می کنـم. در 
گـروه هـای خانوادگـی باید جلوی شـوخی 
های جنسـیتی بایسـتیم و اعتـراض کنیم. 
چـرا همـه زن ها به یک شـوخی جنسـیتی 
می خندند و هیچ کسـی تلنگری نمی زند؟
ایـن فیلمسـاز اظهـار داشـت: مـن فکـر 
می کنـم قـدرت و نفـوذ یکـی از مسـایل 
تاثیرگـذار در حـوزه خشـونت علیـه زنـان 
اسـت. البتـه ایـن را هـم اضافـه کنـم کـه 
خشـونت علیه مـردان هـم اتفاق مـی افتد 
ولـی متاسـفانه در جامعـه مـا زنان بیشـتر 
مـورد آزار و تعرض قـرار می گیرنـد. آزارگر 
از نفـوذ و قـدرت خـود اسـتفاده مـی کنـد 
و بیشـتر سـراغ کسـانی میـرود کـه از او 
ضعیف تر هسـتند؛ اینجا آزارگـر از قدرتش 
سـوء اسـتفاده می کنـد. بـه همیـن دلیل 
کمک به افراد قربانی که در میان خشـونت 
از موضـع ضعـف خـود آسـیب دیـده انـد 

بسـیار حیاتـی اسـت.

در حالی که چندی پیش چند رسانه اخباری 
ره تمایل »آلن دلون« ستاره سینمای  با در
سته منتشر کرده  نسه به مرگ خودخوا ا فر
بودند، پسر این بازیگر این اخبار را انکار کرد.
ز هافینگتن پست،  یسنا به نقل ا به گزارش ا
»آلن-فابین« فرزند »آلن دلون« در واکنش 
به اخبار منتشر شده درباره تمایل پدرش به 
مرگ خودخواسته با انتشار مطلبی در صفحه 

اینستاگرام خود این شایعات را رد کرد. 
فرزند ستاره مشهور سینمای فرانسه در این 

مطلب نوشته: »معمولاً این کار را نمی کنم، 
اما این ماجرا از کنترل خارج شده و بیش از 
دو هفته است که در پیام هایم، در به اصطلاح 
نم که  ا یم می خو منت ها « و در کا »مجله ها
ُتانازی )مرگ  ز ا پدرم قصد دارد با استفاده ا
خودخواسته( به زندگی خود پایان دهد. اما 

این خبر جعلی است!«
ر در  له تاکنون چندین با زیگر 86 سا ین با ا
ُتانازی صحبت کرده است که در  ز ا حمایت ا
نونی است.  و امری قا سوئیس محل زندگی ا
اواسط ماه مارس، پسر دیگرش »آنتونی« در 
مصاحبه با شبکه RTL گفته بود به پدرش 
و  ده که هر وقت زمانش برسد، به ا قول دا

ز  سته کمک کند. برخی ا در مرگ خودخوا
رسانه ها بر اساس این صحبت ها اعلام کردند 
نتونی درخواست  ز پسرش آ لن دلون« ا »آ
کرده برای انجام مقدمات این کار به او کمک 
حافظی  ده اش نیز خدا نوا کند و حتی با خا

کرده است. 
ر در سال ۱۹6۱ با فیلم  لین با و »دلون« ا
»لذت زندگی« قدم به جشنواره کن گذاشت 
 ، )۱۹6۲ و سپس با فیلم های »خسوف« )
کلین«  قای  »آ و   )۱۹6۳ ( پلنگ«  »یوز
ا تجربه  ره کن ر ۱۹۷6( حضور در جشنوا (
فتخاری  کرد و در سال ۲۰۱۹ جایزه نخل ا

کن را دریافت کرد.

بیانیه خانه سینما خواسته زنان سینماگر »آلن دلون« آماده مرگ خودخواسته نیست
را نادیده گرفته است گزارش
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ز رزمنـدگان دفـاع مقـدس گفـت:  یکـی ا
کـه  یی  شـهدا رمضـان  مبـارک  ه  مـا در 
در نبـرد بـا دشـمن مـورد اصابـت ترکـش 
قـرار می گرفتنـد، مـا سـریع بـرای آنهـا آب 
می بردیـم امـا آنهـا از نوشـیدن آب امتنـاع 
می کردنـد تـا بـا همـان حـس و حـال معنوی 

بـه ملاقـات خـدا برونـد.
مهـرداد حسـنجانی از جانبازان دفـاع مقدس 
در تشـریح خاطـرات خـود از جنـگ در ایـام 
مـاه مبـارک رمضـان در بـه خبرنـگار ایثـار 
یرنـا گفـت: دیـدن صحنـه بـه  و شـهادت ا
شـهادت رسـیدن رزمنـدگان با زبـان روزه در 
آن گرمای جانفرسـای جنـوب برای ما بسـیار 

سـخت و دردنـاک بـود. 
وی گفـت: در سـال های ۱۳6۳ و ۱۳6۴ کـه 
مـاه رمضـان در فصـل تابسـتان قـرار گرفتـه 
بود و شـدت گرما در جنوب کشـور دو چندان 
شـده بـود شـرایط بـرای رزمنـدگان بسـیار 

سـخت بود چراکه آنـان ناگزیـر بودند بـا زبان 
روزه ادوات جنگـی را بـه مناطـق عملیاتـی 
زند و بـا دشـمن  حمـل کننـد، سـنگر بسـا

نبـرد کننـد.
 رزمنـدگان دفـاع مقـدس بـه مباحـث دینـی 
نهـا عمومـا سـعی  یبنـد بودنـد، آ ر پا بسـیا
می کردنـد روزه بگیرنـد  مگـر اینکـه از دفتـر 
نجـام  مـام خمینـی )ره( بـرای ا حضـرت ا
عملیـات رمضـان فتـوا اعـلام مـی شـد کـه 
روزه در ایـن شـرایط بـرای رزمنـدگان واجب 

نیسـت
حسـنجانی خاطرنشـان کـرد: بـا توجـه بـه 
اینکـه هـوا بسـیار گـرم بـود و وسـیله خنـک 
کننـده وجـود نداشـت، همزمـان بـا آمـاده 
شـدن بـرای انجـام عملیـات هـا پاتـک هـای 
یـی )عملیـات هـای کوچـک( از سـوی  یزا ا
دشـمن صورت مـی گرفـت، مـا باید بـه پاتک 
دشـمن پاسـخ مـی دادیـم امـا هیچکـدام از 

هـا  محدودیـت  یـن  ا
باعـث  هـا  سـختی  و 
نمـی شـد نمـاز و روزه 
رزمنـدگان ترک شـود 

شـاید بـه همیـن دلیـل اسـت کـه بـه دفـاع 
مقـدس، جنـگ حـق علیـه باطـل می گوینـد.
ایـن رزمنـده دفـاع مقـدس کـه بیـش از ۴۰ 
مـاه در جبهـه هـای جنـگ بـوده و دارای ۲۵ 
درصـد جانبـازی اسـت، در خصـوص  آداب 
مـاه رمضـان در جبهـه توضیـح داد: نگهبانان 
ر بودنـد  رزمنـده ای کـه در سـنگرها بیـدا
دیگـران را بـرای خـوردن سـحری از خـواب 
بیـدار می کردنـد، دورهمـی بـه خاطـر گلوله 
بـاران ممکـن نبـود. در تاریکی بـدون مختصر 
نـوری کـه از چـراغ قـوه سـاطع می شـد هـر 
کس تکـه ای نان خشـک که بـه نان ترکشـی 
گـر کنسـرو لوبیـا  معـروف بـود بـا آب یـا ا

موجـود بـود، مـی خوردیـم.

شهدایی که با زبان روزه به ملاقات خدا رفتند
خبر
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»علی دایی« یکی از چهره های شــناخته 
شده ورزشی کشورمان است که این روزها 
با حضور در مراســم قرعه کشی مسابقات 
جام جهانی ۲۰۲۲ همراه با هفت اسطوره 
دیگــر از فوتبــال جهان، نامــش بیش از 
گذشــته بر ســر زبان ها افتاده اســت؛ تا 
حدی که برخی حتی پیشــنهاد ســاخت 
سردیســی از این چهره ورزشی را مطرح 

می کنند.
ساخت سردیس از قهرمانان ملی در تمامی 
کشــورهای دنیا امری مرســوم است و در 
ایران هم سابقه ای دیرینه دارد. اغلب این 
سردیس ها پس از درگذشت این چهره ها 
ســاخته و در معابر و میادین مختلف شهر 
نصب می شــوند که بعضا با انتقادهایی به 
لحاظ کیفیت ســاخت هم مواجه بوده اند 
که در نهایت به برداشته شدن آن مجسمه 
و یا اصلاح منجر شده است. با این همه به 
ندرت در زمان حیات یک چهره و قهرمان 
ملی شاهد ساخت سردیسی از او بوده ایم؛ 
اتفاقی که انتظار می رود بیش از گذشــته 

مورد توجه قرار بگیرد.
حال پرسش هایی که در این میان مطرح 
می شــود متر و معیارهای مشخص برای 
انتخاب افرادی اســت که به عنوان الگو و 
اســطوره برای مردم یک سرزمین انتخاب 
می شــوند و در ادامه به تبع این انتخاب، 
لزوم ساخت سردیســی متناسب با شأن و 
جایگاه آن اســت که بــه نتایجی معکوس 

منجر نشود.
در همیــن راســتا خبرنــگار ایســنا بــا 
روح الله شمســی زاده ـ رئیــس انجمــن 
مجسمه ســازان ایران ـ گفتگویی داشــته 
است که ضرورت ســاخت سردیسی برای 
علی دایی و مراقبت هایی که در ســاخت 
یک پرتره خــوب باید صــورت بگیرد، از 
جمله پرســش های مطرح شده در جریان 

این گفت وگو است.
ده دربــاره لــزوم ســاخت  شمســی زا
مجســمه برای یــک شــخصیت در قید 
حیــات و چهره هایــی مانند علــی دایی، 
بیان می کند: ســاخت مجســمه در همه 
جای دنیا و در همه برهه هــای تاریخی بر 
اساس شــخصیت های تاریخی، فرهنگی، 
ملی و مذهبی و ... وجود داشــته اســت. 
همچنین ساخت مجسمه  از یک شخصیت 
زنده، تاریخی و یا علمی چند وجهه دارد؛ 
یک اینکه یادمان ها یــا المان ها گاهی به 
صورت اشاره مســتقیم از یک شخصیت، 
یعنی فیگور یا پرتره ســاخته می شــوند و 

یا به صورت اشاره غیرمستقیم، به صورت 
یادمان. 

او ادامــه می دهد: مصداق ایــن امر را هم 
می تــوان در مجســمه های هایپــر رئال 
موزه ای، در نظر گرفــت که آثار با متریالی 
متناسب با فضای داخلی ساخته می شوند. 
همچنین در مــوارد دیگر ایــن آثار برای 
فضای شهری هســتند که با متریالی ویژه 
.. در مکان های خاص  چون سنگ، برنز و .
قرار می گیرند. فرض کنید مجســمه  یک 
قهرمــان ورزشــی قرار اســت جلوی یک 
مکان ورزشی مثل  استادیوم قرار بگیرد. 

او دربــاره پارامترهایــی که به ســاخت 
ز برخــی چهره هــا منجر می  مجســمه ا
شــود، توضیح می دهد: گاهــی برخی از 
شــخصیت ها در یک دوره زمانی خاص به 
واسطه یک عملکرد ویژه، دارای محبوبیت 
و اقبال عمومی و اجتماعی هســتند؛ مثلا 
اکنون آقــای دایی بــه واســطه عملکرد 
ورزشــی و محبوبیت اجتماعی، مصداقی 

برای این مورد است. 
از او ســوال می کنیم که ســاخت چنین 
مجسمه هایی سلیقه ای صورت می گیرد و 
یا متر و معیار خاصی دارد؟ پاسخ می دهد: 
یک تصمیم جمعی است؛ یعنی روح جامعه 
طلب می کنــد. زمانی را فــرض کنید که 
شــخصیتی، قهرمان ملی اســت و گویی 
همه در یک شور و شــعف، مطالبه ساخت 
مجسمه ای از او را دارند، مثلا شخصیت آقا 
تختی را در نظر بگیریــد که به عنوان یک 

سمبل از جامعه ورزش ایران مطرح است. 
گاهی نیز یــک امر تخصصی اســت، مثلا 
بنیاد جغرافیای ایران ســاخت مجســمه 
شــخصیت های مرتبط با دانش جغرافیا را 
سفارش می دهد و در یک مکان تخصصی 

هم نصب می کند. 
او ادامه می دهد: ســاخت مجســمه برای 
فردی چون آقــای علی دایی، بــه خاطر 
قدردانی جمعی و اتمســفری است که در 
یک جامعه حول و حوش یک شــخصیت 
شــکل می گیرد. به طور کلی در خصوص 
ساخت مجسمه یادمانی، از یک شخصیت، 
ممکن اســت این شــخصیت زنده باشد یا 

اینکه نه یک شــخصیت تاریخی یا معاصر 
باشــد که در قید حیات نیســت. درواقع 
ســاخت چنین آثاری متاثر از نــوع نگاه 
و تصمیــمِ نهادهای متولی اســت. در این 
میان با بررســی های نمونه هــای تاریخی 
این گونه آثــار در جوامع مختلف، می توان 
به آثاری برخورد کرد کــه نهادهای حاکم 
صرفا به خاطــر اینکه قــدرت عمل دارد 
شــخصیت های مورد علاقه خود را بدون 
اینکه بــه جامعه توجهی داشــته باشــد، 

سفارش داده و بسازد. 
این هنرمنــد درباره مواردی کــه باید در 
ســاخت این آثــار در نظر گرفــت، بیان 
می کند: در ســاخت کارهای هایپررئال و 
کارهایی که بازنمایی عینــی در آنها مهم 
است، باید توجه داشت که آن کار را به چه 
هنرمنــدی، با چه توانایــی و قابلیتی و در 
چه شــرایط و امکاناتی و با چه بودجه ای 

می سپاریم. 
او با بیان اینکه در ســاخت پرتره علاوه بر 
شباهت، شخصیت پردازی هم مهم است، 
در این زمینــه ادامه می دهــد: اگر ما در 
انتخــاب هنرمند خود هوشــمندانه عمل 

کنیم و ســراغ افراد حرفه ای و متخصص 
برویم، مطمئنا آثار اســتانداردی خواهیم 
داشت. ولی اگر بدون توجه به مولفه های 
حرفــه ای عمــل کنیــم نتیجــه مطلوب 
نخواهد شــد؛ به عنوان مثــال گاهی در 
شهرســتان ها در مواجهه با یک شخصیت 
ملی، گویــی قصد دارند به آن شــخصیت 
یک ادای دین داشــته باشــند و یا چون 
شهرهای دیگر هم مجســمه ای برای آن 
شخصیت ســاخته اند آنها هم باید داشته 
باشــند و در نتیجه چون نه دانش لازم را 
دارند و نه به هنرمندان و مراکز تخصصی 
همچون جامعه تخصصی مجسمه ســازان 
)انجمــن مجســمه(  مراجعــه می کنند، 

نتیجه کار مطلوب نیست. 
ایــن هنرمنــد تأکیــد می کنــد: انجمن 
مجسمه ســازان ایــران نهادی اســت که 
می تواند به عنوان یک رابط بین هنرمندان 
حرفه ای و نهاد ســفارش دهنده عمل کند 
که در نتیجــه کار با کیفیتی تولید شــود. 
امیــدوارم که هــر اقدامی برای ســاخت 
مجســمه ، از مســیر درست و اســتاندارد 

پیش برود.
او توضیــح می دهد: نهاد انجمن متشــکل 
از اعضای متخصص رشــته مجسمه سازی 
اســت که دارای تخصص و صاحب نظر در 
این حوزه هستند؛ مراجعه نهادهای متولی 
در امور تخصصی به مراجع تخصصی قطعا 
منجر بــه نتایج مطلوبی می شــود؛ چراکه 
عدم آگاهی نســبت به موارد تخصصی در 
حوزه هنر شــهری و تصمیمات سلیقه ای، 

کارساز نیست.

مجسمه »علی دایی« را بسازیم؟ چگونه بسازیم؟
گزارش

ایرنا

نسل طلایی؟ این لقب را فتح کنید
ضرورت دارد از ایجاد فضای غیر واقعی بپرهیزیم. شــناخت دقیق 
خودمان و رقبا، بهترین کمک را به تیــم ملی می کند. در نهایت و 
با وجود همه آن چه گفتیم تاریخ قطعا عبارت »نســل طلایی« را 
پیشــکش این تیم خواهد کرد، اگر آنها نخستین صعود تاریخ تیم 

ملی از مرحله گروهی را رقم بزنند.
به گزارش ایسنا، دنیای اقتصاد نوشت: »روزی نیست که ده ها بار از 
عبارت »نسل طلایی« برای توصیف بازیکنان فعلی تیم ملی فوتبال 
ایران استفاده نشود. اساسا سود بردن از این عبارات اغراق آمیز در 
ادبیات فوتبال ایران بسیار رایج است. مثلا ما حدود نیم قرن است به 
المپیک نرسیده ایم. هر بار هم که تیم زیر ۲۳ سال مان از مسابقات 
انتخابی اوت می شود، رسانه ها و کارشناسان در سوگواری های شان 
ادعا می کنند تیم حذف شده، بهترین تیم امید تاریخ فوتبال ایران 
بوده است! یا هر بار که به کره یا ژاپن باخته ایم، قطعا گروهی پیدا 
شده اند که بگویند این ضعیف ترین کره و ژاپن تاریخ بوده و شکست 

تیم کشورمان برابر آنها جای توجیه نداشته است.
 تیم ملی  فعلی، بهترین و پرمهره ترین تیم تاریخ فوتبال ایران خوانده 
می شود و به موازات همین ادعا، توقعات هم از آن بالا و بالاتر می رود. 
صد البته انتظار داشــتن از تیم ملی چیز بدی نیست. خود ما هم 
بعد از شش دوره حضور در جام  جهانی این  بار عملکردی پخته تر و 
موفقیت آمیزتر را از تیم ملی انتظار می کشیم اما آیا انصافا می توان 
نسل فعلی را نسل طلایی فوتبال ایران دانست؟ غیر از طارمی چه 

داریم؟
از صمیم قلب برای تک تک بازیکنان تیم ملی فوتبال ایران احترام 
قائلیم و به توانایی های آنان ایمان داریم اما اگر بحث وزن کشی باشد، 
تیم فعلی در مقابل چند نمونه تاریخی کم و کاســتی های زیادی 
دارد. مثلا نسل مشــهور جام  جهانی ۹8 با فوق  ستاره هایی مثل 
عابدزاده، محمدخانی، خاکپور، مهدوی کیا، شاهرودی، کریم باقری، 
منصوریان، علی دایی، خداداد عزیزی و ... آشکارا تیمی پرمهره تر 
از نسل فعلی بود. اگر دایی و خداداد را هم تراز زوج طارمی - آزمون 
بدانیم، مقایسه سایر پست ها تقریبا در صد درصد موارد به سود تیم 
۹8 تمام خواهد شد.خب این شرایط واقعا فرق می کند با وضعی که 
یکی مثل مهدوی کیا در بوندسلیگا داشت یا شرایط فنی که علی 
کریمی از آن سود می برد. تیم امروز ما مهدی طارمی را به عنوان یک 
استثنا در اختیار دارد. او فوتبالیست فوق العاده خوبی است و احتمالا 
به زودی راهی باشــگاهی بزرگ تر از پورتو خواهد شد اما صادقانه 
بگویید غیر از او وضع بقیه بازیکنان تیم ملی چطور اســت؟ چهار 
بازیکن فیکس تیم فعلی ایران در لیگ ستارگان قطر توپ می زنند. 
این چهار نفر شجاع خلیل زاده، محمدحسین کنعانی زادگان، سعید 
عزت اللهی و احمد نوراللهی هستند. صادق محرمی در دیناموزاگرب 
اغلب نیمکت نشــین اســت، میلاد محمدی، کریــم انصاری فرد 
و احســان حاج صفی در آاک یونان به تناوب مورد اســتفاده قرار 
می گیرند، علیرضا بیرانوند مدت هاست در دو تیم آنتورپ و بواویشتا 
نیمکت نشینی را تجربه می کند، علیرضا جهانبخش هم یک فصل 
بعد از بازگشت به لیگ هلند، هنوز نتوانسته خودش را در فاینورد 
تثبیت کند. شاید بازیکنان کنونی تیم ملی نسبت به چند سال پیش 
و در قیاس با خودشان پیشرفت کرده باشــند اما سخت است که 

بتوان آنها را با ستارگان پرشمار تیم های ۹8 و ۲۰۰6 مقایسه کرد.

نماینده مردم لنگرود در مجلس یازدهم با اشاره 
به جلوگیری از ورود زنان به ورزشگاه مشهد در 
بازی ایران - لبنان گفت: آیا نمی شــد اتفاقات 
اخیر مشهد که باعث سرخوردگی جامع ورزشی شده، مدبرانه 

قابل پیش گیری نبود؟
به گزارش ایسنا، پرویز محمدنژاد قاضی محله در جلسه علنی 
دیروز )سه شنبه( مجلس شورای اسلامی در نطق میان دستور 
خود خطاب به رئیس جمهور گفــت: همانطور که رهبری 
فرمودند از عملکرد دولت های قبلی عبرت بگیرید و امیدهای 
تبخیر شده را ترمیم کنید. ما بر سر منافع مردم با هیچ کس 

عقد اخوت نبسته و نخواهیم بست.
این عضو کمیســیون انرژی مجلس یازدهم خطاب به سید 
ابراهیم رئیســی گفت: بــه اینکه در چندمــاه اول دولتتان 
مورد استقبال قرار گرفتید، بسنده نکنید. نگاه مردم به همه 
دولت های پیشین شامل همگامی و همراهی در یک سال اول، 
سوال و پرسش، بایدها و نبایدها در سال دوم، در سال سوم 
بی اعتنایی و همراهی و در سال چهارم مقابله خواهد بود. این 

سرنوشت می تواند در انتظار دولت شما هم باشد
نماینده مردم لنگرود در مجلس یازدهم با اشاره به جلوگیری 
از ورود زنان به ورزشگاه مشهد در بازی ایران - لبنان گفت: 
آیا نمی شد اتفاقات اخیر مشهد که باعث سرخوردگی جامع 

ورزشی شده، مدبرانه قابل پیش گیری نبود؟

رئیس انجمن تیراندازی ناشنوایان از اعزام 
چهار تیرانداز زن و مرد بــه المپیک برزیل 
خبــر داد و گفــت: تیراندازان در شــرایط 
آمادگی خوبی بســر می برند و امید به کسب ۲ مدال در 

المپیک داریم.
جلیــل کوهپایــه زاده در گفت وگــو با ایســنا، اظهار 
کرد: تیراندازان ناشــنوا برای دومین بار اســت که در 
المپیک حضور پیدا می کنند که در اولین حضور فاطمه 
اســفندیاری تنها تیراندازی اعزامی بــه المپیک موفق 
به کسب مدال نقره شــد. در این دوره از رقابت ها زهرا 
حاجیلری در تفنگ بادی، فاطمه اســفندیاری، کسری 
عقیلی و بیژن غفاری در تپانچه بادی ۴ تیرانداز اعزامی 
به برزیل را تشــکیل می دهند که هر ۴ نفر با رکوردهای 
خوبی که در ۴ مرحله اردوی آمادگی به ثبت رسانده اند، 
شــانس زیادی بــرای راهیابی به فینال و کســب مدال 

دارند.
او در پاســخ به این پرســش که پیش بینی کسب چند 
مــدال در المپیک برزیــل را دارید، گفت: بــا توجه به 
این که ورزشــکاران ناشــنوا به دلیل کرونــا تقریبا ۳ 
ســال از مســابقات دور بوده اند و شــناخت زیادی از 
شرایط حریفان نداریم، پیش بینی این که به چند مدال 
در المپیک دســت پیدا کنیم کار ســختی اســت اما با 
رکوردهای ثبت شده در تمرینات، شانس کسب حداقل 

۲ مدال قابل پیش بینی است.

محمدنژاد: آیا اتفاقات ورزشی 
اخیر مشهد قابل پیشگیری 

نبود؟

شرایط خوب تیراندازان ناشنوا 
برای شرکت در المپیک

خبر

خبر

خبر

ساخت مجســمه برای فردی چون آقای علی دایی، به خاطر قدردانی جمعی و اتمسفری است که 
در یک جامعه حول و حوش یک شخصیت شــکل می گیرد. به طور کلی در خصوص ساخت مجسمه 
یادمانی، از یک شخصیت، ممکن است این شــخصیت زنده باشد یا اینکه نه یک شخصیت تاریخی 

یا معاصر باشد که در قید حیات نیست.

هر
س: م

عک

کاغذ ورزش

افقی
 - چهره2   - روزگار   - فرمانبردار   -  1 
مفعولی،  نشانه   - مروارید   - بندها 
علامت مفعول بی واسطه3 - از حروف 
 - قرآن  بیستم  سوره  قرآن،  مقطعه 
كافی، كافی است - قرارداد ساختمانی 
- انکرالاصوات4 - لغب - زر، از فلزات 
یرنا  خضاب،  گیاه   - ارزش  با  بسیار 
سپری   - نیست5  خوب  ناپسند،   -
شدن، تمام شدن، به سر آمدن، نابود 
گردیدن - همبازی پت6 - بی تامل، 

هر  همدم،  و  دوست   - تامل  بی  کار 
 - ورزشی  تیم  یک  بازیکنان  از  یک 
تربیت  صحیح  بطور  مؤدب، كسی كه 
یافته باشد، با نزاكت7 - قسمت عقب 
 - آید  می  بیرون  آنجا  از  صدا  دهان، 
اسب  آشغال،  مترادف  آذری،  گوشت 
ترك - لوس - بانگ وزغ 8 - اداره ها 
- نمایش تلویزیونی، شوهر روستایی، 
شب روستایی - جهت، دید چشم، نور 
اندک، در زبان ترکی به آب می گویند9 
در  هنرپیشگان  سرپرست   - زغال   -
تئاتر10 - مایه حیات، مایه روشنایی، 

مظهر پاكی - پول ژاپن، پول آسیایی، 
پول قدرتمند آسیا - هموار  - دومین 
امر  مهره گردن، آهسته خودمانی11 - 
خون،  انعقاد  ویتامین   - گداختن  به 
ویتامین جدولی - كوزه سفالین، ظرف 
شراب - وسنی، نسبت دو زن با یک 
شوهر12 - کشور گاندی، كشور عجایب، 
کشور شبه قاره، کشور هفتاد و دو ملت 
- مخترع مسلسل - قسمتی از پا13 
- حرف ندا - از مصالح ساختمانی - 
از شهر   - دادن14  دشنام   - شیرینی 
های کرمان - چک، کشیده، ضربه ای 
زنند15 - بخشودن  به صورت می  که 
- پهلوان - گاه استراحت، پایان روز - 

حیوان حرام گوشت، خنزیر

عمودی
1 - شكم - حیوان وفادار، نگهبان گله 
 - - قسمت سوم شکمبه  - سرزده2 
تجارت،   - آذری  سفید   - جسمی3 
داد  مالیخولیا،  ستد،  و  داد  و  معامله 
آذربایجانی  نام  ترکی،  نام   - ستد  و 
- سیب مازندرانی 4 - نقص - عضو 
عروس5   - جفتك   - راز  نشین،  بالا 
  - رفقا  دوستان،  انصار،   - میان   -
نت ششم   - قرن  عدد   -  6 روکفشی 
 - چیزی  درون  عرب،  نفی  موسیقی، 
بی مو - خط ژاپنی7 - سنگ معدنی  
- ولگرد، بی سر و پا، بت آسمان جل 
- خاندان، زائو ترسان، سرخ كمرنگ8 
- ذره باردار، نمد زین - بانگ کلاغ - 
آگاه   ، آگاه   - آهنگ9   - آرایی   خود 
و مطلع، مطلع  - خرمابن10 - پرنده 
دخترانه  نامی  گوشت،  حلال  وحشی 

سر  استان  شهرهای  از  روشنایی،   -
شایسته11  و  خور  در   - مازندران  سبز 
- یازده، دو یار هم قد - ریشه - تر 
بازی  توپ  توپ چوگان،   - نمناک   و 
بندر   - ایلات  چراگاه   - چوگان12 

فرانسه، شهر وبندری در جنوب فرانسه 
از مزه ها، مزه حرف حق13 - من   -
حرف   - تازی  آب  جمع،  ضمیر  تو،  و 
جمع   - یونانی  الفبای  از  یونانی،  دوم 
ضمیر  بیگانه،  شمای   - وسوسه 

انگلیسی14 - شماردن - ورزش مادر، 
گونه،  بیمار  دقت   - زدنی  بهم  عدد 
تكرار15 - صد متر مربع، واحد سطح، 
افشره   - اگر  مخفف  فاعلی,  پسوند 

بلند مردانه  لباس  نوعی   - غوره 

جدول شماره ۱۲0۳
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خبرخبر

نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی 
گفت: تعلل و بهانه جویی های آمریکایی ها برای 
اتخاذ تصمیمات سیاســی در مذاکرات قابل 

پذیرش نیست.
حجت الاســلام احد آزادی خواه در گفتگو با 
خبرنگار مهر، درباره روند مذاکرات وین، اظهار 
داشــت: موضع ایران انجام مذاکره اســت و 
جمهوری اســلامی ایران هیچ زمان مخالف 

مذاکره نبوده است.
وی بیان کرد: البته ما همواره بر این مسئله تاکید 
کردیم که مذاکرات باید منطقی و مبتنی بر رفع 
تحریم های ایران باشد. طرف مقابل هم باید در 

عمل به تعهدات خود پایبند باشد.
نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: ایالات متحــده آمریکا یک بار در 
آزمون مذاکرات رد شد. آنان حُسن نیتی در عمل 
به تعهدات خود نداشتند و آمریکا در مذاکرات 

دارای سو سابقه است.
آزادی خواه ادامه داد: خروج یکجانبه آمریکا از 
برجام نشان داد که مقامات آمریکا به تعهدات 
خود پایبند نیستند و اگر امروز آمریکا می خواهد 
مذاکرات وین به سرانجام برسد و توافقی حاصل 
شــود، باید اهلیت خود را ثابت کرده و خطای 

گذشته خود را جبران کند.
وی با انتقاد از تعلل مقامــات آمریکا در اتخاذ 
تصمیم در مذاکرات وین، اظهار داشت: تعلل 
و بهانــه جویی های آمریکایی هــا برای اتخاذ 
تصمیمات سیاسی در مذاکرات قابل پذیرش 
نیست و این نوع رفتار آنان مقدمات خطای بعدی 
آمریکا را فراهم می کند. قطعاً این بار ضرر و زیان 

آمریکا به مراتب بیشتر از گذشته خواهد بود.
نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: شرق دنیا به جمهوری اسلامی ایران 
روی آورده است و این کشــورها برای تقویت 
مناسبات اقتصادی و سیاسی با ایران رغبت بسیار 
زیادی دارند. چین و روسیه در حال انعقاد قرارداد 
بلندمدت با ایران هســتند و ما مانند گذشته 
حرص و ولعی در مذاکرات نداریم. با وجود این، ما 
علاقه مند به انجام مذاکرات در چارچوب قواعد و 

قوانین بین المللی هستیم.

میبدی:  هیچکس از 
چگونگی اعمال و اجرای 

یارانه دارو مطلع نیست
نماینده مــردم تفت و میبــد در مجلس 
یازدهم گفت: متاســفانه نــه مجلس و نه 
کمیسیون بهداشــت و نه هیچکس دیگر 
از چگونگــی اعمال و اجــرای یارانه دارو و 

تجهیزات پزشکی مطلع نیست.
سید جلیل میرمحمدی میبدی در جلسه 
علنی مجلس شــورای اســلامی در تذکر 
شــفاهی خود خطاب به رئیــس جمهور، 
وزرای بهداشــت و اقتصاد، رئیس سازمان 
برنامه و بودجه، روســای بیمه ســلامت و 
تامین اجتماعی و نیروهای مســلح گفت: 
ارز دارو حذف شده و حدود ۷۲ هزار میلیارد 
تومان جهت یارانه دارو و تجهیزات پزشکی 
اختصاص داده شــده اســت. متاسفانه نه 
مجلــس و نه کمیســیون بهداشــت و نه 
هیچکس دیگر از چگونگی اعمال و اجرای 
یارانه دارو و تجهیزات پزشکی مطلع نیست.

نماینده مردم تفت و میبد در مجلس یازدهم 
از ضرورت دستور فوری رئیس جمهور برای 
تشکیل کارگروهی زیر نظر معاون اول دولت 
خبر داد تا پیش از احساس بار گرانی دارو 
و تجهیزات پزشکی آزمایشگاهی به عنوان 
کالای اساســی و حیاتی بــر دوش مردم، 
تدبیر اتفاق بیفتد. زمان اجرای طرح و افراد 
تحت پوشش بیمه داروها و تجهیزات تحت 
پوشش و زیرســاخت های بیمه تکلیفشان 

کماکان مشخص نیست. 

ضارب حمله به ۲ روحانی 
در حرم امام رضا )ع( 

دستگیر شد
ایرنا- روابط عمومی آستان قدس رضوی اعلام 
کرد: حمله کننده به ۲ روحانــی در حرم امام 
رضا)ع( دستگیر شده و موضوع تا حصول نتیجه 

و شناسایی دیگر عوامل پیگیری می شود.
روابط عمومی آستان قدس رضوی روز سه شنبه 
اعلام کرد: همزمان با ســومین روز ماه مبارک 
رمضان، ساعتی پیش دو طلبه حاضر در صحن 
پیامبر اعظم)ص( با فردی که هویت آن در دست 
بررسی اســت با ضربات چاقو مورد حمله قرار 
گرفتند. این روابط عمومی افزود: با تلاش عوامل 
انتظامات و یــگان حفاظت حرم مطهر ضارب 
بلافاصله بازداشت و تحویل مقامات انتظامی 
شد و مصدومان به سرعت به بیمارستان منتقل 
شدند. روابط عمومی آســتان قدس رضوی با 
محکومیت این تعرض به ساحت مقدس حضرت 
رضا)ع( و روحانیت معزز اعلام کرد: موضوع را 
تا حصول نتیجه و شناســایی عوامل پیگیری 
خواهد کرد و گزارش آن را متعاقبا به اطلاع مردم 

خواهد رسید.

درحالی که عربستان در فرصت سه ماه مانده 
تا برگزاری مناسک حج، از برخی کشورهای 
اسلامی برای مذاکره دعوت کرده است، اما 
مقامات حج ایران گفته اند هنوز دعوتنامه ای 
در این باره از عربستان دریافت نکرده اند. 
رئیس سازمان حج و زیارت نیز از ارسال 
نامه ای به این کشور درباره روشن شدن 

وضعیت حج آینده خبر داده است.
به گزارش ایسنا، عربستان یک ماه پیش 
تمام محدودیت های کرونا برای عمره را 
لغو و ورود زائران خارجی به این کشور را 
بدون مانع اعلام کرد. اینک، پیش بینی ها 
بر این است که پس از دو سال محدودیت، 
حج واجب با کمترین مانع و محدودیت 
برگزار شود. عربستان پس از همه گیری 
کرونا مقررات سختگیرانه ای را برای مراسم 
حج واجب حاکم کرد و به مدت دو سال، 
 از حضور زائرانی که در خارج از این کشور 

زندگی می کنند، ممانعت کرد.
اگرچه وزارت حج عربستان تا کنون هیچ 
اطلاعیه رسمی درباره شرایط برگزاری 
میلادی/   ۲۰۲۲( قمری   ۱۴۴۳ حج 
۱۴۰۱خورشیدی( منتشر نکرده است، 
اما برنامه ریزی در برخی کشورها از جمله 
ایران آغاز شده و در برخی دیگر از کشورهای 
اسلامی، همچون پاکستان و هندوستان 
مقرراتی برای سفر حج واجب اعلام و درباره 
احتمال برگزاری حج ۲۰۲۲ به زائران 

آمادگی داده شده است.
سازمان  رئیس  ـ  حسینی  سیدصادق 
حج و زیارت ـ نیز چندی پیش در دیدار 
نوروزی با مدیران و کارکنان سازمان حج و 
زیارت، از دعوت عربستان سعودی از برخی 

کشورهای اسلامی در هفته های اخیر برای 
مذاکرات حج تمتع خبر داده و  گفته بود: در 
هفته های گذشته تعدادی از وزرای حج و 
زیارت کشورهای اسلامی برای گفت وگو 
درباره حج تمتع به عربستان دعوت شدند 
و گفت وگوها در خصوص چگونگی تسهیل 
حضور زائران بوده است، اما درباره سهمیه 
حضور زائران صحبتی نشده است، اما 
در مجموع شواهد و قرائن نشان دهنده 

برگزاری حج تمتع ۱۴۰۱ است.
َ عربستان  او همچنین گفته بود: ظاهرا
درصدد تخصیص سهمیه کشورها بر اساس 
شیوع کرونا در کشورهای اسلامی است، 
یعنی مبنا میزان مبتلایان براساس آمار 
اعلامی از سازمان بهداشت جهانی خواهد 

بود.
اینک در فاصله سه ماه مانده تا حج، ایران 
هنوز از سوی عربستان برای مذاکره و 
امضای تفاهم نامه در این زمینه دعوتنامه ای 
نگرفته است. عربستان در سال های پیش از 
کرونا نیز متأثر از روابط دیپلماتیک بین دو 
کشور که از سال ۱۳۹۵ قطع شده است، از 

ایران در واپسین روزها برای مذاکره حج 
دعوت کرده بود. از همین رو، رئیس سازمان 
حج و زیارت در شورای هماهنگی بعثه و 
حج که اوایل این هفته برگزار شد، از ارسال 
نامه ای به کشور میزبان )عربستان( به منظور 

روشن شدن وضعیت حج آینده خبر داد.
حسینی گفت: سازمان حج و زیارت ضمن 
برقراری تماس با برخی کشورها، پیگیر حج 
آینده است و برای برگزاری آن آمادگی دارد.
ایران که همانند دیگر کشورها از سال 
۱۳۹۹ با همه گیری کرونا در مناسک حج 
تمتع حضور نداشته و نسبت به مدیریت 
بسته عربستان در حج که دو سال گذشته 
بدون حضور زائران خارجی برگزار شده 
منتقد بوده است،   از اوایل آذرماه ۱۴۰۰ 
برنامه ریزی برای حج آینده را آغاز کرده 
و حتی از زائرانی که قبلا ثبت نام کرده و 
در نوبت هستند خواسته واکسن های مورد 

تایید عربستان را تزریق کنند.
بنا بر آمار سازمان حج و زیارت، ۷۲هزار نفر 
در سال  ۹8 ثبت نام خود را برای سفر حج 

تمتع قطعی کرده  و منتظر اعزام هستند.

با تصویب نمایندگان،کارگروه تعامل پذیری دولت 
الکترونیکی مصوب شورای عالی فضای مجازی به 

»کمیسیون داده ها و اطلاعات ملی« ارتقا یافت.
به گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، در نشست علنی 
روز- سه شنبه ۱6 فروردین - مجلس شورای 
اسلامی گزارش کمیسیون صنایع و معادن در 
مورد  جزئیات طرح مدیریت یکپارچه داده ها 
اطلاعات ملی مورد بررسی قرار گرفت  و ماده ۱ ،۲  

و ۳ این طرح به تصویب رسید.
ماده ۱- اصطلاح های بکار رفته در این قانون به 

شرح زیر است:
الف- دستگاه ها و نهادهای مشمول این قانون: 
عبارت است از دستگاه ها و نهادهای موضوع ماده 
)۱( قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور 
مصوب  بهمن ماه  سال ۱۳۹۵ ، ماده )۵( قانون 
خدمات کشوری مصوب مهرماه سال۱۳86 و ماده 
)۲۹( قانون برنامه ششم توسعه جمهوری اسلامی 
مصوب اسفند ماه ۱۳۹۵ و بند )د( ماده )۱( قانون 
انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات مصوب مرداد 
ماه ۱۳88 ، ماده )۱( قانون چگونگی اداره مناطق 
آزاد تجاری – صنعتی جمهوری اسلامی ایران 
مصوب شهریور سال ۱۳۷۲ با اصلاحات و الحاقات 
بعدی و ماده )۱( قانون تشکیل و اداره مناطق ویژه 
اقتصادی جمهوری اسلامی ایران مصوب  آذر ماه 

سال۱۳8۴  .
تبصره-نهادهای تحت امر مقام معظم رهبری 

منوط به اذن معظم له می باشد.
 ب- ارائه دهندگان خدمات ذیل تنظیم گران 
بخشی: آن دسته از ارائه دهندگان خدمات  که 
به موجب قوانین و مقررات مربوط به صدور 

پروانه های کاربری ) اپراتوری( و یا قوانین و 
مقررات مربوط به اصناف، اتحادیه ها یا شوراهای 
صادرکننده انواع موافقتنامه اصولی،  تاسیس شده 

یا می شوند و فعالیت می کنند.
پ -پایگاه داده و اطلاعات پایه: کلیه پایگاه های 
داده و اطلاعاتی که در ایجاد و ارائه خدمات 
الکترونیکی و هوشمند و اجرای فرآیندهای 
الکترونیکی نقش پایه ای داشته و ارائه این 
الکترونیکی  فرآیندهای  اجرای  و  خدمات 
وابسته به یکی یا ترکیبی از اطلاعات و داده  این 

پایگاه های پایه است.
 ت -داده و اطلاعات ملی: داده و اطلاعات 
دستگاه ها و نهادهای مشمول این قانون و یا هر 
داده و اطلاعات که به موجب قوانین و مقررات در 
اختیار دستگاه ها و نهادهای مشمول این قانون 

قرار دارند ، داده و اطلاعات ملی نامیده می شود.
ماده ۲- سیاست گذاری و تصویب راهبردهای 
کلان نظام تولید، نگهداری، پردازش، دسترسی، 
یکپارچه سازی، تبادل و امنیت داده و اطلاعات 
ملی با هدف افزایش قدرت حکمرانی، ساماندهی 
و انسجام بخشی به نظام تبادل داده و اطلاعات، 
گسترش تبادل اطلاعات میان دستگاه ها و 

نهادهای مشمول این قانون و تسهیل دسترسی 
به اطلاعات پایه برای کسب وکارهای بخش 
خصوصی بر عهده شورای عالی فضای مجازی 

است.
ماده ۳- به منظور اجرای سیاست ها و راهبردهای 
کلان شورای عالی فضای مجازی در داده و 
اطلاعات ملی و نظارت و مدیریت بر نحوه 
نگهداری، پردازش، دسترسی، یکپارچه سازی، 
امنیت و به ویژه تبادل و به اشتراک گذاری داده 
و اطلاعات ملی "کارگروه تعامل پذیری دولت 
الکترونیکی" مصوب شورای عالی فضای مجازی 
به »کمیسیون داده ها و اطلاعات ملی« که به 
اختصار کمیسیون دوام نامگذاری می شود ارتقا 

می یابد.
 تبصره ۱- ترکیب اعضا و نحوه اداره کمیسیون 
دوام به تصویب شورای عالی فضای مجازی 

می رسد.
 تبصره ۲- کمیسیون دوام  مکلف است گزارش 
های عملکرد دستگاهها و نهادهای مشمول این 
قانون را هر سه ماه یک بار به کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس شورای اسلامی و شورای عالی 

فضای مجازی ارائه کنند.

با تصویب نمایندگان مجلس:

کارگروه »کمیسیون داده ها و اطلاعات ملی« تشکیل شد
سه ماه مانده تا حج

عربستان هنوز از ایران دعوت نکرده است

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی گفت که ۵۵ نماینده مجلس در نامه ای به هیات رئیسه خواستار 
اعمال ماده ۲۳۴ آیین نامه داخلی درباره سازمان برنامه بودجه و وزارت 
خانه های اقتصاد و آموزش پرورش برای پرداخت پاداش پایان خدمت 

فرهنگیان سال ۱۴۰۰ شدند.
عباس مقتدایی در گفت و گو با ایسنا گفت: متاسفانه هنوز پاداش پایان 
خدمت فرهنگیان بازنشسته سال ۱۴۰۰ واریز نشده که در این شرایط 
اقتصادی این کار غیرقابل قبول بوده و بازنشستگان عزیز را با مشکل مواجه 
کرده است. ما گلایه داریم که چرا همیشه فرهنگیان بازنشسته باید در 

دریافت پاداششان با مشکل مواجه شوند.
مقتدایی اضافه کرد: وقتی می بینیم سایر امور در کشور به خوبی مدیریت 
می شود ولی همواره مسئله پرداخت پاداش پایان خدمت فرهنگیان 
با مشکل مواجه می شود، باید نگران شویم که چه جریانی در سطح 

مجموعه ها سعی در ناراضی کردن فرهنگیان دارند؟
نماینده اصفهان در پایان اظهار کرد: مکاتبات و تذکرات لازم داده شده 
ولی متاسفانه اقدامی صورت نگرفت؛ لذا طرح شکایت علیه سازمان برنامه 
بودجه، وزارت خانه های اقتصاد و آموزش پرورش توسط بنده و ۵۴ نفر از 
نمایندگان صورت گرفت. این شکایت در قالب اعمال ماده ۲۳۴ قانون آیین 
نامه داخلی مجلس صورت گرفته و توسط معاونت نظارت تایید و از سوی 
هیات رئیسه به کمیسیون اجتماعی ارجاع شده است. یقینا تا پرداخت 
کامل این پاداش، پیگیری ها جهت بررسی شکایت و ارجاع به قوه قضائیه 
ادامه دارد.  به گزارش ایسنا، طبق ماده ۲۳۴ آیین نامه داخلی مجلس، 
هرگاه حداقل ۱۰ نفر از نمایندگان و یا هرکدام از کمیسیون ها، عدم رعایت 
شئونات و نقض یا استنکاف از اجرای قانون یا اجرای ناقص قانون توسط 
رئیس جمهور و یا وزیر و یا مسئولین دستگاه های زیرمجموعه آنان را اعلام 
کند، موضوع بلافاصله از طریق هیأت رئیسه جهت رسیدگی به کمیسیون 

مربوطه ارجاع می شود.

گزارش
ایرنا

مقتدایی خبر داد
تقاضای اعمال ماده ۲۳۴ برای 

پرداخت نشدن پاداش پایان 
خدمت فرهنگیان

آزادی خواه در گفتگو با مهر:

تعلل آمریکا در مذاکرات
 باید خطاهای گذشته شان را 

جبران کنند

رنا
: ای

س
عک

رنا
: ای

س
عک

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس از 
دولت سیزدهم خواست که در قالب یک لایحه وزارتخانه فرهنگ 

را در سازمان تبلیغات اسلامی ادغام کند.
شهریار حیدری در جلسه علنی مجلس در تذکر شفاهی خود 
گفت:از دولت سیزدهم انتظار می رود در قالب یک لایحه این 
وزارتخانه را در سازمان تبلیغات اسلامی ادغام کند تا زیر نظر مقام 
معظم ایفای نقش کند، سالهاست که این وزارتخانه سیاست زده 
شده است، از دولت انتظار می رود این کار انقلابی و جهادی را انجام 

دهد تا فرهنگ ثبات و اثرگذاری لازم را داشته باشد.

حیدری: وزارت ارشاد در سازمان 
تبلیغات اسلامی ادغام شود

دیدار نوروزی محمد اسـلامی، معـاون رئیس جمهور و 
رئیس سـازمان انرژی اتمی ایران با مدیـران و همکاران 
صنعـت هسـته ای همزمـان بـا آغازیـن روزهـای مـاه 
مبارک رمضان در مسـجد سـازمان انرژی اتمی برگزار 

. شد
به گزارش ایسنا، رئیس سـازمان انرژی اتمی در ابتدای 
این دیـدار گفـت: امیـدوارم از بـرکات و فرصت های ماه 
مبارک رمضـان حداکثر بهره برداری را داشـته باشـیم، 
چراکه ماه های رجب، شـعبان و رمضان فرصتی اسـت 
که خداوند بـرای بندگانش فراهـم کرده تـا  تقرب پیدا 
کنند و حسـاب ها صـاف شـود تـا ان شـاءالله  آن چه در 
اعمال مان باقـی می ماند، عمل صالـح باشـد و روزی ما 
همان زندگی جاودانه ای باشـد که خداوند متعـال آن را 

برای بندگان خـود تقدیر کرده اسـت.     
محمد اسـلامی بـا بیان ایـن مطلـب در دیدار نـوروزی 
بـا کارکنـان ایـن سـازمان در سـال ۱۴۰۱  خطـاب به 
همکاران خود گفـت: خدا قـوت به همـکاران عزیز می 
گویـم و از زحمات شـما در سـالی که گذشـت تشـکر 
می کنم و امیدواریم که انـرژی مضاعفی را در تعطیلات 
و ایـن ایـام بدسـت آورده و برای یک سـال پـر تلاش و 

موثر؛ مهیا باشـید.
او تاکیـد کرد: امیـدوارم سـال ۱۴۰۱ را بـه نقطه عطف 
از تلاش و کوشـش بـی وقفـه در سـازمان تبدیل کنیم 
و بـه لطـف الهـی در ماه هـای گذشـته تـلاش کردیـم 
کـه دغدغه های مهمـی که وجـود داشـت و همچنین 
کاسـتی هایی که داشـتیم را بررسـی و احصـاء کنیم و 
برای برون رفـت از آنها؛ نقشـه راه و برنامه ریزی داشـته 
باشـیم به نحـوی کـه همـکاران سـازمانی مـا در همه 
اقشـار و در تمام بخش هـا بداننـد در چه نقطـه ای قرار 
داریم و قرار اسـت به چه نقطه ای برسـیم؛ چـه اهدافی 
دنبال می شـود و سـهم هر فـرد و هـر بخـش را بتوانیم 

مشـخص و معرفـی کنیم.
اسـلامی اضافـه کـرد:  بـه لطـف الهـی در ایـن مـدت، 
کاستی هایی که وجود داشـت مورد بررسی قرار گرفت 
به طـوری کـه آقـای دکتـر رئیسـی در ایـام انتخابات، 
کارگروه هایـی را تشـکیل داده بودند و افراد و اشـخاص 
گوناگون در قالب چند کمیته،  نسـبت به بررسـی های 

همه جانبه سـازمان اقـدام کردند و وضعیـت موجود را 
به تصویـر کشـیده بودند و مـوارد مختلفی توسـط آنها 
احصاء شـده بـود و همچنین مسـائل ضروری کـه باید 
مورد توجه قـرار می گرفـت را تعیین و پیشـنهاداتی به 

ایشـان تقدیم شـده بود.
او تصریـح کـرد: مـا نیـز تـلاش کردیـم بـا تشـکیل 
کارگروه هایـی متشـکل از همـه افـراد مرتبـط و دارای 
انگیزه، سـند جامع توسـعه سـازمان را تهیه کنیم . این 
سـند روند تصویب قانونـی را طی کرده و خوشـبختانه 
در نخسـتین روزهـای کاری سـال ۱۴۰۱ دارای یـک 
سـند جامع برای این سـازمان هسـتیم و ان شـاءالله در 
روز ۲۰ فروردیـن ماه و از سـوی رئیس جمهور رونمایی 

می شـود.
او توضیح داد: در این سـند همه ابعاد فناوری هسته ای، 
صنعتی شـدن مـا در حوزه هـا و بخش هـای گوناگون، 
جریان هـای مغفـول مانـده ای کـه تاکنـون اقدامـی 
بـرای آنهـا صـورت نگرفتـه، توصیه هایـی کـه مقـام 
معظم رهبری نسـبت به آنهـا تاکیداتی داشـتند و طی 
سـال های گذشـته متاسـفانه ما از انجام فرمایشـات و 
توصیه های ایشـان جـا مانـده بودیـم، در این سـند به 

ایـن مـوارد پرداخته شـده اسـت.
او اظهـار کـرد: امسـال نیـز بـه عنوان سـالی کـه یکی 
از مشـکلات مهم کشـور را مسـائل اقتصادی تشـکیل 
می دهد و مقـام معظم رهبـری نیز بـا مورد توجـه قرار 
دادن ایـن مهم، شـعار سـال   جـاری را بر پایـه توجه به 
تولیـد،  دانـش بنیان، اشـتغال آفریـن تعییـن کرده اند 
که خوشـبختانه این مهم با وظایف و نقشـه راه سازمان 
ما منطبق اسـت بـه طوری کـه می توان گفت سـازمان 
انـرژی اتمـی یکـی از پیشـتازان و پرچمداران توسـعه 
فعالیت هـای دانـش بنیـان خواهـد بـود و ان شـاءالله  
خواهـد توانسـت سـهم بزرگـی را در تحقق این شـعار 

بـر عهـده  گیرد.
اسـاس سـند جامـع  بـر  کـرد:  بیـان  اسـلامی 
سـازمان، فرآیندهـای مربـوط بـه چرخـه سـوخت، 
هدف گذاری های کمـی و کیفی انجام شـده و در بحث 
برق هسـته ای غیـر از ظرفیت هایـی که موجود اسـت 
هدف گذاری بـرای احداث واحدهایی تا سـقف ۱۰ هزار 
مگاوات را پیش بینی کرده ایم. همچنین توسعه کاربرد 
پرتوها را هـم در اولویت برنامه ها قـرار داده ایم به طوری 
که اطلس توسعه جغرافیای کشـور را طراحی کرده ایم 

و برنامه ریزی برای پیشـبرد ایـن برنامه هـا را به صورت 
کمی و کیفی در سند جامع سـازمان مورد توجه جدی 
قرار داده ایم و سـند این مـوارد تعیین و تصویب شـده و 

به دنبـال لازم الاجـرا شـدن این برنامه هسـتیم.
او خاطرنشـان کرد: یکی دیگر از نکات بسـیار مهم این 
اسـت که ما بـا عدم همـکاری شـفاف مواجه هسـتیم، 
بنابراین هر آنچه وجـود دارد را باید بر پایه اسـتعدادها، 
ظرفیت و تـوان ملی و برای پیشـبرد برنامه هـا و اهداف 
خود مورد توجه قـرار دهیم، همچنین بایـد از توقف ها 
و مکث هایی کـه در اجـرای برنامه هـا و پروژه های خود 
داشـته ایم، فاصله گرفتـه و از دایـره این دیـدگاه خارج 
شویم و باور کنیم کشورمان دارای انسان های دانشمند 

و ظرفیت های فراوان پژوهشـی و صنعتی اسـت.
رئیس سـازمان انـرژی اتمی عنـوان کـرد: همچنین ما 
در این فرآیند، سـاخت نیروگاه ۳6۰ مگاواتی دارخوین 
را در دسـتور کار داریم، این پروژه نیروگاهی تمام ایرانی 
خواهـد بود کـه در کنـار راکتورهـای تحقیقاتـی مورد 
نیـاز سـازمان در برنامـه توسـعه قـرار دادیـم، دسـتور 
سـاخت آن در اسـفند ۱۴۰۰ صادر شـده بـه نحوی که 
جریان سـازی برای قابلیت تولیـد نیروگاه تمـام ایرانی 
در ظرفیت صنعتی کشـور به عنوان یک موتور محرک 
مورد توجه سـایر صنایع قرار خواهد گرفت و امیدواریم 

گرید صنعتی کشـور را به سمت گرید هسـته ای ارتقاء 
دهـد و صنعت کشـور را بتواند به تـراز بالاتری برسـاند. 
امیدواریم خلاء هـای بزرگی که تاکنون داشـته ایم را در 

قالب این دیـدگاه از بیـن ببریم.
اسـلامی بیان کرد: باید توجه داشـت گشایش هایی که 
در محیـط بین المللی به وجـود آمده و شـرایطی که در 
اروپا اتفـاق افتـاده دارای تاثیرات و ابعـادی خواهد بود و 
اثرات مهمی در اقتصاد کشـور و پیشـبرد برنامه های ما 
به صورت کلی و جزئی دارد و هر کـدام از آنها در جایگاه 
خود بـرای مـا قابلیت هـای خوبـی بـه وجود مـی آورد 
بنابراین و بـا توجه به این موارد خوشـبین هسـتیم که 
سـال ۱۴۰۱  را با تلاش و انگیزه مضاعف شما همکاران 
عزیز در سراسر سازمان و شـرکت های همکار؛ به سالی 

کاملا متفـاوت تبدیل کنیم. 
رئیس سـازمان انـرژی اتمـی تاکیـد کـرد: در روزهای 
نخست آغاز به کار در سـال ۱۴۰۱، با شهدای هسته ای، 
شـهدای سـازمان و شـهدای انقـلاب اسـلامی تجدید 
میثـاق داریـم و یـاد خاطـره ایـن عزیـزان را گرامـی 
می داریـم. از خـدای متعـال می خواهیـم به مـا توفیق 
دهد تا نسـبت به آنچه که در این سـازمان هدف گذاری 
کرده ایم، قائل باشـیم و برکات خداوند ضمیمه راهمان 

برای دسـتیابی بـه این اهداف باشـد.

 سازمان انرژی اتمی پرچمدار توسعه 
فعالیت های دانش بنیان است

گزارش
ایرنا

رنا
: ای

س
عک

بهادری جهرمی در پاسخ به پرسشی درباره حذف ارز 
ترجیحی در بودجــه ۱۴۰۱ تصریح کرد: ارز ترجیحی 
حذف نشده و در حال تخصیص است و تولیدکننده ها و 

مراکز دریافت ارز مشکلی نخواهند داشت.
او ادامــه داد: پس از اتمام منابــع لایحه ۱۴۰۰ دولت 
از مجلس خواســت یا منابع را افزایش دهد، یا تعیین 

تکلیف کنــد. در بودجه ۱۴۰۱ هــم در لایحه تعیین 
تکلیف نشد و مدیریت این مسأله به دولت واگذار شد.

سخنگوی دولت تصریح کرد: دولت نسبت به مدیریت 
شــیوه توزیع و نظام توزیع منابع یارانه ای محل بحث 
دارد. دولت برنامه ریزی لازم را برای توزیع آن طراحی 
می کند و پس از طراحی مسیر، شــیوه توزیع عادلانه 

منابع را به اطلاع عموم خواهد رســاند و پس از آن به 
مرحله اجرا خواهد رسید.

او در پاسخ به پرسشــی دیگر در زمینه ناهماهنگی در 
قرائت مجلــس و دولت از بودجه، گفت: ســند بودجه 
هشتم فروردین به دولت ابلاغ شد و نگارش آیین نامه 
آن بلافاصله در دســتور کار کمیسیون های تخصصی 

دولت و وزارتخانه های متبوع قرار گرفت تا این اختلاف 
برداشت را شاهد نباشیم .

بهادری جهرمی گفــت: در خصــوص ارز دارو منابع 
یارانه ای نه تنها کم نشــد، بلکه از ۲ بــه ۳ میلیارد در 
بودجه ۱۴۰۱ افزایش یافت و برای بیماران خاص هم 

منابع خاصی در نظر گرفته شده است.
بهادری جهرمــی با بیــان اینکه شــیوه توزیع منابع 
یارانه ای برای دولت مهم است تا بیشتر در اختیار گروه 
هدف قرار بگیرد و ســوء استفاده نشــود، متذکر شد: 
روش جایگزین پیشنهادی مورد توجه در سند تحول و 
بودجه این است که منابع به سمت خود مصرف کننده 
و ســازمان های بیمه گر برود پس تفاوتی برای مصرف 
کننده نخواهد داشت و صرفاً شــیوه توزیع این یارانه 
تغییر خواهد کرد. البته هنــوز آیین نامه نهایی تدوین 
نشــده اســت و هر اقدام مرتبط با مردم پیش از عمل 

اطلاع رسانی می شود.

سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی درباره تحریم های 
آمریکا و پیشنهاد خروج اسم ســپاه از لیست تحریم و 
تأثیر آن روی روند مذاکــرات تصریح کرد: تحریم آن 
هم حین مذاکرات نیازی به تبیین ندارد و بیانگر عدم 
صداقت طرف مقابل است و این اقدامات نشان می دهد 
که با مردم ایران دشــمنی وجود دارد همچنین جدی 

نبودن در پیشبرد مذاکرات را نشان می دهد.
باید به سمت اصلاح نظام پرداخت حرکت کنیم

او دربــاره افزایش نیافتن یارانه و برنامــه دولت برای 
افزایش این میزان اظهار کــرد: دولت در اصلاح نظام 
پرداخت یارانه ها، برنامه هــای خاصی را تهیه و تدوین 
کرده است و باید به سمت اصلاح نظام پرداخت حرکت 
کنیم تا بتوانیــم قدرت خرید خود را در طول مســیر 
حفظ کنیم. هر چــه هدفمندی یارانه هــا پیش رود 
با همکاری مردم و مســئولین به ســمت اصلاح نظام 

پرداخت حرکت خواهیم کرد.

 در نشست خبری سخنگوی دولت مطرح شد

ارز ترجیحی حذف نشده است 
باید به سمت اصلاح نظام پرداخت حرکت کنیم
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لاک پشت سبز

کاسه آن به شکل بیضی و گود است که پهنایش 8۰ درصد طول آن می باشد. 
طول کاسه 8۰- ۱۵۰ سانتیمتر است . سر کوچک است . لبه های آرواره های 
پایین شبیه به دندان و آرواره بالا بر روی سطح داخلی دارای خطوط برجسته و قوی است .لاک پشتی 
به رنگ سیاه یا زیتونی مایل به قهوه ای تیره می باشد. لاک پشت سبز بالغ اصولا علف خوار بوده و از 
گیاهان دریایی، جلبک های مختلف و برگ حرا تغذیه می کند ولذا اوقات زیادی را در نزدیکی سواحل 
می گذرانند. ولی نابالغ های این لاک پشت ها تا حد زیادی گوشت خوارند و از نرم تنان. سخت پوستان 
و اسفنجها تغذیه می کنند. تخم گذاری لاک پشت سبز در جزیره هرمز را در سابق کارشناسان محیط 
زیست گزارش داده اند. اینجانب در سواحل مختلف ایران شاهد تخم گذاری  لاک پشت های سبز بوده 
ام که عمده ترین آن در منطقه اهرم و کیش بوده است . خم های این گونه لاک پشت سفید، کروی 
است و قطر آنها حدود ۴/۵ سانتیمتر و ۳8 گرم وزن دارد. انه سازی آنها به طور عمده از اسفند تا اواخر 
اردیبهشت ماه است و این عمل معمولا در طول شب انجام می شود. اصولا ماده ها سواحل شنی و 
ماسه ای را برای لانه سازی وتخم گذاری انتخاب می کنند. ممکن است در یک فصل تعداد ۲ تا ۳ لانه 

درساحل ایجاد کنند./ /کویرها و بیابان های ایران

زیستمند
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آگهی استخدام در استان کرمان

خبرخبر

خبر

اینفوگرافیک

موقعیت شغلی:
 راننده گریدر

جنسیت: آقا
نوع قرارداد: تمام وقت

دارای سابقه کار
شرایط احراز

حرفه ای با تسلط کامل
ساعات کاری

۷ تا ۱۷
تسهیلات و مزایا

بیمه بیمه تکمیلی پاداش 

سرویس رفت و برگشت 
صبحانه ناهار اسکان فضای 

استراحت
محل کار

استان کرمان، شهر شهربابک
اطلاعات تماس

تلفن ۰۳۴۳۴۱۱۴۰۵۳
واتساپ ۰۹۳8۰8۳۲۲۵۲

یمیل  ا
soashakiba@gmail.com

موقعیت شغلی: کارشناس منابع 
انسانی )کارگزینی(

شرایط احراز:
جنسیت: خانم، آقا

نوع قرارداد: تمام وقت
صلاحیت عمومی:

اعتقاد و التزام عملی به دین مبین 
اسلام/عدم سوء پیشینه کیفری و 

اعتیاد/ آراستگی ظاهر
شایستگی ها: قدرت رهبری کار 

تیمی و روابط عمومی عالی
سن: حداقل ۳۰ و حداکثر ۴۰ سال

حداقل مدرک لیسانس در رشته 

سابقه  مرتبط/ترجیحا  تحصیلی 
کار حداقل یک سال/ با تسلط به 
امور استخدام و قوانین کار و تامین 

اجتماعی/ مسئولیت پذیر و تابع
دقیق و منضبط

متقاضیان واجد شرایط 
خواهشمندیم فقط فایل رزومه خود 
را بدون هیچ گونه پیام و پیگیری به 

واتس اپ زیر ارسال نمایند.
لطفا از تماس تلفنی خودداری 

نمایید.
اطلاعات تماس واتساپ 

۰۹۰۲۴۵6۱۱۲۱

موقعیت شغلی: تکنسین فنی
شرایط احراز:
جنسیت: آقا

نوع قرارداد: تمام وقت
نصب و پشتیبانی مودم های TD-LTE سازمانی

آشنایی با مبانی شبکه )+Network(/ دارای وسیله نقلیه شخصی )ماشین(/دارای لپ 
تاپ و جعبه ابزار )دریل، آچار سوکت زن شبکه(/مسلط به کابل کشی/ تحصیل در رشته 

IT های کامپیوتر، مخابرات و یا رشته های مرتبط
مودم های سازمانی به صورت امانی در اختیار کارشناس بوده و بابت ضمانت تجهیزات تنها 

چک پذیرفته می شود/محدوده فعالیت کل استان می باشد
مزایا

بیمه/پورسانت
متقاضیان واجد شرایط رزومه خود را از طریق سیستم ارسال رزومه »ای-استخدام« 

ارسال نمایند.

استخدام نویان ارتباطات زیرساختیک شرکت صنعتی و معدنی در شهر کرمانیک شرکت معتبر در استان کرمان، شهر شهربابک

عکس نوشت

رضوی  خدمت  سلامت  کانون  مسئول 
عنبرآباد گفت: خادمیاران کانون سلامت 
رضوی، ۶۹ کودک کمتر از ۵ سال را در 
حاشیه عنبرآباد علیه بیماری فلج اطفال 

واکسینه کردند.
عفونی  بیماری های  گفت:  امیری  علی 
خطرناک یکی از دلایل مهم مرگ کودکان 
در سنین پایین هستند و این در حالی است 
که با واکسیناسیون به موقع می توان از 
ابتلای آنان به این بیماری ها جلوگیری کرد.
او می گوید: یکی از مهمترین اقداماتی که 
برای سلامت کودکان انجام شده، طرح ملی 
واکسیناسیون کودکان علیه بیماری فلج 

اطفال است.
به گفته مسئول کانون سلامت خدمت 
رضوی شهرستان عنبرآباد، خادمیاران 
کانون سلامت با همکاری مرکز بهداشت 
شماره یک، ضمن مشارکت در طرح ملی 
ریشه کنی بیماری فلج اطفال، ۱۶۵ خانواده 
را شناسایی و به مدت ۳ روز ۶۹ کودک زیر 

۵ سال را در حاشیه شهر واکسینه کردند.
در  کانون  این  خادمیاران  گفت:  او 
فعالیت های حوزه درمانی و بهداشتی در 
مراحل مختلف با مراکز بهداشت در سطح 
شهرستان به ویژه مناطق محروم همکاری 

خواهند داشت.

ز  ه علـوم پزشـکی کرمـان ا نشـگا سـخنگوی دا
بسـتری ۸۳ بیمـار کرونایـی در بیمارسـتانهای 

اسـتان کرمـان خبـر داد.
سـعید صحبتـی اظهارداشـت: هـم اکنـون ۸۳ 
بیمـار در بخش هـای کرونایـی بیمارسـتان های 

کرمـان تحـت درمـان تخصصـی قـرار دارنـد.
او افـزود: طی شـبانه روز گذشـته ۲۴ نفر بسـتری 

شـده انـد و ۲ نفـر نیـز جـان خـود را از دسـت 
داده انـد.

صحبتـی گفـت: ۸۴۳ هـزار و ۱۵۵ نفـر نیـز دز 
سـوم واکسـن را دریافـت کـرده انـد که ایـن عدد 
قابـل قبـول نیسـت و از مـردم مـی خواهیـم برای 
تکمیـل واکسیناسـیون بـه مراکـز معرفـی شـده 

مراجعـه کننـد.

و  گردشـگری  میراث فرهنگـی،  مدیـر کل 
صنایع دسـتی اسـتان کرمـان از فـروش ۵میلیـارد 
و ۵۰۰ میلیـون تومـان بازارچه هـای نـوروزی 

صنایع دسـتی در ایـن اسـتان خبـر داد.
فریـدون فعالـی بـا اشـاره بـه برپایـی ۵۵۰ غرفـه 
صنایع دسـتی در ۱۹ نقطـه از اسـتان کرمـان 
اظهـار کـرد: »از ۲۹ اسـفندماه سـال گذشـته تا ۱۱ 
فروردین مـاه ۱۴۰۱، بیـش از ۴۸۰ هـزار گردشـگر 
و مسـافر نوروزی از ایـن غرفه هـا بازدیـد کرده اند.«
گردشـگری  میراث فرهنگـی،  مدیـر کل 
و صنایع دسـتی اسـتان کرمـان افزود:»یخـدان 
کرمـان،  گنجعلیخـان  کاروانسـرای  مویـدی، 
ارگ تاریخـی بم،بـاغ شـاهزاده ماهان،عمـارت 

موسـی خانی شـهربابک، خیابـان گلیـم سـیرجان، 
خانه بهادر الملک بردسـیر، کاروانسـرای شـفیع آباد 
شـهداد از مهم ترین اماکنـی بودند کـه بازارچه های 

نـوروزی صنایع دسـتی در آنهـا برپـا شـد.«
او بیـان کـرد: »بیشـترین فـروش محصـولات 
صنایع دسـتی متعلـق بـه پتـه، گلیـم، سـنگ های 
چاقـو، حصیـر، چهـل   نیمه قیمتـی،  و  قیمتـی 
تکـه دوزی، خـوس دوزی، گلابتـون و مـس بـوده 

» سـت. ا
»بازارچه هـای  کـرد:  خاطرنشـان  فعالـی 
صنایع دسـتی بـم بـا ۹۰ هـزار و ماهـان بـا ۷۰ هزار 
مسـافر نوروزی بیشـترین تعـداد بازدید کننـده را به 

خـود اختصـاص داده انـد.«

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری کرمان گفت:آتش نشانان 
کرمانی در سال گذشته، ۱۱۷6 نفر را طی عملیات های مختلف نجات دادند.

رضا میرزایی،با اشاره به فعالیت های سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
کرمان در سال گذشته افزود:در سال گذشته، ۱86 هزار و 88۰ تماس تلفنی با 

سامانۀ ۱۲۵ کرمان گرفته شد که معادل متوسط روزانه ۵۱۲ تماس است.
او با بیان اینکه این تعداد تماس در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال ۹۹،۳۹ درصد 
کاهش داشته است، گفت: این میزان کاهش تماس ،به دلیل فرهنگ سازی  در زمینۀ 
عدم مزاحمت های تلفنی برای سامانه ۱۲۵ بوده است که امیدواریم همچنان 

روبه کاهش باشد.
میرزایی بیان کرد:در سال گذشته ۳۷۵۲عملیات امداد و نجات و اطفای حریق 
در شهر کرمان توسط نیروهای آتش نشانی انجام شده که ۱۱۷6 نفر طی این 

امدادرسانی ها نجات یافته اند.
او خاطرنشان کرد:در سال ۱۴۰۰ در شهر کرمان ۱۵۱۴ مورد آتش سوزی رخ داده 

که از این تعداد ۲8۲ مورد مربوط به منازل مسکونی بوده است.
او گفت:در سال گذشته حوادث نسبت به سال ۹۹ با کاهش ۱۰ درصدی مواجه 
بوده است . میرزایی با بیان اینکه متوسط زمان رسیدن آتش نشانان در داخل 
محدودۀ شهر کمتر از چهار دقیقه است، گفت: این در حالی است که متوسط 

استاندارد جهانی رسیدن به حادثه، بین سه تا ۵ دقیقه است.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری کرمان،ضمن اشاره به 
آموزش ۲۴۵۴ نفر از شهروندان در زمینۀ ایمنی و پیشگیری از حوادث توسط این 
سازمان،از اجرای پروژه های عمرانی در حوزۀ آتش نشانی شهرداری کرمان خبر داد.

میرزایی گفت:ایستگاه شماره یک که سال گذشته به دلیل فرسوده بودن بنا، 
تخریب شد، در حال ساخت است و یک ایستگاه آتش نشانی جدید در شهرک 
»شهید مطهری« نیز در نظر گرفته شده است. به گفته او در محل ایستگاه شماره 

دو، ساختمان عملیاتی مدرن ساخته خواهد شد.

ایران زیباست؛ »چابهار« سرزمین عجایب

»چابهـار« یـا آن گونه کـه بومی هـای منطقـه می گویند، 
»چهبار« تنها بندر اقیانوسـی ایران اسـت کـه در کرانه ی 
دریـای عمـان و اقیانـوس هنـد قـرار دارد. در اولیـن قدم 
از معرفـی چابهـار می تـوان گفـت کـه چابهـار بهشـت 
گمشـده ی ایـران اسـت؛ ایـن منطقه بـه سـبب موقعیت 
مکانی مهـم و اسـتراتژیکی که دارد، بسـیار حائـز اهمیت 
اسـت. بسـیاری از مردم این ناحیه به تجـارت، ماهیگیری 
و پرورش ماهی مشـغول اند. مـردم این منطقـه به گویش 
بلوچـی سـخن می گوینـد. این جـا عـلاوه بـر موقعیـت 
مکانـی پـر اهمیتـی کـه دارد، بـه سـبب جاذبه هـای 
گردشـگری بسـیار زیبـا و بکر، مـورد توجـه قـرار گرفته 
اسـت. به طـور کلـی می تـوان گفـت کـه چابهـار از بنادر 
مهـم و مناطـق توریسـتی، اقتصـادی کشـور بـه شـمار 

ایسـنا می آید.
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واکسینه شدن کودکان 
حاشیه نشین به همت 

خادمیاران رضوی

سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی کرمان:
۸۳ نفر در بیمارستانهای کرمان در بخشهای کرونایی بستری هستند

مدیر کل میراث فرهنگی استان کرمان خبر داد:
فروش 5 و نیم میلیاردی بازارچه های نوروزی صنایع دستی 

استان کرمان

 طی سال گذشته؛
آتش نشانان ۱۱٧۶ نفر را نجات دادند

خبر

رئیس کل دادگستری استان کرمان از تحقق ۲۹ فقره 
رهایی از قصاص با تلاش مسئولان قضایی استان در 

سال گذشته خبر داد.
ز  ینکه روحیه گذشت یکی ا یدالله موحد با بیان ا
ئمه  خصایص مهم و توصیه شده در قرآن کریم و ا
اطهار است،اظهار کرد: در کنار روحیه گذشت و صلح 
دوستی مردم کرمان، تلاش های مسئولان قضایی 
استان و مساعدت های سران طوایف و ریش سفیدان، 
سال گذشته تعداد صلح و سازش و رهایی از قصاص در 

استان کرمان مسرت بخش بود.
او با اشاره به تحقق ۲۹ فقره صلح و سازش در استان 
کرمان، افزود: سال ۱۴۰۰ تلاش های بسیاری برای 

ایجاد صلح و سازش و بازگشت تعدادی از محکومان 
قصاص به آغوش خانواده صورت گرفت.

رئیس کل دادگستری استان کرمان همچنین به 
تدوین و اجرای میثاق نامه عدالت و امنیت پایدار اشاره 
و خاطر نشان کرد: این عمل از ابتکارات دادگستری 
کل استان بوده و برای نخستین بار در سطح کشور در 

استان کرمان اجرایی شده است.
موحد با بیان اینکه مردم استان کرمان به کرامت و 
نجابت شهره هستند گفت:از این رو است که تلاش های 
گسترده شوراهای حل اختلاف استان در راستای ایجاد 
سازش در پرونده ها به نتایج بسیار خوبی ختم شده 
و این استان جایگاه خوبی را در سطح کشور در این 

زمینه به خود اختصاص داده است.
دامه به  رئیس کل دادگستری استان کرمان در ا
تاکیدات رئیس قوه قضاییه مبنی بر استفاده از ارفاقات 
قانونی و اعطای عفو به زندانیان واجد شرایط اشاره 
کرد و افزود: با توجه به این تاکیدات و دغدغه های 
مسئولان قضایی استان و با بررسی های دقیق صورت 
گرفته توسط مسئولان مربوطه در سال گذشته تعدا 
8۱۹ زندانی مورد عفو واقع شده و به آغوش خانواده 

بازگشته اند.
او خاطرنشان کرد:سال پیش رو نیز با کمک مسئولان 
قضایی و بررسی های کارشناسانه برنامه ریزی هایی در 

راستای عفو خواهیم داشت.

در سال گذشته صورت گرفت؛

۲۹ محکوم به قصاص به زندگی بازگشتند

عنوان کتاب: عزاداران بیل
نویسنده: غلامحسین ساعدی

ناشر: نگاه

هم  به  داستان  هشت  از  است  ای  مجموعه  اثر  این 
پیوسته درباره ی مردمان روستایی به نام بیل، که دچار 

اند. بدبختی  و  فقر و فلاکت 
اند،  بی سواد  و  عامی  آدم هایی  روستاها  این  مردم   
خرافات در این روستا بیداد می کند و مردم برای درمان 
دسته  آن  با  که  شدیدی  قحطی  و  ها  بیماری  و  دردها 

برند. پناه می  به جادو و خرافه  نرم می کنند  وپنجه 
قصه  هشت  هر  در  و  اند  ثابت  ها  شخصیت  از  بعضی   
اند. متفاوت  کارکتری  نماد  تکرار می شوند که هر کدام 

کوتاهی  و  دارد  سلیس  و  شیوا  نثری  بیل  عزاداران 
جمله ها و دیالوگ ها به داستان ریتم و ضرباهنگ تندی 

داده است.

المللی  بین  رقابت  فراخوان 
 ۲0۲۲  Close-up عکاسی 

منتشر شد
مهلت: ۲۲ خرداد ۱۴۰۱

 Daniel و   Tracy Calder توسط  رقابت  این 
بهترین عکس های  دنبال  به  و  برگزار می شود   Calder

کلوزآپ، میکرو و ماکرو از سراسر جهان می باشد.
چه کسانی می توانند شرکت کنند؟

ملیتی  از هر  آماتور  و  ای  برای همه عکاسان حرفه  شرکت 
آزاد است.

 لینک ها و دانلود ها:
Close-up وبسایت رقابت بین المللی عکاسی

کتاب

فراخوان 


